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Vážení čtenáři,

vítám vás u prvního vydání mensovního sborníku.

Jak jste si již jistě všimli, časopis Mensa prošel na začátku tohoto roku změnou a přijal 
částečně elektronickou formu. Články nyní vycházejí průběžně na webu magazin.mensa.cz 
a vždy na začátku měsíce vám do e-mailu chodí pdf se souhrnem toho zajímavého, co se za 
poslední měsíc na webu časopisu objevilo, společně s překlady vybraných článků z Mensa 
World Journal a úlohou v Bystřílně. A konečně dvakrát ročně vás pak čeká tištěný sborník 
kombinující informace o fungování Mensy Česko a výběr zajímavých článků za poslední 
měsíce – právě jeho první vydání právě držíte v ruce.

Na následujících stránkách se dozvíte, jaké zajímavé akce se v minulém roce uskutečnily a co 
podnikaly jednotlivé místní skupiny a SIGy, ale získáte i vhled do toho, jak fungovala Mensa 
Česko jako organizace – a to ať už jde o mensovní administrativu, testování IQ, mensovní PR 
nebo IT včetně mensovních webů a intranetu.

Samostatnou část jsme věnovali těm oblastem fungování Mensy, které se týkají nadaných 
dětí – a že jich není málo. Budete si moci přečíst o Logické olympiádě, konferenci Vzdělání 
pro budoucnost, webu deti.mensa.cz, setkáních Dětské Mensy nebo o uskutečněných 
příměstských a pobytových táborech pro nadané děti.

A nakonec v části s vybranými články za poslední měsíce najdete mimo jiné dva rozhovory 
ze série Mensantrop, přehled toho, jak se s cílem „využití inteligence ve prospěch lidstva“ 
vypořádávají národní Mensy po celém světě, článek o mobilní aplikaci vyvinuté pro novou 
expozici Národního muzea nebo ukázku z literární tvorby mensanů – tentokrát ve formě 
vítězných příspěvků loňského ročníku literární soutěže SIGu Literární tvorba.

Pokud byste snad v tomto sborníku postrádali zprávy školek a škol spolupracujících 
s Mensou, které v posledních letech bývaly součástí ročenky, vězte, že nejde o opomenutí 
a že o ně nepřijdete – budou na vás se shrnutím uplynulého školního roku čekat ve druhém 
letošním sborníku na podzim.

Přeji vám příjemné čtení – a věřím, že přehled všeho, co se v Mense za minulý rok odehrálo, 
vás inspiruje k tomu na některou z budoucích akcí přijít, napsat o ní článek, pomoci s  její 
organizací, nebo se dokonce pustit do nějaké akce vlastní. Mensa je taková, jakou si ji 
uděláme – tak ať to stojí za to.

Zuzana Kořínková
zuzana.korinkova@mensa.cz

+420 776 288 979
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O MENSEO MENSE
Kdo jsou mensané?

MUŽI

64 %

PRŮMĚRNÝ

29,84
roku

NEJMLADŠÍ

5 let

ŽENY

36 %

CELKOVÝ POČET ČLENŮ: 6 042
VĚKOVÝ PRŮMĚR 
ČLENŮ DOSPĚLÉ MENSY: 36,75

NEJSTARŠÍ

99 let

DĚTSKÁ 
MENSA

24,9 %

Mensa je mezinárodní organizace založená roku 1946 
v Oxfordu. Je to nevýdělečné apolitické sdružení 
nadprůměrně inteligentních lidí bez rozdílu rasy 
a vyznání. Jednoduše řečeno jde tedy o skupinu lidí 
s mimořádným intelektovým nadáním. Jde o organizaci 
ideologicky, filozoficky, politicky a nábožensky neutrální, 
která při přijímání členů nezohledňuje jiná kritéria než 
inteligenci na úrovni horních dvou procent populace, tj. 
IQ 130 a více podle stupnice používané v ČR, a minimální 
věk 14 let. V praxi tedy všechny mensany spojuje jen to, 
že jsou inteligentní – jinak jsou velmi různorodí.

Mensa Česko funguje nepřetržitě od roku 1991 a počet jejích členů 
včetně členů Dětské Mensy už přesáhl 6000. Dětská Mensa je 
speciální platforma, která sdružuje mimořádně nadané děti od 5 do 
16 let, které by se jinak kvůli věkovému limitu členy stát nemohly. 
Mateřskou organizací Mensy Česko je Mensa International, která už 
má více než 150 tisíc členů ve 100 zemích světa.

Oficiálním cílem Mensy je využívat inteligenci ve prospěch lidstva – 
to má zakotvené i ve svých stanovách. Co to reálně znamená? 
Jednak propojuje své členy, tvoří pro ně stimulující intelektuální 
a společenské prostředí a dává jim možnost seberealizace, jednak 
svůj cíl naplňuje i prostřednictvím řady projektů a aktivit zaměřených 
na zkoumání a podporu inteligence a nadání. Ve světovém měřítku 
určitě stojí za zmínku Mensa Foundation (USA), která uděluje 
nejrůznější granty a stipendia jak na zkoumání inteligence, tak pro 
podporu výjimečně nadaných studentů. Rozhodně ale není jediná – 
velká část národních Mens nějaký projekt zaměřený na podporu 
nebo zkoumání nadání realizuje – pokud vás toto téma, zajímá, 
určitě si nalistujte článek na straně 62. Mensa Česko v této oblasti 
také patří mezi velmi aktivní a její projekty zaměřené na nadané děti, 
jejich vzdělávání a rozvoj tvoří velkou část její činnosti.

Velká část projektů Mensy Česko směřuje také mimo členskou 
základnu a všechny mensovní akce jsou přístupné nejen členům, 
ale i veřejnosti. Pokud vás tedy nějaká akce láká, přijďte a směle 
s sebou vezměte své přátele, partnery nebo příbuzné.

Sama Mensa ale „nedělá nic“ – všechny aktivity jsou dílem jejích 
členů. Proto pokud vám v nabídce aktivit něco chybí, můžete se 
rovnou pustit do organizace akce vlastní – třeba takové, která je 
z oblasti vašeho zájmu a o kterou byste se rádi podělili s ostatními. 
Mensa je taková, jakou si ji členové udělají – a aktivitě se meze 
nekladou.

Data k 22. 1. 2024
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Vývoj počtu členů Věk členů

Procentuální zastoupení členů 
Mensy v krajích

% Dětské Mensy v rámci kraje

% členů Mensy 
v rámci ČR

15,615,6

4,44,4

4,74,7

1,81,8
5,25,2

2,22,2

4,24,2

3,33,3

3,13,1

14,214,2

4,64,6

3,83,8

9,09,0

23,823,8

34,934,9

24,424,4

16,116,1

27,427,4
20,820,8

23,723,7

23,823,8

19,119,1

17,917,9

25,725,7

17,117,1

19,919,9

37,837,8

30,530,5

Data k 22. 1. 2024
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Public relations Mensy Česko
Hana Kalusová

Public relations, nebo zkráceně PR, 
má v Mense Česko na starosti 
Komise pro marketing a propagaci 
(zkratka KMP) – ale nenechte se 
odradit slovy jako „komise“, spíše 
bychom dobrovolníky, kteří jsou členy 
KMP, mohli charakterizovat jako 
nadšence do sociálních sítí a lidi, 
kteří rádi komunikují s ostatními lidmi, 
a to obzvláště o Mense.

KMP se schází pravidelně 1x měsíčně, a  to 
online. Členy jsou:

- Hanka Kalusová 
radní, která má na starosti PR a činnost 
celé komise koordinuje,

- Janka Unruhová 
tajemnice pro merchandising, která se 
stará o všechny předměty s logem Mensy 
a také dohlíží na provoz MensaShopu,

- Dita Sedláčková 
spravuje sociální sítě (LinkedIn) a koordinuje 
fotografickou soutěž,

- Jan Pokorný 
správce mensovního X (kdysi Twitter),

- Michal Blümel 
správce sociálních sítí, který hlavně 
zodpovídá zvídavé dotazy na Facebooku,

- Jirka Šmach 
mensovní webmaster,

- Katka Horková 
správkyně sociálních sítí 
(Facebook a Instagram) a grafička,

- Jana Šobrová 
připravuje pro vás mensovní newsletter,

- Zuzka Kořínková 
šéfredaktorka časopisu.

Mensa aktivně komunikuje se svými členy 
a  veřejností prostřednictvím sociálních sítí  – 
najdete nás na platformách Facebook, X 
(Twitter), LinkedIn a  Instagram. Všech 9 z  9 
členů KMP doporučuje  – sledujte Mensu 
Česko na sociálních sítích, a  pokud sami 
zveřejňujete příspěvek z  mensovní akce na 
svém soukromém účtu na kterékoliv z těchto 
sociální sítí, prosíme, označte Mensu!

Rok 2023 přinesl pro PR Mensy sice drobnou, 
někdo by řekl kosmetickou, ale poměrně 
podstatnou změnu, a  to změnu názvu. 
Důvody pro změnu byly dva. Název Mensa 
České republiky, který vznikl po rozdělení 
Mensy Československo v roce 1993, evokuje 
spíše situaci, kdy daná instituce patří 
státu, například Policie České republiky, 
Ministerstvo kultury České republiky apod. 
Národní pobočky mezinárodních firem 
a organizací užívají název státu v prvním pádu, 
například Siemens Česká republika, Mensa 
Slovensko, Mensa Francie.

Důvodem pro využití kratšího názvu „Česko“ je 
jednak skutečnost, že se stal oficiálním názvem 

naší země, ale také proto, že je to již veřejností 
přijímané a užívané jméno našeho státu.

Se změnou názvu jsme se pustili také do 
velké změny celé grafiky  – začali jsme „od 
podlahy“ novým logo manuálem. Dále došlo, 
a  ještě stále dochází, ke změně různých 
tiskovin, webů, online materiálů, reklamních 
předmětů… cesta to bude ještě dlouhá, a tak 
se může stát, že se třeba na akcích Mensy 
setkáte ještě se „starými“ šňůrkami na krk 
nebo taškami, ale věci nevyhazujeme jen 
protože mají na sobě staré logo.

Ke konci roku 2023 jsme vám, členům, začali 
posílat pravidelný newsletter  – jeho cílem je 
vypíchnout to nejdůležitější, co se v  Mense 
děje a  v  několika slovech vám tyto aktivity, 
nové projekty atd. představit. Od začátku 
roku 2024 se přidal časopis, který nově 
vychází v PDF verzi, a tak každý člen dostává 
každý měsíc minimálně dva emaily  – udělá 
nám velkou radost, pokud zrovna těmto 

facebook-square /Mensa.CR

Instagram /mensacr

Twitter /MensaCR

LINKEDIN /company/mensacr

 www.mensa.cz
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Barvy

Základní barvy loga jsou modrá a šedá. Jako doplňková barva nám 
slouží žlutá v případech, kdy je potřeba dodat ke grafice další barvu.

Montserrat

Použité písmo obsahuje plnou českou diakritiku a je dostupné pod 
licencí Open Font License na fonts.google.com.
Pro nadpisy a zvýraznění textu se používá Montserrat SemiBold 
a pro běžný text Montserrat Regular.

emailům budete věnovat svou pozornost. 
V newsletteru se dozvíte především o tom, co 
se chystá, a v časopise najdete články o tom, 
co zajímavého proběhlo, zajímavé rozhovory 
nebo třeba zprávy z Mensy International.

Na jakékoliv podněty či fotky z  mensovních 
akcí se těšíme na emailu kmp@mensa.cz
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Z oblasti administrativy
Jiří Rak

V tomto článku bych rád 
zrekapituloval, co se nám 
v uplynulém roce povedlo 
realizovat v administrativě.

 Rozpočet
Poprvé jsme v  rozpočtu zobrazili čerpání 
rezervy, kterou jsme vytvořili v  minulých 
letech z  kladných výsledků hospodaření. 
Součástí rozpočtu je také nové střednědobý 
výhled, ve kterém plánujeme příjmy a výdaje 
v následujících třech letech.

 Optimalizace procesů
V lednu jsme ulehčili práci s kontrolou plateb 
všem, kdo při organizací akcí využívají 
rozhraní webu akce.mensa.cz (například 
organizátoři konference, celostátních setkání, 
setkání Dětské Mensy, setkání dobrovolníků 
aj.), a  zjednodušili pro ně zobrazení výpisu 
pohybů na bankovních účtech. Protože se 
z  původního jednoho webu, na kterém se 
organizační týmy střídaly, během let oddělily 
samostatné weby jednotlivých akcí, které 
jsou nyní využívané paralelně, upřesnili jsme 
také variabilní symboly, které weby generují, 
abychom zpřehlednili evidenci plateb 
účastníků. Je to mezikrok, na který naváží 
další úpravy  – máme v  plánu zapracovat 
automat na generování dokladů a  párování 
plateb. To ovšem až zase někdy v budoucnu.

V  účetnictví jsme sjednotili a  zjednodušili 
předkontace. Ne že bychom je měli špatně, 
nebo nesprávně účtovali, ale nově jsme 
sjednotili zkratky a  popisy, zjednodušili 
analytiku a  názvosloví. Ve výsledcích se 
změna neprojeví, jen nám se mírně zrychlí 
zadávání, kontrola a účtování dokladů.

Pro práci s  hotovostí jsme sjednotili 
a  zjednodušili evidenci pokladen v Pohodě. 
Nyní nebude existovat samostatná 
pokladna pro každou akci, ale namísto 
toho pro každého organizátora pracujícího 
s hotovostí – mnoho organizátorů totiž často 
pracuje na více akcích, není tedy nutné pro 
každou z nich tvořit novou pokladní knihu.

Využili jsme také toho, že probíhají změny 
v  evidenci aktivit souvisejících s  Kluby 
nadaných dětí, a  optimalizovali jsme 
evidenci prostředků na bankovních účtech. 
Bankovních účtů totiž máme několik, práva 
k  nim mají různí lidé podle toho, na jakých 
aktivitách nebo projektech pracují, a s novým 
systémem budou mít nad evidencí snadnější 
kontrolu než dříve a bude pro ně jednodušší 
dohledat si potřebné informace.

 Nový e-shop
Během února jsme začali s  přípravou 
nového e-shopu shop.mensa.cz. Nové 
grafické rozhraní umožňuje lépe rozvrhnout 
a  sjednotit vzhled e-shopu, nastavit 
zobrazení na mobilech, lépe zboží zatřídit 
aj. Sjednotili jsme popisy, obrázky a  texty. 
Doplnili jsme obchodní podmínky, reklamační 
řád a podmínky pro ochranu osobních údajů. 
Lépe se nám pracuje s  evidencí dokladů. 
Nově tvoříme v e-shopu další doklady, jako 
je faktura, zálohová faktura a dobropis, které 
starý e-shop neuměl a pro které přestaneme 
používat mPohodu. Všechny doklady ze 
shopu přenášíme do Pohody.

Do budoucna máme i  další možnosti 
automatizace. Například platební bránu, 
nebo propojení na rozhraní pro expediční 
služby jako Balíkovna nebo Zásilkovna, 
pokud nám stoupne množství objednávek 
a  produktů. Máme k  dispozici i  další 
marketingové nástroje, jako jsou slevové 
kupóny, newslettery, množstevní slevy, 
provizní systém, hlídací psy, a  další, které 
potenciálně využijeme v budoucnu. V květnu 
se nový e-shop dostal do reálného provozu 
a  začali jsme přijímat první objednávky. 
Máme lepší statistiky prodejnosti, můžeme 
lépe pracovat s  „ležáky“, vyhlašovat akce, 
sbírat hodnocení o  produktech a  našich 
službách. Do budoucna máme k  dispozici 
i další rozšiřující doplňky, které využívají jiní 
uživatelé platformy e-shopu.

 Ostatní
Další aktivity z oblasti administrativy zmíním 
jen stručně. Přenastavili jsme evidenci darů 
a dotací, změnili evidenci DPP v souvislosti 
se změnou zákoníku práce, upravili poplatky 
související s platbou kartou, změnili evidenci 
v  souvislosti se změnou názvu na Mensa 
Česko a  prověřili možnost mít firemní karty 
Revolut.

Samozřejmě jsme řádně vedli evidenci 
účetnictví, majetku i  další administrativu. 
Výsledky hospodaření jsou průběžně 
zveřejňovány v  intranetu a  budou 
prezentovány na valné hromadě.

Na závěr bych rád zmínil, že tyto akce by 
se neobešly bez spolupráce se Zuzkou 
Polákovou a  Luckou Měchurovou, které 
primárně pomáhají se zpracováním 
administrativy a  ekonomiky, a  dále bez 
Jiřiny Grígelové a  Markéty Jahnové, které 
zpracovávají Školu 4.

Děkuji rovněž i  ostatním za to, že dodávají 
doklady administrativě bez zbytečných 
prodlev, v  náležité podobě se všemi 
potřebnými údaji, i  že případné chybějící 
údaje vždy obratem doplní.

Počet objednávek
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Intranet a IT Mensy v roce 2023

Mensashop od května 2023 v novém kabátě!

Tomáš Kubeš

Jana Unruhová

V intranetu Mensy můžete sdílet 
své fotografie, diskutovat, ptát se 
ostatních v anketách, vyhledávat 
v dokumentech Mensy a v archivu 
časopisů, můžete rozesílat zprávy 
členům (krom těch, kteří si odběr 
zpráv zakázali), vyhledat členy ze 
svého okolí nebo se stejnými zájmy 
(pokud k tomu tito dali souhlas), 
založit pozvánku na mensovní 
akci, objednat si vizitky, založit si 
mensovní email, zaplatit členský 
příspěvek a mnoho dalšího. Intranet 
Mensy je základní systém pro hlavní 
činnost Mensy, tedy organizaci 
testování, zpracování a evidenci 
jeho výsledků, zpracování plateb 
a evidenci členských příspěvků.

Základ intranetu Mensy byl zprovozněn již 
v roce 2000 a od té doby došlo pouze k mírné 
evoluci, což bohužel značně komplikuje 
údržbu. V roce 2023 se nám naneštěstí proti 
plánu nepodařilo zvládnout migraci na PHP 8.

Věnovali jsme se opravám plateb kartou 
a  jejich automatickému zpracování (HOnza 
Koudelka, Jiří Šmach), automatickému 
importu plateb z  intranetu do účetnictví 
(Jiří Šmach) a  mnoha malým drobnostem 
souvisejícím s  provozem (Aleš Novotný, 
Marie Svatoňová).

Petr Mazal pomáhal všem, kteří zapomněli 
heslo nebo měli jiný uživatelský problém.

Mensovní IT však není jen intranet. Většina 
rozvoje v  roce 2023 byla zaměřena na jiné 
systémy.

První 4 měsíce roku 2023 byly ve 
znamení nahrávání informací a fotek 
zboží do nové šablony Mensashopu, 
k níž nám licenci velkoryse poskytla 
společnost Shoptet.cz zcela zdarma!

Na doméně shop.mensa.cz jsou 
pro všechny sympatizanty Mensy Česko ke 
koupi desítky předmětů s mensovním logem. 
V nabídce jsou také knihy na téma logického 
myšlení a  inteligence či hry na procvičování 
paměti a  rozvoj myšlení. V  neposlední řadě 
tu zájemci mohou pořídit nejoblíbenější 
artikl Mensashopu, kterým jsou poukazy na 
testování IQ pro dospělé a děti.

Vaše tipy na zboží, které vám na Mensasho-
pu chybí, zasílejte prosím na e-mail jana.
unruhova@mensa.cz.

 www.mensa.cz:
Nový web pro externí návštěvníky funguje 
výborně, což se projevilo především 
výrazným snížením opakovaných dotazů. 
V  roce 2023 jsme přenesli nový design 
i  do přihlášky na akce a  testování (Marie 
Svatoňová a Aleš Novotný).

 akce.mensa.cz (alias MES):
Petr Kras se intenzivně věnoval aktualizacím 
systému pro využití na EMAG 2023 
v Rotterdamu. To přineslo řadu zlepšení i pro 
naše akce, a navíc se do vývoje systému zapojili 
další vývojáři. Systém bude dále nasazen 
pro EMAG 2024 v Bukurešti a možná pro IBD 
v Austráli. Mensa Holandsko se na konci roku 
dokonce rozhodla věnovat Mense Česko 7500 
EUR, abychom mohli přeložit zdrojový kód 
do angličtiny, zvýšit zabezpečení systému 
a uvolnit jej do světa jako open source.

 magazin.mensa.cz:
Především díky práci Zuzany Kořínkové 
a  podpoře HOnzy Koudelky se podařilo 
rozjet nový web časopisu, který má díky 
tomu novou moderní tvář.

 deti.mensa.cz:
Na revitalizaci systému zahájené na konci 
roku 2022 se bohužel stále pracuje. Od roku 
2024 správu webu přebírá Jarka Marčeková, 
Lence Šnajdrové bych rád poděkoval za 
dlouhodobou péči o systém a jeho obsah.

 logickaolympiada.cz:
Martinu Sedláčkovi bych rád srdečně 
poděkoval za správu systémů Logické 
olympiády (kromě webu se jedná o databázi 
úloh a  systému na jejich poloautomatické 
vyhodnocování).

 shop.mensa.cz:
Jiří Rak zmigroval původní e-shop do nového 
systému.

 volby.mensa.cz:
Na volebním systému se v  roce 2023 
nepracovalo.

Martinovi Sedláčkovi bych dále rád ještě 
poděkoval za správu mensovních domén, 
mensovního vývojového prostředí (systém 
5 vývojových serverů + gitlab), mensovního 
účetního clusteru (systém 7 stanic pro 
vzdálený přístup k  účetnictví) a  správu 
elektronických dokumentů a  digitálního 
archivu Mensy. Jiřímu Šmachovi bych rád 
poděkoval za správu obsahu na www.
mensa.cz.

Co nás čeká v  roce 2024? Chtěli bychom 
rozjet práci na zcela nové členské části 
intranetu, dokončit převod MES do open 
source a  dokončit migraci deti.mensa.cz. 
Zároveň bude potřeba oprášit a znovu rozjet 
systém pro volby.

Práce na systémech Mensy je dobrovolná 
a rád bych ještě jednou velice vřele a srdečně 
poděkoval všem, kteří věnovali svůj čas, úsilí 
a um ke zlepšování našich systémů pro dobro 
všech členů a zkvalitnění chodu Mensy!

Setkání vývojářů se konají pravidelně každé 
sudé úterý v  měsíci od 19:00 v  kanceláři 
Mensy na Praze 6 nebo online. Určitě přijďte 
nebo se přihlaste, máme pro vás pizzu! 
Pokud chcete vědět více, prosím, přihlaste 
se do konference SIG Rozvoj intranetu 
sig-intranet@mensa.cz nebo napište na 
intranet@mensa.cz.
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Testování IQ

Zpráva ombudsmana

Lucie Měchurová

Marta Švachoučková, ombudsman@mensa.cz

Mensa Česko nabízí testování IQ 
pro veřejnost pravidelně v Praze, 
Brně, Ostravě, Hradci Králové, Ústí 
nad Labem, Plzni, Liberci, Trutnově, 
Pardubicích, Vsetíně, Karlových 
Varech, Českých Budějovicích 
a nově přibyly termíny v Prostějově. 
Testujeme děti od dosažených 5 let 
věku a dospělé.
Máme velkou radost, že vzrostl zájem o tes-
tování u seniorů, kterých se v roce 2023 při-
hlásilo větší množství, než bylo do této doby 
obvyklé. Probíhá také individuální testování, 
termíny nabízíme především v Praze, ale v pří-
padě zájmu je možné domluvit termín v Brně, 
Ostravě, Hradci Králové nebo Prostějově.

V  uplynulém roce byl také velký zájem 
o školní testování, kdy na základě poptávky 
škol a  rodičů testujeme děti hromadně 
v  rámci výuky. Testuje se jak ve školách 
a  školkách spolupracujících s  Mensou, tak 
i v nových školách, které o spolupráci nebo 
podporu nadaných dětí mají zájem.

V  roce 2023 jsme otestovali celkem 4 035 
dospělých a 4 707 dětí.

Náplní činnosti ombudsmana je 
snaha o řešení jemu předložených 
sporů uvnitř Mensy. Za tímto účelem 
se na něj může obrátit kterýkoli člen 
a požádat o pomoc při řešení své 
záležitosti.
Ombudsman do sporu vstupuje vždy na 
žádost jedné ze stran a svou činností se snaží 
napomoci jeho vyřešení. Za tímto účelem 

Tým testujících zůstal v  roce 2023 stabilní. 
V Brně byla proškolena testující pro kategorii 
dětí 5–13 let.

K  testování dětí používáme naše vlastní 
testy MITCH a  MITCH MINI. Pro testování 
dospělých stále pracujeme na tvorbě nového 
testu MITA. Tam jsme úspěšně zahájili 
standardizaci, ve které pokračujeme i v roce 
2024. Pevně věříme, že se nám potřebná 
data pro dokončení testu podaří nasbírat 
co nejdříve, abychom test mohli v roce 2025 
začít používat.

může spolupracovat se všemi členy Mensy, 
shromažďovat fakta a  záznamy, pořádat 
slyšení a na jejich podkladě vydávat zjištění 
a závěry. S výjimkou případů, kdy si jej strany 
zvolí jako rozhodce, však nemá pravomoc 
spor rozhodnout, a jeho role se tak blíží spíše 
činnosti mediátora.

Členové se na ombudsmana nejčastěji 
obracejí v případě, kdy se cítí být poškozeni 
jednáním Mensy, jejího orgánu nebo 

organizátora akce. V  uplynulém období se 
zaslané podněty týkaly otázek oprávněnosti 
omezení účasti člena na akci ze strany jejího 
organizátora, placení členských příspěvků 
a  jejich výše či způsobu poskytování 
informací o průběhu testování.

V  případě, že budete mít zájem napomoci 
s  řešením svého sporu, pište, prosím, na 
adresu ombudsman@mensa.cz, která byla 
za tímto účelem zřízena.

Další informace o testování 
IQ, přehled aktuálně 
vypsaných termínů, odkaz na 
nákup dárkového poukazu na 
testování IQ pro vaše blízké 
nebo možnost objednat 
si ozdobný dvojjazyčný 
certifikát výsledku testu 
najdete na 

mensa.cz/testovani

Potvrzení / Confirmation
Mensa České republiky potvrzuje, že 

Mensa Czech Republic hereby confirms that

Datum narození / Date of birth 

absolvoval(a) IQ test společnosti Mensa s následujícím výsledkem: 
passed the Mensa IQ test with the following result:

MENSA České republiky | Španielova 1111 | 163 00 Praha 6 - Řepy | www.mensa.cz

Datum testu / Date of test V Praze dne / In Prague

Předseda Mensy ČR
Chairman of Mensa Czech Republic

Psycholog Mensy ČR
Psychologist of Mensa Czech Republic

Mensa
České republiky

Mensa
Czech Republic

česká stupnice (SD=15)  
Czech scale 

Stanford-Binetova stupnice (SD=15)  
Stanford-Binet scale

percentil 
percentile

Cattellova stupnice (SD=24) 
Cattell scale

Výsledek / Score:

 
  
 

Jan Novák
 

18. 11. 1990

23. 5. 2020 29. 5. 2020

  
 138 156   

 

99,99   
 

  
 142
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NADANÉ DĚTI
Tomáš Blumenstein, Lucie Měchurová

Podpora nadaných dětí neodmyslitelně patří k české 
Mense od jejího založení a mezi první projekty se 
řadí například Mensa Gymnázium nebo Dětská 
Mensa. Mensa i její členové jsou si dobře vědomi, 
že nadané děti potřebují podporu, rozvoj, pomoc 
k uplatnění. Potřebují najít prostředí, ve kterém se 
cítí dobře, ve kterém si nepřipadají divní.

Strategie Mensy Česko v této oblasti 
stojí na čtyřech pilířích:

 1. Systematická identifikace nadání
Testování IQ na školách i testování veřejnosti (Mensa Česko 
má nejvíce otestovaných ročně v rámci všech národních 
Mens), soutěž Logická olympiáda (která slouží k odhalování 
skrytých talentů a je s účastí přes 100 tisíc soutěžících jedním 
z největších projektů Mensy na světě).

 2. Práce s pedagogy
Konference Vzdělání pro budoucnost (každoročně 
jedna z největších konferencí pro učitele v republice), 
projekt Podporujeme nadané děti pro budoucnost, seriál 
seminářů ve spolupráci s NPI, program NTC pro školky, 
přednášky a semináře na školách, portál deti.mensa.cz, 
školy spolupracující s Mensou (přes 100 registrovaných 
spolupracujících škol).

 3. Aktivity pro nadané děti, 
mládež, rodiny

Tábory, campy pro děti a mládež – pobytové i příměstské, 
kluby nadaných dětí (60 klubů po celé republice), setkání 
dětí a rodin, semináře pro nadané studenty, Dětská Mensa 
(platforma pro členství dětí od 5 do 16 let), Mensa Gymnázium 
(jediná škola na světě zřizovaná přímo Mensou).

 4. Osvěta veřejnosti v oblasti nadání
Mediální výstupy na veřejnost v médiích, vystoupení na 
konferencích, účast v pracovní skupině MŠMT, participace na 
aktivitách Nadace RSJ a dalších subjektů

Velké poděkování patří všem dobrovolníkům, kteří se na 
těchto aktivitách podílejí. Díky jejich každoroční práci dochází 
v Česku k odhalování nadaných dětí na školách a také k jejich 
lepšímu vzdělávání a rozvoji.

NADANÉ DĚTI
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Plány pro web Dětské Mensy
Jarka Marčeková

Web Dětské Mensy 

deti.mensa.cz 
je tu pro všechny, které zajímá 
problematika související s nadanými 
dětmi. Věříme, že zajímavé čtení, 
cenné tipy i odpovědi na řadu otázek 
zde najdou jak nadané děti samotné, 
tak jejich rodiče a učitelé.

Web je velmi rozsáhlý, takže pokud jste 
ještě neměli možnost jej „proklikat“, určitě to 
udělejte, ať vám nic důležitého či zajímavého 
neunikne. Můžete se také přihlásit k odběru 
newsletteru (tuto možnost mají děti, rodiče 
i  učitelé). Postupně pracujeme na nové 
verzi webu, která by měla být modernější, 
přehlednější a  responzivnější. Není to 
snadná práce, od přechodu na novou verzi 
webu jsme ještě opravdu hodně daleko, ale 
myslíme na to, nebojte.

Web Dětské Mensy je také prostor, kde se 
mohou prezentovat školy, školky a  kluby 
nadaných dětí, které s  Mensou Česko 
spolupracují. Učitelé si mohou sami 
prezentaci své školy aktualizovat, mohou 
také vkládat fotografie z  akcí či zprávy 
o činnosti. Jsme rádi, že se tak děje a že jsou 
učitelé aktivní.

Mensa Česko průběžně hlídá, aby všechny 
školy, školky i kluby nadaných dětí dodržovaly 
pravidla pracoviště spolupracujícího 

s  Mensou. Rodiče dětí si pak mohou být 
jistí tím, že když do takové instituce dají své 
nadané dítě, opravdu se jim dostane péče, 
jakou si zaslouží. V  současnosti máme 101 
spolupracujících škol, 81 školek a  60 klubů 
nadaných dětí, takže rodiče mají z  čeho 
vybírat. Na webu Dětské Mensy najdete 
i přehlednou mapku, která vám s případným 
výběrem pomůže.

V roce 2024 máme v plánu na web průběžně 
psát zajímavé články  – další tipy na knihy 
a  hry, zajímavé výzkumy a  nové poznatky 
týkající se problematiky nadaných dětí, 
vzdělávací projekty a  mnoho dalšího. 
Sledujte tedy průběžně náš web nebo se 
zapište do newsletteru, ať máte neustále 
přehled o novinkách.

Mensa gymnázium
Mensa gymnázium je jediná škola 
na světě, jejímž zřizovatelem 
je Mensa. Podmínkou přijetí ke 
studiu je IQ nad 130 – tedy stejně 
jako pro vstup do Mensy. Škola 
si klade za cíl co nejlépe rozvíjet 
schopnosti mimořádně nadaných 
dětí, a přitom brát v potaz jejich 
potřeby a specifika. Klade důraz na 
individuální přístup a diferenciaci 
výuky – studenti si mohou volit 
z řady volitelných předmětů, které 
bývají často vyučované ve věkově 
smíšených skupinách podle úrovně 
a zájmu a některé z nich vyučují 
i vysokoškolští pedagogové. Škola 
nad rámec běžné výuky realizuje 
pro své studenty a za jejich pomoci 
rozmanité projekty, přednášky, 
exkurze, kulturní akce, výměnné 
pobyty a další.

Report o  fungování školy během tohoto 
školního roku vás čeká ve druhém 
letošním sborníku na podzim, prozatím 
se ale můžete podívat na web školy 
www.mensagymnazium.cz, facebookovou 
stránku mensa.click/fb-mg, nebo na články 
o  Mensa gymnáziu na webu časopisu 
magazin.mensa.cz.

Leden a únor na MG
mensa.click/161

mensa.click/15z

Březen a duben na MG
„Od 3. do 5. dubna probíhal na 
Mensa gymnáziu další ročník 
akce Mensa fórum. Studenti 
kvarty až oktávy se zúčastnili 
besed a přednášek, které se 
týkaly rozličných témat a oborů.

Navštívily nás některé známé 
osobnosti – mezi nimi písničkář 
Jan „Pokáč“ Pokorný, influencer 
Karel „Kovy“ Kovář, šéfkuchař 
a podnikatel Zdeněk Pohlreich 
nebo herečka a moderátorka 
Tereza Kostková. O vývoji umělé 
inteligence mluvil Jan Romportl, 
o teorii pravděpodobnosti v hrách 
Jana Flusser a o hackerství etický 
hacker Marek Jílek.“
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Reakce účastnice 
konference
mensa.click/16e

Květen a červen na MG
mensa.click/163

30 let existence MG
mensa.click/160

Listopad a prosinec na MG
mensa.click/159

Za organizační tým Tomáš Blumenstein, Helena Zitková, Marie Marková a Hana Kalusová

Konference
Konference Vzdělání pro budoucnost 
2023, která se konala na Novotného 
Lávce v Praze ve dnech 22.–23. dubna, 
přilákala téměř 500 účastníků, kteří 
měli možnost vybírat z široké nabídky 
paralelních sekcí ty přednášky či 
workshopy, jež nejvíce odpovídaly 
jejich zájmům a potřebám. S více 
než 70 lektory prezentujícími během 
dvou dnů konference se jednalo 
o mimořádnou událost pro všechny, 
kteří se podílejí na vzdělávání a rozvoji 
dětí a mládeže.

Konferenci pořádá společně Mensa Česko, 
Svět vzdělání a Národní pedagogický institut 
ČR a  program stojí na třech pilířích: rozvoj 
nadání dětí, efektivní vzdělávání a  digitální 
vzdělávání.

Program konference byl pečlivě vyvážen mezi 
teoretickými přednáškami a  praktickými 
tipy, aby pedagogům poskytl co nejvíce 
užitečných informací a  inspirace pro jejich 
každodenní práci. Jedním z  hlavních cílů 
konference bylo také ukázat cesty, jak učit 
s  radostí a  jak z pedagogické praxe čerpat 
spokojenost jak pro učitele, tak pro děti.

Velký dík patří všem partnerům konference, 
mezi které v  roce 2023 patřily významné 
organizace a  firmy jako Nadace RSJ, Albi, 
CTM, OrgPad, H-Mat, Mathesso, Kidtown, 
PeaceJam, Kvirin, Channel Crossings, 
Nakladatelství Pasparta, O2 Chytrá škola, 
Accelium, Gombík, Excellent Partners, 
Nakladatelství Dynastie a  Abaku. Bez 
jejich podpory by nebylo možné konferenci 
uspořádat na tak vysoké úrovni.

Pro ročník 2024 organizační tým připravuje 
konferenci ve větších prostorách z  důvodu 
navýšení kapacity pro účastníky.
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NTC Learning
Lucie Měchurová

NTC Learning je unikátní systém 
rozvoje dětského mozku za pomoci 
cvičení, která vedou k průkaznému 
zvýšení efektivity využívání mozkové 
kapacity v dětském věku.

Výzkumy, na základě kterých projekt vznikl, 
mimo jiné vycházejí z faktu, že dětský mozek 
zakládá 75 % všech neuronových synapsí 
do věku 7 let, z toho 50 % vznikne dokonce 
do věku 5 let. Mensa již od roku 2009 

spolupracuje s  autorem metody, srbským 
lékařem Dr. Ranko Rajovičem a jeho týmem 
specialistů.

Cílem našeho společného úsilí je podpořit 
kvalitu předškolní péče v  České republice 
a rozvíjet potenciál všech dětí od nejranějšího 
období. Semináře, které pořádáme mají 
aktuálně dvě části. První částí je úvod do 
této metody obsahující praktické ukázky, jak 
s dětmi ve školkách začít pracovat. Ve druhé 
části se zaměřujeme na další rozvoj metody 

a seminář paměťových metod, které mohou 
účastníci využít nejenom pro děti, ale i  pro 
sebe. V  roce 2023 se povedlo uskutečnit 
kompletní školení dvakrát v  Praze a  jednou 
v Ostravě. Celkem se těchto kurzů určených 
pro pedagogy předškolních zařízení 
zúčastnilo 111 osob.

Kurzy pokračují i v roce 2024 – opět v Praze 
a Ostravě, v plánu jsou ještě semináře v Brně 
a Sokolově.

Škola4
Tomáš Blumenstein

Tomáš Blumenstein

Projekt Škola4 realizovala 
Mensa Česko v rámci projektu 
Moravskoslezského kraje OKAP II. 
Jeho cílem je zvýšení kvality 
didaktické práce na základních 
školách regionu, podpora 
individualizace výuky a podpora 
matematické gramotnosti na školách.

V rámci projektu jsme pomáhali deseti pilotním 
školám modernizovat didaktické postupy tak, 
aby jejich absolventi byli připraveni na svět po 
čtvrté průmyslové revoluci. Konstruktivismus, 

projektové učení, badatelské učení, 
práce s  vnitřní motivací, soft skills, využití 
informačních technologií, angličtina jako 
přirozená součást výuky, programování 
a algoritmizace, robotika a 3D tisk. Pilotními 
školami jsou: ZŠ Kopřivnice, 17.  listopadu 
1225; ZŠ Krnov, Janáčkovo nám. 17; ZŠ Nový 
Jičín, Komenského 68; ZŠ Opava, Englišova 
82; ZŠ Frenštát pod Radhoštěm, Tyršova 
913; ZŠ Ostrava-Hrabůvka, Provaznická 
64; ZŠ Baška 137; ZŠ  Havířov, 1.  Máje 956; 
ZŠ  Mendelova, Karviná, Einsteinova 8; 
ZŠ Ostrava-Zábřeh, Březinova 52.

V modulu Abaku do škol jsme na sto dvaceti 
školách nasadili metodiku Abaku, proškolili 
jsme učitele a školy v rámci projektu získaly 
licenci. V  tomto roce budeme Abaku školit 
na dalších školách.

V  roce 2023 jsme realizovali desítky 
vzdělávacích seminářů pro učitele on-
line i  prezenčně. V  lednu a  v  srpnu jsme 
pro učitele uspořádali třídenní letní školy 
s  programem ve dvou až třech paralelních 
sekcích a  s  tématy jako je formativní 
hodnocení, individualizace, projektové 
učení, komunikace a mnoho dalších.

Semináře pro nadané studenty
Mensovní semináře pro nadané 
studenty vznikly v roce 2015 jako 
snaha podpořit nadané studenty 
zaměřené na přírodní vědy a technické 
obory. S touto profilací je realizujeme 
v každém roce dvakrát.

Seminář je vždy pětidenní a program tradičně 
sestává z exkurzí do výzkumných laboratoří 
a výrobních podniků, odborných přednášek 
z  oblasti přírodních a  technických věd, 
týmových projektů, doplňkových týmových 
soutěží a  v  neposlední řadě samotného 
setkání 80–120 nadaných studentů z  celé 
republiky.

V  roce 2023 jsme uspořádali jarní seminář 
v  Choceradech a  podzimní seminář 
v  Palkovicích. Na jaro 2024 je připravován 
seminář v  Plasích s  rekordní kapacitou 
téměř 150 účastníků.
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Setkání Dětské Mensy
Milada Pytelová, Lucie Měchurová

Tradiční celostátní setkání Dětské 
Mensy si mohli nadané děti a jejich 
rodiče užít v roce 2023 ve dvou 
termínech.

Jarní setkání se uskutečnilo v  dubnu 
v Třebíči a sjelo se na něj okolo 150 účastníků 
z  celé republiky. Víkend byl nabitý mnoha 
aktivitami pro děti i  jejich rodiče – společně 
mohli navštívit například baziliku sv. Vojtěcha 
a  židovské město zapsané na seznam 
UNESCO, výukové programy na zámku, 
na hvězdárně, v  domě dětí nebo v  muzeu 
lidové kultury. Jejich mozky potrápila 
Mozkoherna, tvoření s  paní psycholožkou 
i  cvičení paměti pro děti. Program doplnily 
zajímavé přednášky psychiatričky MUDr. 
Jany Hájkové, zakladatelů Montessori školy 
v  Hořicích manželů Švamberkových nebo 
Tomáše Blumensteina, který představil 
projekt Podporujeme nadané děti pro 
budoucnost.
Podzimní setkání v  listopadu přilákalo 
do Kralup nad Vltavou 39 rodin  – celkem 
120  dospělých a  dětí. Ve čtvrtek akci 
zahájili v  komornější sestavě společným 
kvízem a hraním deskových a karetních her, 
v  pátek dopoledne navázali mini bojovkou 
a odpoledne se sešli již v plném počtu nad 
hrami a úkoly pro děti a diskusí s psychology 
a  dalšími odborníky pro rodiče. Večer se 
účastníci rozdělili do týmů, zvládli několik 
kvízů a  v  sobotu dopoledne se vydali po 
stopách Antonína Dvořáka na tradiční 
šifrovací bojovku. Odpoledne některé týmy 
dolušťovaly poslední šifry z  bojovky, rodiče 
měli opět k  dispozici odborníky na nadané 
děti a zbytek týmu hrál s dětmi deskové hry. 
V  neděli byly vyhlášeny výsledky a  každý 
si domů odvezl malou odměnu i  spoustu 
inspirace.

mensa.click/15x | mensa.click/15y

„Já osobně jsem velmi ocenila 
i možnost sdílení zkušeností se 
vzděláváním dětí. Syn uměl číst 
a počítat ještě před nástupem do 
školy a ve škole bohužel narazil na 
paní učitelku, která všechny děti 
vedla stejně a nutila tedy syna 
hláskovat. Slyšet podobné zážitky 
od jiných rodičů je očisťující.“
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Logická olympiáda
Lucie Měchurová

Šestnáctý ročník Logické olympiády 
byl opět rekordní – podařilo se 
pokořit magickou hranici 
neuvěřitelných 101 296 
registrovaných soutěžících 
z celkem 3 986 škol. Máme velkou 
radost, že soutěž, která není 
založena na naučených znalostech, 
nýbrž na použití vlastních řešení 
a zapojení logického myšlení, 
se těší takové oblibě.

Soutěž je určena dětem od mateřských až 
po střední školy, celý říjen tak probíhala 
základní kola, která jsou pro všechny děti 
on-line. Některé děti soutěží doma, ale 
máme čím dál více škol, které se do soutěže 
zapojují s celými třídami a soutěží s dětmi ve 
škole. Ze základních kol postoupilo celkem 
2 100 nejlepších soutěžících z  kategorií 
A  (3.–5. třída ZŠ), B (druhý stupeň ZŠ 
a odpovídající ročníky osmiletých gymnázií) 
a C (středoškoláci) do kol krajských.

Ta se uskutečnila v  pátek 3.  listopadu ve 
všech 14 krajích s  podporou sponzorů 
a dobrovolníků. Soutěžící měli možnost utkat 
se ve dvou částech  – nejprve vyplňovali 
klasický test na papíře a  následně řešili 
promítané úlohy. Nelepší z  nich v  každém 
kraji odcházeli domů s věcnými cenami a 195 
soutěžících z  celé republiky postoupilo do 
celostátního finále.

Finále hostila stejně jako v předchozím roce 
Poslanecká sněmovna a  jsme velmi rádi, že 
můžeme v této tradici, která vznikla v prvních 
ročnících soutěže, nadále pokračovat. 
Během celého dne řešili finalisté různorodé 
logické úlohy  – kromě klasického psaného 
a  promítaného testu, se kterým měli již 
zkušenost z  kol krajských, je čekaly další 
dva moduly úloh, kde bylo potřeba propojit 
logické myšlení s  verbálními schopnostmi 
a  také s  prostorovou představivostí. Tyto 
úlohy byly pro účastníky neznámé a věříme, 
že velmi zajímavé.

Nejlépe si s nimi poradili Daniel Čief v kategorii 
A, Vít Přibyl v  kategorii B a  Richard Dobíšek 
v kategorii C. Nejen že všichni tři letošní vítězové 
jsou z Prahy, ale také jejich účast ve finále byla 
pro všechny premiérou. O to víc je určitě první 
místo potěšilo a možná i překvapilo.

Velké ocenění si ale zaslouží všichni 
účastníci finále, protože i jen samotná účast 
je obrovským úspěchem. Jedním z  poslání 
Logické olympiády je objevování skrytých 
talentů a  my si vážíme toho, že se díky ní 
stále daří nacházet nadané děti, s  nimiž 
můžeme dále pracovat a rozvíjet je.

Jsme velmi rádi, že se soutěž, která byla 
před patnácti lety pouze regionálním 
kláním, rozrostla do celosvětově největšího 
mensovního projektu pro děti a  mládež. 
Zapojuje se do ní stále více nových účastníků, 
v některých školách se přihlašují i celé třídy 

a z toho máme obrovskou radost.

Jako novinku jsme se rozhodli uspořádat 
soutěž pro zcela novou kategorii D, která je 
určena všem bez ohledu na věk a  zajímavé 
logické úlohy si tam budou moct vyzkoušet 
i rodiče nebo učitelé – dokonce bude i možné, 
aby si poměřili své síly s  dětmi. Věříme, že 
tuto novinku veřejnost ocení a  že bude mít 
stejný úspěch jako samotná soutěž pro 
děti. Registrace do soutěže byla spuštěna 
2. února a potrvá do 30. dubna 2024.

Závěrem bych ráda poděkovala všem dětem, 
studentům, učitelům a  rodičům, kteří nám 
pomohli letošní rekord překonat. Také všem 
našim dobrovolníkům, jejichž počet je 
více než 200 a  kteří pomohli při organizaci 
krajských kol i  finále. A  v  neposlední řadě 
děkuji celému týmu, který tvořil úlohy, 
komunikoval s  učiteli, rodiči i  soutěžícími, 
řídil hladký průběh soutěže, krajských 
kol i  finále. Jsem velmi hrdá, že mohu být 
koordinátorkou tohoto projektu, jehož 
16. ročník proběhl opět na 100 %.

Článek a fotogalerie 
z krajských kol
mensa.click/16d

Článek z finále
mensa.click/15i
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Tábory pro nadané děti
Lucie Měchurová

Pod vedením Marty Frydrychové a  týmu 
zkušených vedoucích a instruktorů si celkem 
50 dětí ve věku 6–14 let užilo v  červenci 
dva týdny příměstského tábora v  Českých 
Budějovicích. Ten se konal v  jednom 
z  nejmodernějších sportovních center 
v  DK Metropol. První týden byl již tradičně 
zaměřen na šachy, druhý byl zábavnou 
formou věnován výuce angličtiny. Mimo tyto 
hlavní aktivity se děti mohly věnovat hraní 
deskových a karetních her, různým soutěžím, 
ale i  výletům do okolí. Tábora se neúčastní 
pouze místní děti, ale dojíždějí na něj i nadané 
děti z ostatních míst nejen Jihočeského kraje. 
A to nás samozřejmě velmi těší.

V Ostravě se pod vedením Hany Vantuchové 
a  Hany Kalusové konaly také příměstské 
tábory. V červenci na téma cestování, v srpnu 
pak další dva s  tématy příroda a  technika. 
Na děti během nich čekala týdenní týmová  
soutěž spojená s  tématem, mnoho organi-
zovaného programu, přednášek a  úkolů na 
dané téma, ale měly také možnost hrát volné 
hry uvnitř i  venku. Každý den byla pro ně 
připravena nová šifra. A  vždy ve čtvrtek se 
konal zajímavý celodenní výlet. Všech 61 dětí 
si určitě tábory užilo a věříme, že se budou 
vracet stejně tak jako třeba Mikuláš a Katka, 
ze kterých se po několika účastech jako děti 
již stali táboroví instruktoři.

Pobytové tábory zahájil v červenci již tradiční 
tábor European Mensa Science Camp 
pod vedením Tomáše Blumensteina, Jany 
Middleton, Natálie Kaňákové a  dalších. 
Bohatý program plný přednášek, projektů, 
workshopů a  týmových aktivit probíhající 
výhradně v  anglickém jazyce si užilo 70 
účastníků ve věku 12–19 let z 8 zemí. Tábor 
se uskutečnil v nádherném prostředí zámku 
Nový Světlov, účastníci měli možnost navštívit 
i  lázeňské město Luhačovice. Díky podpoře 
nadace RSJ mohly děti využít přítomnosti 
psychologa, který jim byl k  dispozici na 
individuální i skupinové konzultace a podílel 
se i na programu.

Další táborovou aktivitou pod hlavičkou 
Mensy byly dva pobytové tábory v  Dolní 
Suché pod vedením Lucie Měchurové. 
Těch se zúčastnilo celkem 45 dětí ve věku 
8–16 let. Hlavním tématem tábora byl 
cirkus. Děti čekala velká spousta týmových 
i  individuálních soutěží, sportovní aktivity 
jako plavání nebo ježdění na kánoích, také 

V roce 2023 se během léta 
uskutečnilo několik pobytových 
a příměstských táborů. Všem dětem 
poskytujeme v rámci kolektivu 
nadaných dětí co nejvíce individuální 
péče a přizpůsobujeme zaměření 
táborů zájmům a potřebám nadaných 
dětí. Na všech těchto akcích panuje 
velmi přátelská atmosféra, pohoda 
a dobrá nálada.

noční bojovka nebo šifrovací výprava. Kromě 
toho měly děti k  dispozici velkou zásobu 
deskových a  karetních her  – ty využily 
především starší děti, jelikož ve druhém 
týdnu počasí venkovním aktivitám přálo velmi 
zřídka. I na těchto táborech byl díky nadaci 
RSJ přítomen psycholog Vladimír Marček, 
který měl pro děti připraveny aktivity na téma 
osobnostní rozvoj a  sebepoznávání a  byl 
jim k  dispozici pro individuální i  skupinové 
konzultace.

Svůj tábor měla v  Orlických horách také 
skupina dětí z  Brna v  rámci SIGu Lišky 
pod vedením Milady Pytelové. Třicet dětí 
a  vedoucích trávilo dva červencové týdny 
prázdnin v  chaloupce Terezka v  Rokytnici. 
Sami si vařili a starali se o to, aby pobyt na 
táboře prožili dle svých představ. Čekalo 
je spousta výletů pěšky i  na kole, navštívili 
například Říčky, Plačtivou skálu, pevnost 
Hanička, Muzeum železnice nebo Vamberk, 
naučili se hrát spoustu nových deskových 
her, vyluštili hromadu šifer a  nasbírali litry 
borůvek a malin, které pak společně přeměnili 
ve frgály, koláče a  knedlíky. K  pohodě na 
táboře přispěl i  pan psycholog David Kříž. 
Děti tak měly možnost budovat vzájemné 
vztahy i  pracovat na osobním rozvoji nejen 
na táboře.

Reakce rodičů a dětí na všechny naše letní 
akce jsou velmi pozitivní, což nás utvrzuje 
v  tom, že má smysl v  nich pokračovat. 
Kromě hlavních vedoucích se všem akcím 
pro děti věnuje velké množství dobrovolníků 
z  řad členů Mensy, kteří nám s  pořádáním 
akcí pomáhají, jsou skvělými vedoucími, 
přednášejícími, zdravotníky a  dalším 
potřebným táborovým personálem. A  těm 
samozřejmě patří velký dík. Už nyní se plně 
věnujeme přípravám táborů 2024 a  moc se 
na všechny účastníky těšíme.

Článek o pobytovém 
táboru v Dolní Suché
mensa.click/165

Článek o příměstském 
táboru v Českých 
Budějovicích
mensa.click/164

Článek o pobytovém 
táboru v Rokytnici
mensa.click/166
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O nadání v časopise Mensa
„Koncept ‚vědy na scéně‘ není jen o prezentaci 
vědeckých faktů. Jde o  to přivést vědu ke 
skutečnému životu ve školách. Pedagogové 
přebírají roli učitele i  performera zároveň 
a  využívají experiment k  transformaci 
abstraktních konceptů na hmatatelné zážitky 
pro všechny zúčastněné. Prostřednictvím 
živých ukázek a  jednoduchých experimentů 
rozebírají složité teorie na stravitelné 
kousky a  podporují prostředí, ve kterém se 
oceňuje zvědavost.“ – takto ve svém článku 
Kateřina Vágnerová představuje mezinárodní 
platformu Science on Stage a nabízí i reportáž 
z  říjnové národní přehlídky aktivit do výuky 
přírodních věd, matematiky a informatiky od 
učitelů mateřských, základních a  středních 
škol i lektorů volnočasových aktivit.

Do Poháru vědy se kromě klatovských 
nadaných dětí vloni zapojili i  mensovní 
předškoláci nebo děti z  MŠ  M.  Majerové 
v  Sokolově. Na následujících odkazech 
najdete články, které popisují, jakým výzvám 
děti při badatelské cestě kolem světa čelily, 
a nabízejí i řadu fotografií.

Věda na scéně

Mensovní předškoláci
mensa.click/16a | mensa.click/16b

MŠ M. Majerové Sokolov
mensa.click/16c

mensa.click/16f

Pohár vědy
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O nadání v časopise Mensa
V  sérii článků nabízí Kateřina Vágnerová 
z  LogIQ klubu nadaných dětí v  Klatovech 
inspiraci na badatelské úlohy pro děti. 
Některé z  těchto úloh byly součástí týmové 
vědecké soutěže Pohár vědy, v  článcích 
je ale kromě samotného zadání uvedený 
také postup, jakým si s  úlohami poradily 
děti z  klatovského LogIQ klubu, i  případné 
zádrhele a jejich řešení – může tak sloužit do 
jisté míry jako opora při vaší vlastní realizaci. 
V současné chvíli jsou součástí seriálu čtyři 
články a přibývají další.

Inspirace pro bádání s dětmi
Díl I: Špagety v tahu
mensa.click/167

Díl III: Lodička
mensa.click/158

Díl II: Kuličková dráha
mensa.click/168

Díl IV: Vzlínavost vody
mensa.click/169
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Z AKCÍ 
A PROJEKTŮ

Tomáš Blumenstein

V roce 2023 proběhlo několik set akcí, ať už regionálního, 
či celomensovního významu.

Jarní celostátní setkání v podání MS Prostějov tentokrát poprvé 
přímo v Prostějově nabídlo 206 účastníkům širokou škálu exkurzí 
do průmyslové výroby a do památek, týmové soutěže i možnosti 
sportovních aktivit.

Podzimní celostátní setkání realizovala MS Ostrava také přímo 
v Ostravě. Na programu byla pestrá nabídka soutěží pro týmy i pro 
jednotlivce, zajímavé exkurze do výrobních podniků, dolů a dalších 
institucí a samozřejmě také příležitost setkat se s lidmi z celé 
republiky.

V červnu se přes padesát mensanů vypravilo na okružní jízdu 
ostrovem Irsko a v září proběhl zájezd s utajovaným cílem, který 
směřoval do Severní Makedonie, Albánie, Černé Hory a jižního 
Chorvatska. Proběhly také exkurze do švýcarského CERNu.

Během celého roku se konala řada akcí místních skupin a SIGů 
a také mnohé výlety, exkurze, přednášky, sportovní akce a víkend 
dobrovolníků ve Vlašimi.

Velké poděkování patří všem dobrovolníkům, na jejichž aktivitě 
a práci je naše organizace založena.

Z AKCÍ 
A PROJEKTŮ
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Čestné uznání
Jana Middleton

Čestné uznání v roce 2023 
získala jaderná chemička Martina 
Benešová-Schäfer. Ta vymyslela 
a vyvinula přelomový lék, který 
umožňuje detekci, zobrazování 
a léčbu pokročilých stádií rakoviny 
prostaty. Lékař předem vidí, jak 
se bude lék distribuovat, kolik má 
pacient metastáz a jak vysoká je 
akumulace léčiva, a proto je možné 
pro každého pacienta upravit 
dávkováni na optimální možnou 
hladinu. Nedochází tedy k rozsáhlým 
negativním účinkům jako například 
u systémové chemoterapie. 
Radioaktivní molekula se umí 
přímo v těle pacienta navázat na 
rakovinnou buňku, ozářit ji a zničit 
bez vážnějších vedlejších účinků.

Benešová-Schäfer vystudovala Univerzitu 
Karlovu, doktorské a post-doktorské studium 
absolvovala v  Německu a  Švýcarsku. 
V  německém centru pro výzkum rakoviny 
chce pomoci vyvinout také lék na rakovinu 
prsu a lék na rakovinu slinných žláz.

Slavnostní vyhlášení letošního ročníku 
Čestného uznání proběhlo tradičně v  rámci 
valné hromady Mensy Česko, diplomy 
přítomným oceněným předal předseda 
Mensy Česko Martin Sedláček. Benešová-
Schäfer Čestné uznání převzala dodatečně 
1.  listopadu a  nabídla při té příležitosti 
poutavou přednášku na téma farmaceutické 
radiochemie v moderní medicíně.

Dalšími nominovanými byli:
- prof. MUDr. Jiří Froněk, Ph.D. FRCS, 

chirurg, přednosta Kliniky transplantační 
chirurgie IKEM,

- doc. Milan Krajíček, cévní chirurg, 
vynálezce umělé cévy,

- Ing. Václav Krištůfek, CSc., vědecký 
pracovník půdní biologie,

- prof. RNDr. Jan Konvalinka, CSc., 
biochemik, ředitel Ústavu organické 
chemie a biochemie Akademie věd.

Děkujeme všem členům, kteří přispěli svým 
návrhem.

V  průběhu roku si Čestné uznání rovněž 
dodatečně převzali profesor Bohdan 
Pomahač a  profesor Martin Hilský, kterým 
bylo uděleno v  minulých letech  – v  obou 
případech přitom bylo předání ocenění také 
spojeno s přednáškou.

mensa.click/16g

Článek o přednášce 
profesora Pomahače
„Když je pacient natolik 
znetvořený, že má „díru 
místo nosu“, znamená to 
pro něj společenskou smrt. 
Transplantace obličeje tedy 
není život zachraňující operace, 
není to transplantace životně 
důležitého orgánu jako srdce 
anebo játra, ale vrací pacienta 
společensky do života, s lidským 
obličejem mu dává možnost 
opět navštěvovat rodinné 
a společenské akce. Pan 
profesor uvedl příklad pacienta, 
který po transplantaci obličeje 
znovu navázal vztah se svojí 
rodinou, byl hostem na svatbě 
svojí dcery, zúčastnil se i její 
promoce.“

mensa.click/16h

Článek o přednášce 
profesora Hilského
„Obdivovali jsme energii pana 
profesora, který nám nabízel 
jeden bonmot za druhým 
a upozorňoval na Shakespearovo 
„magické využití jazyka“. Tipnuli 
byste si třeba, co to znamená 
„airy nothing“? Vzdušná nic, 
a tedy – slova! Kladl množství 
řečnických otázek a podnětů 
k zamyšlení, významy dokládal 
vynikajícím faktografickým 
fundováním a objasňováním 
historických souvislostí. 
V neposlední řadě jsme byli 
vděčni za ochotu a čas, který 
nám pan profesor věnoval 
i v období oslav svého jubilea, 
přičemž den před konáním 
přednášky pro Mensu měl 
v Městské knihovně v Praze 
komponovaný večer, kde mu ve 
zcela vyprodaném hlavním sále 
knihovny vestoje tleskalo 400 
diváků.“
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Aktivity pro dobrovolníky
Petra Holubová

Jsme rádi, že se i v roce 2023 
podařilo zapojit nové i zkušené 
dobrovolníky do řady akcí Mensy 
Česko. Zlé jazyky tvrdí, že Mensa 
vám nic nedá a Mensa nic nedělá. 
Může to znít podivně, ale je to 
skutečně tak, protože všechno to, 
co se jménem Mensy děje, je aktivita 
dobrovolníků.

Velký dík a ocenění patří všem, kteří investují 
svůj čas, energii, nervy, dobrou vůli a  úsilí 
tomu, aby pro ostatní uspořádali výlety, 
exkurze, přednášky, setkání místní skupiny, 
akci SIGu či setkání celomensovní jarní 
i  podzimní. Nebo také akci pro samotné 
dobrovolníky, která je poděkováním všem, 
kteří dělají Mensu takovou, jaká je a jaká nám 
dělá radost.

Přestože k  oceňování aktivit dobrovolníků 
dochází průběžně, velkou akcí k  ocenění 
dobrovolníků napříč jednotlivými oblastmi 
zůstává Víkend dobrovolníků, který se 
v  roce 2023 uskutečnil začátkem září ve 
Vlašimi. Víkendu se zúčastnilo zhruba 
padesát dobrovolníků, kteří se s nezlomným 
a  neutuchajícím nadšením zapojovali do 
činností Mensy napříč všemi oblastmi 
aktivit. Od webových stránek, intranetu 
a programování, přes psaní článků a korektury 
časopisu, pořádání akcí pro dospělé i  děti, 
podporu při Logické olympiádě atd.

Program víkendu někteří z  dobrovolníků 
zahájili exkurzí do minipivovaru, který se 
nacházel přímo v  hotelu. Večerní program 
uvedl Vladimír Kváča úvahami na téma 
„Jak poznáme, jestli skutečně někomu 
pomáháme?“. Následovala zábavná týmová 
hra AZ kvíz, za kterou děkujeme Honzovi 
Koudelkovi. Sladkou tečkou pak bylo tradiční 
Čokoládobraní.

V  sobotu jsme se rozdělili na dvě skupiny. 
Část účastníků léčila svou duši na workshopu 

Jak být dobrovolníkem a  zůstat v  pohodě 
od sdružení Nevypusť duši, kde  společně 
hledali způsoby, jak si udržet pozitivní energii 
a radost ze své dobrovolnické činnosti. Druhá 
část vyrazila na komentovanou prohlídku 
paraZOO, kde se řešilo zdraví fyzické, a  to 
tentokrát zvířecí.

Odpolední hra Diversophy probíhala v hotelu 
a  diskusní skupinky při ní probíraly Smích 
napříč kulturami a  téma Diversity, Equity 
a  Inclusion pod empatickým vedením 
lektorky Mirky Ľachké Molnár. V  sobotu 
podvečer proběhlo též další setkání 
předsedů a místopředsedů místních skupin, 
kde jsme mohli v  praxi vyzkoušet novou 
vítací aplikaci od Tomáše Nováčka. Od té 
doby ji mnozí z  nás vyzkoušeli již v  praxi 
k  velké spokojeností uživatelů i  adresátů. 
Tímto děkujeme jménem všech mensovních 
nováčků našemu Nováčkovi za péči 
a podporu.

Večer tradičně následovaly prezentace 
aktivit Mensy, projektů a  dobrovolnických 
příležitostí. To byl čas na sdílení zkušeností 
a  možnost najít inspiraci pro další 
dobrovolnické počiny. V neděli se dobrovolníci 

zapojení do Logické olympiády sešli k jednání 
o  tomto významném mensovním projektu 
a poučili se o možnostech a schopnostech AI 
díky konverzaci s chatbotem. Nám ostatním 
prohlídka vlašimského Zámeckého parku 
nabídla chvíle klidu a  pohody uprostřed 
zeleně i  na střeše Čínského pavilonu. Poté 
už výlet na horu Blaník zakončil náš společný 
víkend.

Všem aktivním členům i  spolupracujícím 
nečlenům Mensy patří velký dík za aktivity 
realizované v roce 2023 i plánované pro roky 
další. A že těch plánů není málo. Příští víkend 
dobrovolníků bude v červnu 2024 v Kolíně.

Ale vy nemusíte čekat až na léto a  můžete 
se stát aktivním dobrovolníkem už nyní. 
Oblastí, ve kterých Mensa uvítá šikovné 
a  ochotné lidi, je spousta. Nevíte, jak se 
zapojit? Napište na dobrovolnik@mensa.
cz a  určitě se nezapomeňte přihlásit do 
SIGu Dobrovolník  – uděláte to zaškrtnutím 
odběru zpráv z jeho e-mailové konference po 
přihlášení do Intranetu (levé menu > Příjem 
konferencí > SIG Dobrovolník).
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Fotosoutěž a dětská fotosoutěž: Nahlas
Dita Sedláčková

Letošním téma fotosoutěže bylo LOUD (Nahlas). V dětské i dospělé kategorii soutěžilo celkem 55 fotografií, z nichž členové hlasováním určili pořadí.

1. místo dospělí: 
Kosárie (Ivana Danielková)

1. místo děti: 
Řev vody (Eliška Andreattová)

Reportáž z výletu  
na Blaník
mensa.click/16i
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Celostátní setkání
Celostátní setkání se konají dvakrát 
ročně, obvykle na jaře a na podzim. 
V jejich organizaci se střídají různé 
organizační týmy – díky tomu se 
vždy mění místo konání, a účastníci 
tak mohou prozkoumávat stále 
nová místa. Setkání trvá obvykle 
kolem pěti dní a sjede se na něj 
150–200 účastníků z celé republiky 
a všech věkových kategorií. V roce 
2023 se o organizaci podělily týmy 
z Prostějova a Ostravy.

Pokud vás celostátní setkání zaujalo, 
podívejte se na 
akce.mensa.cz, 
kde najdete informace o tom, kde 
a kdy se uskuteční to následující.

mensa.click/16j

Celostátní setkání 
v Prostějově
„Když jsem dorazila do 
Prostějova a před několika 
zatím neznámými lidmi v Hotelu 
Tennis Club prohlásila, že mám 
v kufru také štětce, akvarelové 
barvy a skicáky pro případ, že 
bych se během pobytu nudila, 
zaregistrovala jsem na tvářích 
přítomných jen shovívavý úsměv.

Samozřejmě jsem záhy 
pochopila, že nejenže nebudu 
mít šanci se nudit, ale vlastně 
budu chvílemi i dost unavená 
ze vstřebávání přehršle zážitků 
a na malířské povyražení ani 
nepomyslím. Na barvy a štětce 
jsem opravdu ani jednou nesáhla. 
Zato jsem poznala spoustu 
skvělých, pohodových, hravých 
a inspirativních lidí, kteří mají rádi 
takový humor a takovou zábavu 
jako já. Naučila jsem se spoustu 
nových věcí, poznala krásy 
Prostějova a jeho okolí.“

mensa.click/16k

Celostátní setkání 
v Ostravě
„V sobotu na nás čekala bojovka. 
Čekalo nás 11 stanovišť s šiframi, 
na jejichž vyřešení jsme měli 
po 15 minutách. Některé šifry 
byly zajímavé, například šifra 
s převrácenou japonštinou, QR 
kód s Braillovým písmem nebo 
morseovka zakódovaná do 
zvuků zvonů. Bohužel většinu 
výletu pršelo (nebo alespoň 
mrholilo), takže jsem se už těšil 
domů. V 18:00 pak měl náš tým 
zneškodnit bombu. Jednalo se 
o hru Keep Talking and Nobody 
Explodes, v níž jeden člověk 
sedí u PC a snaží se zneškodnit 
bombu podle rad zbytku 
týmu, který má k dispozici 
dokumentaci ke zneškodnění. 
Tuto hru jsem si užil a chtěl bych 
si ji někdy zahrát znovu, přestože 
nám se moc nedařilo. Během 
dvaceti minut jsme zneškodnili 
jen tři moduly z jedenácti, poté 
jsme vybouchli…“
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Zahraniční zájezdy
V minulém roce se uskutečnily dva 
zahraniční zájezdy. První z nich 
do Irské republiky a Severního Irska, 
během kterého mensané navštívili 
například Obrův chodník, Moherské 
útesy, Aranské ostrovy, Dublin nebo 
Belfast, a druhý zájezd, s tajným 
cílem, při kterém účastníci vyrazili 
za dobrodružstvím zcela naslepo 
a každý další cíl se dozvídali až cestou 
k němu. V letošním roce pak jsou 
zatím v plánu zahraniční zájezdy na 
Floridu, do Německa nebo do Peru.

mensa.click/16p

Zájezd do Irska
„Zájezd byl dobře zorganizovaný 
a podrobně naplánovaný, 
s cílem navštívit v daném čase 
maximum zajímavých míst, 
čemuž se museli účastníci 
přizpůsobit a dodržet určitou 
disciplínu, ale to je snad jen malá 
daň za získané zážitky. Příležitost 
program si přizpůsobit byla až na 
konci výpravy v Dublinu, kde se 
nám podařilo zvolnit a navštívit 
mj. botanickou zahradu – snad 
jednu z mála na světě, kde 
nemají u všech rostlin závlahy. 
Počasí v Irsku totiž sestává 
průměrně z 5 minut slunce, 
5 minut deště, 5 minut větru 
a znovu od začátku.“

mensa.click/15d

Tajný zájezd
J: Pamatuješ na nápovědy, 
které nám Tomáš dával cestou 
do dalšího města? To bylo 
samé: „Je to hlavní město 
svrchovaného státu, leží na 
Dunaji a začíná od písmena 
B.“ Když to řekl potřetí za 
sebou, trochu ve mně zatrnulo. 
V roce 2012 jsem se účastnila 
svého prvního mensovního 
zahraničního zájezdu a ten 
také začínal trojicí Bratislava-
Budapešť-Bělehrad. Naštěstí 
tentokrát jsme se v Bělehradě 
příliš nezdrželi a pokračovali jsme 
do hlavního města svrchovaného 
státu, který už neležel na Dunaji, 
ale na řece Vardar.

M: No jo, Skopje, první větší 
zastávka. Účastníci zájezdu se 
rozeběhli jako švábi po městě. 
Já byla uchvácena pohledem 
na staré byzantské město 
s moderním víceúčelovým 
sportovním stadionem 
a návštěvou památného domu 
Matky Terezy. Všude na mě 
dýchala ta VELIKOST soch 
a historie. Dali jsme si stylovou 
kávu a jeli zas o kus dál do 
neznáma.
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Pobyt pro rodiny s dětmi na Šumavě
Tradicí se pozvolna stávají pobyty 
pro rodiny s dětmi pořádané Janou 
Soukupovou na skautské základně 
Bílého orla u Javorné na Šumavě. 
Nejen, že na ně účastníci rádi jezdí, 
ale také o nich rádi píší, můžete se 
tedy o akci dozvědět víc v rovnou 
čtyřech článcích od různých autorů.

mensa.click/16l

„Po příjezdu na místo nás 
čekalo milé přivítání mensany 
i nemensany se spoustou 
dětí, kteří dorazili před námi. 
‚Vy nemáte děti?‘ byla jedna 
z prvních otázek. ‚Tak to se 
tady zblázníte,‘ bylo nám 
řečeno po potvrzení, že děti 
vskutku nemáme. Dnes mohu 
s potěšením říci, že na zbláznění 
nedošlo a přítomnost dětí nás 
ani nijak jinak nepoznamenala. 
Po přidělení pokoje a povlečení 
a zběžné prohlídce objektu 
došlo na seznámení s milým 
panem správcem a přítomnou 
částí osazenstva včetně hrdinné 
babičky, jež s sebou měla zcela 
sama na starost tři vnoučata.“

mensa.click/16n

„Jelikož má každá rodina jiný 
režim i jiné zájmy, program byl 
zcela dobrovolný a každý si své 
aktivity mohl naplánovat dle své 
libosti. Na výběr byly sportovní 
aktivity přímo na místě – 
pingpong, jízda na odrážedlech 
a kolech, stolní fotbálek, tanečky 
pro malé děti se Simonou, jednou 
z maminek, hra deskových 
a karetních her, opékání u ohně, 
pozorování hvězd v dobré 
společnosti, či mnoho cílů v okolí 
pro kratší či delší výlety.“

mensa.click/16m

„I tentokrát se z různých 
koutů naší republiky sjelo 11 
rodin, celkem 44 dospělých 
a dětí, které se během pobytu 
kamarádily. Program našeho 
pobytu byl volný, a proto velmi 
pestrý, ale ze společných aktivit 
mohu zmínit dopolední program 
pro děti od lesního pedagoga 
a revírníka Lesů ČR, výtvarnou 
dílničku, výlet do německého 
aquaparku v Bad Kötzting, 
prohlídku místního kravína 
a ovčína s výkladem nebo 
opékání buřtů během deštivého 
odpoledne. Musím poděkovat 
všem účastníkům za skvělou 
přátelskou atmosféru od rána až 
do noci, když už děti spaly a my 
si mohli v klidu popovídat.“

mensa.click/16o

„K velkolepým výkonům nás děti 
často přiměly i přes den. Třeba 
když jsme se po cestě vydali na 
krátkou procházku k Suchým 
studánkám, kde jsme se 
rozhodli, že s kočárky zvládneme 
vystoupat do prudšího kopce 
i k jedné opravdové studánce. 
Solidarita byla úžasná: vzájemně 
jsme si pomáhali, abychom tam 
ty naše drobečky dotlačili nebo 
donesli. Odměnou nám bylo 
příjemné posezení u krásné lesní 
studánky s výhledem do okolní 
krajiny a pocit, že jsme zvládli 
něco, do čeho by se nikomu 
z nás asi příliš nechtělo, kdyby 
šel s dětmi sám.“
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Exkurze, přednášky a další akce

mensa.click/16u

Exkurze do CERNu
„CERN je mezistátní organizace, 
která veškeré vědění distribuuje 
bez autorského práva a výsledky 
bádání jsou otevřeny celému 
světu – v tom se protínají 
základní hodnoty Mensy 
a CERNu. A to nejlepší: exkurze 
jako taková je zdarma, průvodce 
dělají většinou dobrovolníci z řad 
zaměstnanců CERN, podávají 
velmi angažované vyprávění 
a prohlídky jsou dechberoucí.“

mensa.click/16v

Umělá inteligence 
v dopravě
„Další přednášející nám přiblížil 
robotické dopravní prostředky. 
Provoz takových aut nebo 
autobusů v běžné dopravě 
zatím nepovoluje zákon – podle 
něj musí mít každé auto řidiče. 
Robotický autobus vozí zájemce 
po brněnském výstavišti, 
robotická auta mohou jezdit 
jen na soukromých plochách 
a do dopravy se nesmí plést. 
Robotické auto se pohybuje 
samo. Umí rozpoznat člověka; 
na výstavišti prý hodně 
lidí zkouší, jestli autobus 
zastaví – a prostě pod něj 
skáčou. Vždycky zastaví. Nad 
pohybujícím se vozem vždy 
bdí někdo, kdo povolí, že se 
může jet. Vůz se řídí dopravním 
značením, které umí číst, 
a rozezná např. i patníky. 
V neznámých situacích se auto 
poleká a zastaví.“

mensa.click/16t

Deskoherní silvestr
„Silvestrovská akce v CIIRC 
má kromě možnosti zahrát 
si i několik delších her dvě 
specifika. Jednak pochutin, 
co se obvykle nosí (oříšky, 
lupínky, ovoce, sušenky), je 
podstatně více a jsou doplněny 
jak o ukázky cukroví z domácích 
vánočních stolů, tak o vydatnější 
stravu (pomazánky, chlebíčky, 
salámy), aby nikoho v přemýšlení 
nerušil hlad. Druhou zvláštností 
je půlnoční přiťuknutí si sektem 
(z větší části nealkoholickým) na 
střešní terase, odkud je vidět na 
většinu ohňostrojů nad Prahou. 
A věřte, že i když jich o letošním 
Novém roce byla tak polovina co 
loni, stálo to za to.“
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MÍSTNÍ 
SKUPINY

Členové Mensy Česko se podle místa svého bydliště 
sdružují do místních skupin. Těch v ČR působí už  
14 a členům poskytují prostor pro setkávání s ostatními 
mensany v jejich okolí.

MÍSTNÍ 
SKUPINY

MS Brno
Pavel Terber

V  roce 2023 měla místní skupina, kromě 
pravidelných setkání a hraní deskových her, 
i akci sportovní, přemýšlecí a gurmánskou – 
bowling, únikovou hru a grilování na přehradě 
s dronovou show a ohňostrojem.

Pravidelně se místní skupina schází každý 
měsíc. Náplní schůzek jsou večeře, plky a hraní 
deskových her. Občas bývá i přednáška nebo 
debata na nějaké zajímavé téma.

Máte-li nápady na zajímavé akce nebo 
chcete-li se k  některým aktivitám přidat, 
spojte se s  námi nebo přijďte na naši 
pravidelnou schůzku.

Místní skupiny obvykle pořádají pravidelné schůzky, nejrůznější 
aktivity, setkání a akce, které jsou ale přístupné všem členům 
bez ohledu na místo bydliště. Setkání místních skupin jsou často 
nejdostupnější příležitostí k prvnímu kontaktu nových členů 
s Mensou. Ve většině krajů se konají pravidelně (obvykle alespoň 
jednou měsíčně) a jde o neformální přátelská setkání s mensany 
v dané oblasti. Obvykle je jejich náplní povídání, hraní deskových 

her, plánování akcí nebo nějaký speciální program (kvízy, soutěže, 
besedy se zajímavými lidmi a podobně – to vždy záleží na aktivitě 
dané místní skupiny).

Na následujících stranách si můžete přečíst o tom, co jednotlivé 
místní skupiny v minulém roce podnikaly a co mají v plánu letos.
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MS České Budějovice
Lucie Palivcová

V roce 2023 opět nebyla v naší místní skupině 
o akce nouze. Kromě pravidelných schůzek, 
které probíhaly každou první středu v měsíci, 
se stále větší oblibě těšily i deskovky, jejichž 
hraní pořádáme pro děti i dospělé každou třetí 
středu v měsíci. Kromě toho se nám daří stále 
více navazovat spolupráci s organizací ZVAS 
(Zařízení pro další vzdělávání pedagogických 
pracovníků) a  společně pořádat aktivity jak 
pro děti, tak i dospělé.

V  dubnu naše MS navštívila Eliášovu 
štolu v  Úsilném a  dále se několik našich 
členů vydalo na konferenci Vzdělání pro 
budoucnost. V  květnu jsme prezentovali 
Mensu na Bambifestu v  Českých 
Budějovicích. V  červnu zase naši členové 
připravili krásný dětský den na akci Tablet 
z nich hrdiny neudělá a v červenci uspořádali 
dva týdny příměstských táborů pro nadané 
děti. Na přelomu prázdnin proběhla v Třeboni 
hraná prohlídka Zámecké lékárny pro členy 
naší MS a jejich přátele.

V  srpnu jsme unikali z  da Vinciho dílny 
a přímo do školního roku jsme vběhli Během 
Jihočeských nadějí. Dále děvčata pokračovala 
do dětského domova Zvíkovské Podhradí, aby 
s  místními dětmi strávila pěkné odpoledne. 
V  říjnu jsme si užili víkend SIGů v Písku a už 
vrcholily přípravy na krajské kolo Logické 
olympiády pořádané v  listopadu. V  prosinci 
jsme si ještě zahráli gorodky a přišel nový rok.

Ráda bych tímto poděkovala všem, kteří se 
podílejí na našich akcích. Aktivit stále přibývá 
a je opravdu moc fajn vědět, že je tady tolik 
dobrovolníků, na které je spolehnutí a  kteří 
všechny akce připravují s  tím největším 
nadšením a  nasazením. Díky všem a  budu 
ráda, pokud naše skupinka bude i  nadále 
takto aktivní.

mensa.click/16x

Prázdniny po jihočesku
„V srpnu jsme se rozhodli, že 
poměříme své síly ve skupinách 
na únikové hře da Vinciho 
dílna v Českých Budějovicích. 
V magických prostorách se 
se záludnými úkoly postupně 
popraly tři týmy místních 
mensanů. Leonardovy hračky 
a hlavolamy nás opravdu 
pobavily, únikovka nás naprosto 
uchvátila a odpoledne jsme 
si neskutečně užili. Někteří 
členové, nadšeni ze zdárně 
vyřešených úkolů, pokračovali 
ještě následující večery a noci ve 
společném luštění šifer online.“

mensa.click/16w

Běh Jihočeských nadějí
„Přestože jsou mezi běžci 
zastoupené převážně 
budějovické sportovní kluby, 
mensané od těch nejmenších 
po starší ročníky se mezi nimi 
ani letos neztratili. V sobotu 
23. září se na Sokolském ostrově 
v Českých Budějovicích sešlo 
téměř 800 účastníků, z toho 
více než 40 v tričku Mensa. 
Samozřejmě naší ambicí není 
zaběhnout ty nejlepší časy, o ty 
na této akci totiž vůbec nejde. 
Cílem je zdolat co největší počet 
kilometrů, protože za každý 
z nich pošle generální partner 
běhu firma OIG Power, s.r.o., 
50 Kč do Nadačního fondu 
Jihočeské naděje. Tyto peníze 
jsou pak do poslední koruny 
rozděleny talentovaným mladým 
Jihočechům.“
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MS Hradec Králové
Bohumil Malý

Schůzky v  roce 2023 probíhaly U Děravýho 
kotle a  toto místo se nám osvědčilo. Shodli 
jsme se na čtvrtku, který vyhovuje většině, 
a začátek schůzek posuneme v roce 2024 na 
17:30. Část z nás se zúčastnila celostátních 
setkání, víkendu dobrovolníků, výletů 
a  dalších mensovních aktivit. V  létě jsme 
navštívili Divadelní festival, kde jsme zhlédli 
několik představení a zobli něco dobrého na 
zub.

V  polovině září jsme si udělali výlet do 
Jeseníků a ubytovali se na víkend v  krásné 
chalupě v  Branné. Počasí nám přálo, takže 
v  sobotu byl v  plánu výstup a  výlet po 
kopcích Hrubého Jeseníku. Nakonec jsme 
ráno využili vlak a pak zbaběle vyjeli na Šerák 
lanovkou, ale i  tak jsme zdolali v  úžasném 
terénu víc než 20 km. Večery pak patřily hrám 
a  dobrotám, které jsme si přivezli. Cestou 
zpět jsme navštívili klášter v  Horní Hedeči, 
kde jsme se stavili na oběd, a  pak zašli 
k nedaleké soše Pozorovatel na Mariánském 
kopci.

Příznivci kultury navštívili One woman show 
„Nemohu uvěřit“ Lenky Loubalové. Zde nám 
jedna z předních hereček Klicperova divadla 
vyprávěla neuvěřitelné, ale přesto pravdivé 
a  autentické historky ze svého života. 
Následně jsme se přesunuli do restaurace, 
kde se probralo kde co.

Na podzim jsme absolvovali dvě únikové 
hry. Hobití horu, kde někteří z nás navštívili 
krásnou a  bujarou Dávnozem, a  hororovou 
hru Saw, plnou unikátních technických 
řešení, odkud naštěstí všichni ze spárů smrti 
těsně unikli.

Logickou olympiádu máme natrénovanou, 
takže jsme ji díky pečlivé přípravě a vzorné 
spolupráci zvládli velmi dobře. V  prosinci 
jsme tradičně vyrazili na bowling a  také se 
zapojili do bowlingové ligy. Velkou radost 
nám udělalo první místo za jednu hru, a ještě 

větší radost měla naše účastnice v  dětské 
kategorii. A  to zcela po právu, protože 
porazila i  většinu z  nás. Před Vánoci zašli 
Hradečtí podpořit našeho člena, který měl 
koncert na náměstí v Hradci Králové.

Koncem roku jsme začali hledat ubytování 
na jarní setkání 2025 a v tomto roce budeme 
hledat téma a plánovat setkání. Doufám, že 
se u přípravy dobře pobavíme a připravíme 
zajímavé a  veselé setkání pro všechny 
účastníky. Letos nás také čeká volba nového 
předsedy a místopředsedy.
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MS Jihlava
Miloš Hejda

Činnost MS Jihlava v roce 2023 jsme zahájili 
přípravou na valnou hromadu, která se 
konala v  dubnu. Na valné hromadě jsme 
zhodnotili dosavadní činnost skupiny a zvolili 
nové vedení. V průběhu roku jsme se scházeli 
na pravidelných schůzkách a  komunikace 
probíhala i  ve virtuální rovině v  rámci 
facebookové a messengerové skupiny.

Kromě pravidelných jihlavských schůzek 
patřilo v roce 2023 mezi naše větší společné 
akce zajištění krajského kola Logické 
olympiády pro Kraj Vysočina, ve kterém 
byl opět ze strany dětí zájem o účast velký 
a radost z úspěchů bezmezná. Tentokrát nás 
kromě Kraje Vysočina podpořil i  předseda 
Senátu Parlamentu České republiky 
RNDr.  Miloš Vystrčil, který letošní krajské 
kolo zahájil.

Další akcí pak bylo společné říjnové sobotní 
setkání nazvané MS Jihlava pod povrchem. 
Tématem tohoto výletu byla návštěva jeskyní 
Moravského krasu za přispění místních 
speleologických skupin. Závěr roku vyvrcholil 
bowlingovým turnajem, kde proběhlo mimo 
jiné i vyhodnocení uplynulého roku.

Plány do roku 2024 máme stále velké 
a  rádi bychom i  v  letošním roce navázali 
na naše pravidelná setkání každé první 
pondělí v  měsíci, angažovali jsme se 
v  celorepublikové mensovní činnosti 
a uspořádali další zážitkovou výjezdní poradu 
plnou překvapení nejen pro členy MS Jihlava.

MS Karlovy Vary
Petr Čavojský

Karlovarská skupina se již mnoho let schází 
velice nepravidelně. Tak tomu bylo i  v  roce 
2023. O to více si akce dokážeme užít.

Mezi nejúspěšnější akce patří Vánoce již za 
½ roku  – procházka po Ježíškově cestě na 
Božím Daru. Tato akce je vhodná pro rodiny 
s dětmi a třeba i pro mensany z velkých měst 
jako např. Praha. Procházku obohacujeme 
o logické hádanky a luštění šifer. Již tradičně 
akci zakončujeme konzumací borůvkových 
knedlíků.

Mezi největší akce patří Zahájení grilovací 
sezóny, kdy sportem a  dobrým jídlem 
oslavujeme začátek letních prázdnin. Možná 
by stálo za to popisek upravit. Prázdniny 
zahajujeme obrovským množstvím jídla 
a někdo i sportem.

V  polovině roku 2023 jsme společně 
s  MS  Plzeň začali připravovat Celostátní 
setkání Mensy Česko 2024 v  Mariánských 
Lázních. V našem kraji organizujeme 
a  zajišťujeme Logickou olympiádu  – soutěž 
v  řešení logických úloh. V  prosinci probíhá 
akce Mikulášské přespávání. Akce se koná 
v Sokolově, příjemně se povídá, hrají deskové 
hry a relaxuje.

V roce 2023 začalo ve spolupráci s Krajskou 
knihovnou Karlovy Vary pravidelné testování 
IQ. Spolupráce s  knihovnami se zvětšuje  – 
zájem projevily knihovny z  Ostrova 
a z Chodova. Členové MS se úspěšně podílí 
na organizování vzdělávání nadaných dětí 
v našem kraji.

V  roce 2024 všechny úspěšné akce 
zopakujeme. Hlavně akci na Božím Daru. 
Těším se na setkání na akcích, o kterých se 
více dozvíte na webu Mensy Česko.

mensa.click/16y

MS Jihlava pod 
povrchem
„Rychlý přesun o pár set 
metrů a navléct holínky, na 
hlavu helmy s čelovkami a po 
zapsání do knihy vstupů mizíme 
v nenápadných ocelových 
dvířkách. Tady se nás ujímá 
Vlasta Káňa a my velmi rychle 
chápeme jeho zapálení nejenom 
pro tuto jeskyni. Jeho výklad 
o historii, archeologii a geologii je 
dechberoucí, a to jsem zapomněl 
zmínit výklad o netopýrech. 
Ubíráme se do hloubi jeskyně 
místy po kamenech, místy 
po lýtka vodou a po žebřících 
nahoru i dolů. Zastavuje nás 
až limit našeho oblečení (na 
plazení blátem nejsme bohužel 
vybaveni). Pohled na hodinky 
nás ale stejně posílá směrem 
k východu a na přesun k další 
domluvené jeskyni.“



MÍSTNÍ SKUPINY| 32 |

MS Olomouc
Dušan Fürst

V roce 2023 jsme se definitivně vzpamatovali 
z  COVIDu-19. Na úterní schůzce 10.  ledna 
jsme narazili na problém, že jsme měli 
potvrzenou rezervaci salonku v  restauraci 
Mikulda, přesto byla místa nachystána 
u  stolu v  hlavní restaurační místnosti. Tak 
jsme my neslyšeli své trochu vzdálenější 
kolegy přes hluk v hlavní místnosti a zároveň 
jsme svým hovorem obtěžovali běžné hosty. 
Následně mi provozní Mikuldy sdělila, že pro 
deset lidí přece nebudou v  suterénu topit. 
Jelikož jsme loni na podzim Radegastovnu 
opustili rovněž kvůli hluku, řekli jsme si, že 
budeme hledat jinde.

Od únorové schůzky jsme se proto přesunuli 
do nově otevřené restaurace U Mydláře, kde 
jsme rušeni nebyli, ve sklepním salonku se 
topilo a  mohli jsme se pohodlně bavit. Ze 
schůzek v  prvním pololetí 2023 vynikala ta 
červnová (13.  6.), kde nám náš člen Jarda 
Lakomý (viz foto) podrobně povykládal 
o  svém dlouhodobém koníčku. Jardu baví 
fotografovat soutoky řek a  potoků různých 
velikostí v  Česku a  v  okolních zemích 
a  své snímky nám i  promítal. Jeho činnost 
je zaznamenána v  Agentuře Dobrý den 
v Pelhřimově díky rekordnímu počtu fotografií 
a o soutocích vydal i knihu. Postupem času 
obsluha naznačovala, že očekávala jinou 

útratu, nebo se jí nechtělo chodit až do 
salonku.

Zkušenosti minulých let s  pořádáním 
prázdninových schůzek na přírodním 
koupališti v Horce u Olomouce jsme využili 
i v roce 2023. Byť počasí nebylo jednoznačně 
příznivé, sportovnější mensanky se přesto 
vykoupaly spolu s  živými kačenkami. 
Dovolím si říct, že obě schůzky se vydařily.

Po prázdninách jsme zasedali v  restauraci 
U berňáku, kde se „dá mluvit i poslouchat“. 
I když jsme seděli v hlavním sále, nemensovní 
hosté nebyli hluční.

Velmi úspěšná byla předvánoční (5.  12.) 
přednáška s besedou Mgr. et Mgr. Ondřeje 
Klabala, PhD. (foto), odborného asistenta 
katedry anglistiky a amerikanistiky Filozofické 
fakulty Univerzity Palackého v  Olomouci. 
Náš host je často angažován do Parlamentu 
Evropské unie. Následná beseda prohloubila 
získané poznatky o pohled do denního života 
takového tlumočníka v akci. Poděkovali jsme 
spontánním potleskem.

MS Liberec
Eva Bártová

Je za námi náš třetí společný rok, který jsme 
si užili nejen na pravidelných společných 
schůzkách, ale i  tradičně na sérii únikovek, 
dále procházce se skrytým příběhem a  na 
společném bowlingu na závěr roku.

Různá místa konání našich pravidelných 
schůzek jsme sjednotili a  scházíme se 
od letošního ledna na stejném místě  – 
v restauraci Kotelna (naproti Severočeskému 
muzeu). Tím by se měl zjednodušit i přístup 
pro nové tváře, které mezi sebou rádi 
přivítáme.

Loňský rok jsme začali společným 
novoročním výstupem na Ještěd. V  první 
polovině roku jsme absolvovali 3 série 
našich oblíbených únikovek, kdy se jednomu 
našemu týmu podařilo dobýt síň slávy, 
a  mohl tak zvěčnit náš název na tabuli 
s nejlépe umístěnými týmy.

Když přišel červenec, vydali jsme se 
před pravidelnou schůzkou na procházku 
s audio příběhem vedoucím z větší části po 
Masarykově třídě.

V  říjnu jsme opět reprezentovali Mensu 
na vzdělávacím veletrhu EDUCA EXPO 
v Homecredit Aréně, kde si mohli kolemjdoucí 
v  našem stánku nanečisto vyzkoušet 
ukázkový IQ test nebo si nechat vysvětlit, jak 
se hraje Abaku či Mankala.

V  listopadu nás tradičně čekalo krajské 
kolo Logické olympiády, kde jsme měli na 
rozdíl od předchozích ročníků pro všechny 
účastníky občerstvení a pozornost od firmy 
Globus, aby se jim lépe soutěžilo.

A na závěr roku jsme se vydali do Babylonu 
na vánoční bowling, kde jsme nejen soutěžili 
mezi sebou, ale zároveň jsme se zúčastnili 
i vyhlášené celorepublikové soutěže.

Letos nás kromě již zmíněných tradičních 
i  netradičních akcí čeká velká výzva, 
kterou je pořádání celostátního setkání  
8.–12.  května v  krásné přírodě v  okolí 
Mukařova u Mnichova Hradiště.
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MS Ostrava
Jiří Šmach

V  roce 2023 jsme se od začátku roku 
intenzivně věnovali přípravě podzimního 
celostátního setkání. Abychom neměli plnou 
hlavu pouze celostátního setkání, tak jsme si 
v  únoru zašli provětrat nohy na badminton. 
V červnu se někteří z nás rozhodli odpoutat 
nohy od země na horolezecké stěně. Na 
začátku prázdnin jsme navštívili Pěchotní 
srub OP–S 25 „U Trigonometru”.

Podzim už se vedl naplno v  duchu setkání 
a dopilovávání drobných detailů. Po skončení 
setkání započaly přípravy na krajském kole 
Logické olympiády. V  měsíci listopadu 
jsme ještě stihli ocupovat (= degustovat) 
výběrovou kávu v  pražírně Father’s  Coffee 
Roastery. Před koncem roku jsme si dali 
tradiční vánoční bowling a hru jsme zhodnotili 
u večeře. Výsledky bowlingu nebyly použity 
v  soutěži SIGu Bowling, protože nebyly 
dostatečné pro výherní umístění.

V  roce 2024 bude MS Ostrava snad stejně 
aktivní jako v  předchozím roce a  určitě 
proběhne i  mnoho akcí. Sledujte kalendář 
a  nastavte si odběr zpráv, ať vám žádná 
neuteče. Budeme se na vás těšit.

MS Pardubice
Eva Vavřinová

Začátek roku probíhal tradičně schůzkami 
v  klubovně Evropského spolkového domu. 
Věnovali jsme se především plánování akcí 
pro rok 2023. Samozřejmostí byly také 
deskové hry a kvízy.

V dubnu jsme uskutečnili naši první venkovní 
akci. Tentokrát jsme po několika letech 
opět vyrazili do Litomyšle, kde nás čekala 
venkovní úniková hra. Díky ní jsme měli 
možnost prohlédnout si hlavní dominanty 
města, ale i  krásná zákoutí, kam se mnozí 
z nás podívali úplně poprvé. Všechny úkoly 
se nám podařilo hravě zvládnout.

Další velkou akcí MS Pardubice byla návštěva 
zrekonstruovaných Automatických mlýnů 
v  Pardubicích. Národní kulturní památka 
Winternitzovy automatické mlýny je jednou ze 
staveb architekta Josefa Gočára. Současně 
s tím jsme navštívili galerii města Pardubice 
(GAMPA) a  inovativní vzdělávací centrum 
Sféra. To nabízí špičkově vybavené řemeslné 
i  technologické dílny, učebny pro širokou 
veřejnost a  sál s  didaktickými pomůckami 
pro nejmenší. Na konci roku jsme ještě 
stihli únikové hry Laboratoř šíleného vědce 
a Vojevůdcovo tajemství.

A  jaké jsou plány do roku 2024? Snaha 
zrealizovat vše, co jsme zatím nestihli. Máme 
tipy na několik venkovních akcí, jako je 
například návštěva rozhlasu, muzea Dr. Emila 
Holuba a  dalších zajímavých míst nejen 
v Pardubickém kraji.
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MS Plzeň
Věra Hellerová

Plzeňská místní skupina se i  v  roce 2023 
pravidelně scházela každý měsíc. I když jsme 
občas změnili lokál, jako nejvhodnější místo 
se nám stále jeví restaurace Wallis. Schůzkám 
často předcházelo hraní déletrvajících 
her, kdy si přihlášení zájemci zahrají vedle 
známých i méně známé deskové hry.

V  lednu jsme měli na programu turistický 
výlet Českým krasem z  Berouna do Srbska 
přes Svatého Jana pod Skalou. Trasa byla 
jen 13 km, ale vzhledem k  povětrnostním 
podmínkám, kdy se ze skály Svatého Jana 
stala ledová hora, jsme toho měli celkem dost.

V červnu jsme uspořádali „výjezdní zasedání“ 
naší skupiny na základně Bílý orel na 
šumavské Kukačce. Ono se to tam jmenuje 
správně Šukačka, to ale se nemá říkat (ale já 
to neříkám, já to píšu). Tam jsme si užili výlety, 
opékání buřtů, zajímavé šifry a  večery při 
veselých historkách. Tato skautská základna 
je zásluhou Jany Soukupové velice oblíbené 
místo, zejména pro pobyty rodin s dětmi.

V červenci jsme se sešli u dobrého jídla na 
tradiční letní grilovačce v Blovicích. Tentokrát 
byl vyhlášen turnaj v  badmintonu. Hrálo se 
s velkým nasazením a s ohledem na skutečné 
letní vedro byla hra i dost náročná. Pak jsme 
ještě vyzkoušeli kuželkovou hru Mölkky 
a setrvali u ní i po setmění.

Listopad byl opět ve znamení Logické 
olympiády. Organizátoři neměli problém 
s dostatkem pomocníků, a tak zvládli krajské 
kolo dobře. Několik dobrovolníků následně 
pomáhalo i s organizací finále v Poslanecké 
sněmovně.

V  prosinci jsme se opět setkali na vánoční 
besídce s hraním her, dobrotami a svařákem. 
Hlavní atrakcí byla vánočně netradiční 
motoristická soutěž – autodráha.

Předposlední den roku jsme ještě stihli 
dlouho odkládaný výlet na Tetín a  okolí. 
I když jsme se museli několikrát uchýlit před 
deštěm do hospody (někdy i  preventivně), 
akce se vydařila.

mensa.click/16z

Víkendové setkání na 
Šumavě
„Náš program byl velmi volný, 
takže až v pátek večer jsme si 
domluvili dvě varianty sobotních 
výletů – pěší výlet na Pancíř pro 
turistické nadšence nebo kratší 
výlet za zvířátky na Güntnerův 
dvůr. Kočárková trasa B za 
husami, slepicemi, ovečkami, 
krávami, králíky a dalšími 
zvířaty na 2 km vzdálené 
hospodářství byla s malými 
dětmi na odrážedlech pomalejší, 
ale také veselá. Prohlédli jsme 
si chovaný dobytek a drůbež, 
poděkovali panu majiteli za 
výklad a zodpovězení zvídavých 
otázek a pak si ještě užili siestu 
na sluníčku s občerstvením 
z vlastních zásob. Cesta do 
kopce zpět na základnu byla 
náročnější, ale úspěšně jsme 
došli a radostně se setkali 
s účastníky trasy A.“
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mensa.click/16q

Výlet na pancíř
„Z Pancíře jsme to šněrovali 
od příkopu k příkopu a někdy 
i mimo něj. Ne že bychom 
byli v lihovém opojení, ale 
šli jsme tak, jak nám bahno 
dovolilo. Pak už toho měl 
někdo dost, zavelel a započali 
jsme s melioračními pracemi. 
S vervou jsme odvodňovali, 
takže nosili kameny a drny na 
hráz, primitivními nástroji jsme 
vyhotovili kanálek a odklonili tím 
proud vody mimo cestu. Pocity 
z vykonané práce byly zřejmě 
úžasné, poněvadž jsme pak 
na trase hledali další podobné 
výzvy.“

mensa.click/16s

Výlet z Berouna do Tetína
„Bájemi je opředen i samotný 
Tetín, prý zde působila samotná 
Teta. Historicky je Tetín spojován 
se sv. Ludmilou, babičkou sv. 
Václava. Už koncem 9. století 
zde bylo veliké tetínské hradiště, 
Ludmila zde měla dřevěný 
dvorec a roku 921 zde byla 
zavražděna. Obhlédli jsme 
náměstíčko, zámek, tři zdejší 
kostely a nad skalami nad 
Berounkou a podél zbytků 
tetínského hradu jsme vyšli 
na pěknou vyhlídku, odkud 
je vidět Berounka a skály 
i kopce Českého krasu. Pak 
jsme sešli do úzkého údolíčka 
pod skály a podívali se na 
vodopád. Původně jsem chtěla 
pod vodopádem pokračovat 
k Berounce, ale aktuálně byla 
cesta uzavřena. Takže po 
řetězech pod vodopád se deset 
metrů slanili jen dobrovolníci.“
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MS Prostějov

MS Praha

Ladislav Frankl

První polovina roku 2023 byla v prostějovské 
MS ve znamení finišování příprav a následně 
samotné realizace květnového celostátního 
setkání, které jsme měli tu čest zorganizovat. 
V jeho průběhu jsme se našim i zahraničním 
účastníkům snažili ukázat to nejzajímavější 
a  nejhezčí z  oblasti architektury, kultury, 
průmyslu, sportu a  přírodních zajímavostí, 
co ve městě a  blízkém okolí máme. Chtěl 
bych znovu poděkovat velké skupině 
dobrovolníků, kteří se na akci podíleli – bez 
vás by to prostě nebylo.

Další část roku už měla volnější tempo 
a  některé tradiční sportovní akce jsme 
vypustili, protože byly součástí setkání. Ale 
i přesto jsme se sešli mj. na jarní prohlídce 
místního muzea harmonií, letním minigolfu, 
podzimním bowlingu a mnoha deskoherních 
i diskusních večerech. Krajské kolo Logické 
olympiády opět proběhlo u  nás. A  nejde 
nezmínit ani vánoční besídku s  ping-
pongem či silvestrovskou oslavu s florbalem, 
procházkou kolem přehrady a  zimní 
návštěvou letního kina.

Pro příští rok opět plánujeme sportovní 
a  turistické akce, možná i nějaký cyklovýlet 
po okolí. Aktivity MS budou vypsané 
v kalendáři. Rádi se s vámi na některé z nich 
potkáme.

Tomáš Nováček

Rok 2023 byl pro MS Praha silný, neboť jsme 
díky aktivitě Zdeňka Faláře mohli do našeho 
seznamu pravidelných akcí přidat bowling, 
abychom sportem shodili nejen pár kuželek, 
ale třeba i pár kilo.

Tímto pro nás pohybové aktivity ale 
nekončily, protože jsme se ještě vyběhali na 
lasergamu, kde jsme si ukázali, že ani vysoké 
IQ nemusí znamenat přesnou mušku.

Ale střelba nebyla jediná výzva, se kterou 
jsme se v  loňském roce potýkali. V  rámci 
přednášek nám Tomáš Nováček povídal 
o  tom, jak vystoupit ze své komfortní zóny, 
prof. Martin Hilský nám představil výzvy 
spojené s  překladem děl Shakespeara 
a  prof.  Bohdan Pomahač nás zasvětil do 
výzev při transplantacích obličeje.

V rámci zkulturnění našich členů jsme navštívili 
i Obecní dům v rámci SIGu 111, zavařili naše 
mozky při prohlídce muzea iluzí, ale došlo i na 
knihomoly a  podívali jsme se na křest knihy 
Buď hodná, kterou vydala jedna z nás.

Abychom byli hodní i my, kromě klasického 
předvánočního bowlingu jsme rok zakončili 
deskoherně, neboť jsme na Silvestra holdovali 
karbanu (ale také hře Mars Teraformace či 
Krycím jménům). Ukázali jsme tak, že rok 
s MS Praha je hra(čka).

Chtěl bych poděkovat všem aktivním členům 
MS Praha, bez kterých by tento (a  jiné) roky 
nebyly tak úspěšné. Jen tak dál a Buďte hodní!
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MS Ústí nad Labem
Lukáš Janda

Naše místní skupina pořádá společné akce 
spíše nepravidelně. Každou první sobotu 
v měsíci, po testování IQ v Knihovně Ústeckého 
kraje, jsme se chtěli scházet u  deskovek 
v  1. patře McDonald’s  v  Ústí nad Labem na 
náměstí, ale ne vždy se nám to dařilo. Když 
už jsme se ale sešli, vždy jsme si užili dobrou 
zábavu u  společných témat a  potrápili jsme 
mozkové závity nad nejednou deskovkou.

Několik našich aktivnějších členů se 
zúčastnilo jarního i podzimního celostátního 
setkání Mensy Česko v Prostějově a Ostravě. 
Pravidelnou akcí pro nadané děti je pobytový 
tábor v  Dolní Suché, který spolupořádají 
ústečtí Petra a Hubert Pavelkovi spolu s Lucií 
Měchurovou.

Další zajímavou akcí, které se zúčastnili 
naši zástupci, byl veletrh „Jak na společné 
vzdělávání 2023“, kterou v listopadu pořádal 
Ústecký kraj.

Tradiční aktivitou s největší účastí ústeckých 
mensanů je každoroční krajské kolo 
Logické olympiády, tentokrát v  krásném 
prostředí červené auly v  multifunkčním 
centru kampusu Univerzity Jana Evangelisty 
Purkyně. I v roce 2023 byla tato akce zároveň 
největším setkáním MS Ústí nad Labem.

V  prosinci jsme v  komunitním klubu Bedna 
Ústí uspořádali valnou hromadu, na které 
bylo zvoleno nové vedení místní skupiny. 
Touto cestou bych tedy rád poděkoval 
Ivě Berčíkové za její bezmála dvě dekády 
předsednictví v ústecké skupině.

Vás všechny zdravím a  těším se na naší 
spolupráci a  společná setkání v  roce 2024. 
V  plánu je nastartovat pravidelné schůzky 
a  pokusit se více aktivizovat naší členskou 
základnu. Čekají nás exkurze, turistické 
i  cyklovýlety a  určitě se uvidíme také na 
některém z celostátních setkání, nebo třeba 
na krajském kole Logické olympiády 2024. 
Sledujte kalendář.

MS Zlín
Jan Ivanovský

Naší základnou zůstává kavárna Gulliver ve 
Zlíně. Scházíme se první čtvrtek v  měsíci, 
v roce 2023 se nám to ale nepovedlo každý 
měsíc  – schůzek bylo asi pět. Pravidelněji 
se vídáme na Hospodském kvízu v  týmu 
Kouzelná školka. Daří se nám umisťovat se 
„na bedně“ a  v  dlouhodobé soutěži jsme 
obsadili druhé místo. Najdeme posilu, která 
nám pomůže zaútočit na nejvyšší příčku? 
Výhra v týdenním kole zahrnuje nejen skvělý 
pocit, ale i míchaný drink!

Největší účast zaznamenaly dvě naše tradiční 
akce. V  listopadu jsme zdárně uspořádali 
krajské kolo Logické olympiády v prostorách 
Fakulty aplikované informatiky Univerzity 
Tomáše Bati ve Zlíně. Děkujeme všem, kteří 
se zapojili!

No a  v  prosinci jsme vyrazili na oblíbený 
vánoční bowling, kterým jsme zlínský 
mensovní rok ukončili. Těšíme se na viděnou. 
Sledujte kalendář nebo napište předsedovi.
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Brno
brno.mensa.cz 
brno@mensa.cz
předseda: Pavel Terber, 
pavel.terber@mensa.cz, 604 750 324

pravidelné schůzky: 
každé třetí pondělí v měsíci od 19:00 
v salonku restaurace Plzeňský dvůr, 
Šumavská 29a, Brno – Královo Pole; od 
17:00 je herní předvečer

České Budějovice
budejovice.mensa.cz 
budejovice@mensa.cz
předsedkyně: Lucie Palivcová, 
lucie.palivcova@mensa.cz, 607 591 599

pravidelné schůzky: 
každou první středu v měsíci v 17:00 
na různých místech (místo setkání je 
vždy upřesněno před konáním akce na 
Facebooku nebo e-mailem)

Hradec Králové
hradec.mensa.cz 
hradec@mensa.cz
předseda: Bohumil Malý, 
bohumil.maly@mensa.cz, 
bmalydobruska@gmail.com, 603 520 478

pravidelné schůzky: 
třetí čtvrtek v měsíci, od 17:30 hodin 
v restauraci U Děravýho kotle

Jihlava
jihlava.mensa.cz 
jihlava@mensa.cz
předseda: Miloš Hejda, 
milos.hejda@mensa.cz, 777 977 608

pravidelné schůzky: 
obvykle první pondělí v měsíci od 18 hodin 
v pivovarské restauraci, ulice Vrchlického, 
Jihlava (podrobnosti v kalendáři)

Karlovy Vary
vary.mensa.cz 
vary@mensa.cz
předseda: Petr Čavojský, 
petr.cavojsky@mensa.cz, 724 046 888

pravidelné schůzky: 
místní skupina se schází nepravidelně

Liberec
liberec.mensa.cz 
liberec@mensa.cz
předseda: Eva Bártová, 
eva.bartova@mensa.cz, 777 350 964

pravidelné schůzky: 
každá druhá středa v měsíci od 17:30 
v restauraci Kotelna

Olomouc
olomouc.mensa.cz 
olomouc@mensa.cz
předseda: Dušan Fürst, 
dusan.furst@mensa.cz, 
dufu@volny.cz, 724 593 140

pravidelné schůzky: 
každé druhé úterý v měsíci od 18:00, 
obvykle v olomoucké restauraci U berňáku.

Ostrava
ostrava.mensa.cz 
ostrava@mensa.cz
předseda: Jiří Šmach, 
jiri.smach@mensa.cz, 731 948 206

pravidelné schůzky: 
každé první úterý v měsíci v 18:00 v Čajovně 
u Sýkorova mostu

Pardubice
pardubice.mensa.cz 
pardubice@mensa.cz
předsedkyně: Eva Vavřinová, 
eva.vavrinova@mensa.cz, 734 435 541

pravidelné schůzky: 
místní skupina se schází nepravidelně

Plzeň
plzen.mensa.cz 
plzen@mensa.cz
předsedkyně: Věra Hellerová, 
vera.hellerova@mensa.cz, 604 537 994

pravidelné schůzky: 
každý čtvrtý den v měsíci (vyjde-li tento den 
na sobotu, pak se schůzka koná v pátek, 
a vyjde-li na neděli, přesouvá se na pondělí) 
nejčastěji v restauraci Wallis, Palackého 11, 
Plzeň

Praha
praha.mensa.cz 
praha@mensa.cz
předseda: Tomáš Nováček, 
tomas.novacek@mensa.cz, 737 121 520

pravidelné schůzky:
1) každé třetí úterý v měsíci od 19:00 

v restauraci Vidličky a nože,

2) každou první středu v měsíci od 19:00 
v Červené cibuli,

3) každý druhý čtvrtek v měsíci od 18:30 
(s výjimkou měsíců, kdy druhý čtvrtek 
padne na stejný týden jako první středa) 
v kavárně Kumbál,

4) deskové hry každé první úterý od 18:00 
na ČVUT – CIIRC,

5) každé čtvrté úterý od 8:00 v Café Louvre,

6) druhou středu v měsíci, příležitostně 
i jindy, bowling.

Prostějov
prostejov.mensa.cz 
prostejov@mensa.cz
předseda: Ladislav Frankl, 
ladislav.frankl@mensa.cz, 603 932 788

pravidelné schůzky: 
každý čtvrtý pátek v měsíci od 19 hodin 
v klubovně Technologického klubu, 
nepravidelně dle zájmu většinou tamtéž

Ústí nad Labem
usti.mensa.cz 
usti@mensa.cz
předseda: Lukáš Janda, 
lukas.janda@mensa.cz, 608 182 618

pravidelné schůzky: 
místní skupina se schází nepravidelně

Zlín
zlin.mensa.cz 
zlin@mensa.cz
předseda: Jan Ivanovský, 
jan.ivanovsky@mensa.cz, 731 598 148

pravidelné schůzky: 
místní skupina se schází nepravidelně

ADRESÁŘ 
MÍSTNÍCH SKUPIN
ADRESÁŘ 
MÍSTNÍCH SKUPIN
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SIG
Zkratkou SIG se označují takzvané Special Interest 
Groups, tedy takové skupiny členů, které v rámci Mensy 
spojuje nějaký společný zájem nebo záliba a kteří 
společně podnikají různé akce. Jejich zaměření je 
různorodé a v současnosti jich funguje více než třicet.

Rok 2023 přinesl v kapitole SIGů hodně 
novinek.
Hned na začátku roku byla Radou Mensy jednohlasně schválena 
nová pravidla pro SIGy. Ta řeší především vznik a možnosti 
zániku SIGu, ale také byla nastavena nová pravidla pro čerpání 
příspěvku Rady Mensy. Byl navržen a schválen vznik projektů Kluby 
nadaných dětí a Logická olympiáda a příslušné SIGy do nich byly 
přetransformovány.

V roce 2023 byly zrušeny SIG Reality Praha a SIG Vinum. Oba SIGy 
byly delší dobu nečinné, koordinátoři neměli zájem v jejich činnosti 
pokračovat a žádný z členů SIGu o pozici koordinátora neprojevil 
zájem. Rada Mensy rovněž schválila založení dvou nových SIGů, 
SIG Abaku a SIG Bowling. Koordinátorům přeji hodně dobrých 
nápadů, zapálených členů, a hlavně chuti a elánu s ostatními 
podnikat různorodé aktivity.

Úplnou novinkou byl víkend SIGů, který se konal po delší době a ve 
zcela novém formátu. Jednotlivé SIGy měly možnost přijet poslední 
říjnový víkend do Písku, který byl tentokrát centrem celého dění, 
a zapojit se do připraveného programu nebo uspořádat aktivitu 
v místě svého působení. Byla vypsaná celá řada krásných akcí, 
kterých se na různých místech republiky zúčastnilo několik desítek 
zájemců. Děkuji všem koordinátorům, kteří se do víkendu zapojili, 
akci hodnotím jako úspěšnou a vzhledem k převážně pozitivním 
ohlasům bych v podobném formátu ráda pokračovala i v dalším 
období.

Některým SIGům se po covidové pauze stále nedaří obnovit 
svou činnost. Zde se spolu s koordinátory pokusíme najít takový 
program, aby se činnost znovu nastartovala, a u některých SIGů 
budeme hledat koordinátory nové, protože ti stávající již nemají chuť 
v činnosti pokračovat.

Na závěr bych chtěla moc poděkovat všem, kteří jsou stále aktivní 
a pro členy připravují s obrovským elánem krásné akce. Je jich 
během celého roku opravdu hodně a mensané určitě mají z čeho 
vybírat. Práce vás všech, kteří se na jejich organizaci neúnavně 
podílíte, si upřímně vážím a moc za ni děkuji.

Pojďme si činnost SIGů představit letos trochu netradičně, a to 
v grafech a číslech. Na dalších stránkách pak najdete krátké reporty 
o jejich činnosti i odkazy na některé články o jejich akcích.

SIG
Marta Frydrychová

Rok založení SIGu
 2022-2023 4

 2020-2021 1

 2015-2019 8

 2010-2014 8

 dříve 8

Frekvence konání akcí SIGu (2023)
 Minimálně 1 akce za 14 dní 5

 Minimálně 1 akce měsíčně 4

 Nepravidelně, 4 a více ročně 5

 1 - 3 akce za rok 11

 SIG se v roce 2023 nesešel 4

SIG přispěl do časopisu (2023)
 ANO 12

 NE 17

Celkový počet účastníků akcí SIGu (2023)
 1-5 6

 6-10 3

 11-20 2

 21-50 8

 50 a více 8
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mensa.click/170

Víkend SIGů
„Další úžasné akce byly vypsány 
napříč celou republikou. 
Již v úterý, v domluveném 
předtermínu, se v Praze sešel 
SIGurmán na snídani v Café 
Louvre. V pátek proběhl v Brně 
Brunch se znalkyní Ivanou 
Prchalovou, který připravil SIG 
Business Club, a Networking 
na hradbách v podání SIGu 
Manager. V Praze se zase ‚psalo 
všemi smysly‘ pod hlavičkou 
SIGu Literární tvorba. Sobota 
patřila procházce Toulcovými 
maštalemi se SIGem Outdoor, 
návštěvě vodní elektrárny 
Orlík a rozhledny Milada 
se SIGem Turistika, v Brně 
se řešily hlavolamy a hrály 
deskovky se SIGem Věda 
a probíhaly přednášky Energie 
a Dlouhodobý vztah, pořádané 
SIGy Peníze a Seberozvíjení. 
Neděle byla zakončena opět 
v Brně, kde SIG Deskovky Brno, 
který zahajoval v pátek v písecké 
knihovně, připravil v brněnské 
čajovně Za Zrcadlem večerní 
deskohraní.“

SIG 111

SIG Abaku

Jana Unruhová  – SIG patří k  těm 
aktivnějším a už více než 5 let připravuje pro 
členy Mensy krásné akce. Reporty z  nich 
jsou pravidelně publikovány v časopise.

V  loňském roce jsme společně navštívili 
Obecní dům, Důl v  Národním technickém 
muzeu, čtvrť Baba a  Strahovský stadion. 
V podobném duchu bude činnost pokračovat 
i  v  roce následujícím, kdy je naplánovaná 
prohlídka architektonických skvostů na trase 
metra B a  komentovaná prohlídka Strakovy 
akademie.

Vladimír Tesař  – SIG byl založen v  roce 
2023, na jeho činnost se tedy můžeme 
těšit až v  roce letošním. Na úvod proběhne 
pozvání Mensanů do ligy Abaku v  aplikaci 
Play.

Návštěva 
Obecního domu
mensa.click/171

Prohlídka Nové scény 
Národního divadla
mensa.click/172
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SIG Bowling

SIG Business Club

SIG Aktivní děti

Zdeněk Falář  – SIG byl založen v  roce 
2023, patří tedy mezi úplné nováčky. SIG 
se schází každý měsíc vždy druhou středu 
a poslední čtvrtek v boulovně X Bowling Duo 
v Praze na Střížkově.

SIG uspořádal celostátní soutěž o  nejlepší 
skóre na jednu hru, a to ve dvou kategoriích: 

Aleš Hodina  – SIG změnil v  roce 2023 
svého koordinátora, do činnosti se opět 
aktivně zapojil Aleš Hodina a  od října  2023 
se opět nastartovaly pravidelné aktivity. 
SIG se aktivně zapojil do víkendu SIGů 
a  uspořádal brunch se znalkyní Ivanou 
Prchalovou. Následovala témata Cestovní 
ruch, Perspektivy softwarového byznysu 
a digitální komunikace, to vše v pravidelných 
intervalech v kanceláři Mensy.

Milada Pytelová  – SIG funguje již více 
než 10 let a pravidelně publikuje v časopise. 
Pod hlavičkou SIGu se dubnu v  Třebíči 
uskutečnilo setkání nadaných dětí a  jejich 
rodin, na které se sjelo asi 150 účastníků 
z  celé republiky. Víkend byl nabitý mnoha 
aktivitami pro děti i  jejich rodiče. Navštívili 
jsme mnoho krásných památek, baziliku 
sv. Vojtěcha a  židovské město zapsané na 
seznam UNESCO, výukové programy na 
zámku, na hvězdárně, v domě dětí a v muzeu 
lidové kultury. Vylezli jsme na věž a  hledali 
stromy v blízkém okolí. Naše mozky potrápila 
Mozkoherna, tvoření s  paní psycholožkou 
i  cvičení paměti pro děti. Program doplnily 
zajímavé přednášky psychiatra MUDr. Jany 
Hájkové, zakladatelů Montessori školy 
v Hořicích manželů Švamberkových a projekt 
Podporujeme nadané děti pro budoucnost 
představil Tomáš Blumenstein.

Výsledky Bowlingové ligy
mensa.click/15e

dospělí a  děti. Soutěže se mohli zúčastnit 
všichni členové Mensy Česko, kteří se dostavili 
na vánoční bowlingové turnaje místních 
skupin, a všichni členové SIGu na pravidelných 
schůzkách SIGu. SIG také uspořádal pro své 
členy od 1. 10. do 29. 12. 2023 soutěž o nejlepší 
průměr na jednu hru v daném období nahraný 
na schůzkách SIGu.



SIG| 42 |

SIG Deskovky Brno
Radim Novák – SIG žije a bude žít i  tento 
rok. Zveme všechny příznivce deskových 
her z  Brna a  blízkého okolí, na pravidelně 
nepravidelné posezení u  deskovek v  poho-
dové atmosféře čajovny Za Zrcadlem.

SIG Děti Plzeň
Jana Soukupová  – V  roce 2023 jsme 
za SIG Děti Plzeň uspořádali dva týdenní 
pobyty na Šumavě převážně pro rodiny 
s  menšími dětmi. Každého z  pobytů se 
zúčastnilo cca 45 osob, převážně členové 
Mensy se svými rodinnými příslušníky ale 
i  rodiny „nemensovní“, kterým se líbilo na 
předchozích akcích.

Na konci března se na základně Bílého 
Orla uskutečnil předjarní pobyt. V  červenci 
jsme se sjeli na stejné místo a  užili si zase 
společné dny zpestřené výlety po Šumavě, 
návštěvami koupališť či sbíráním borůvek. 
Nejen pro děti byl velkým zážitkem hudebně-
pohybový program, který připravila jedna 
z  maminek a  do kterého jsme i  my dospělí 
byli zapojeni – třeba jako součást živého 
bublinkomatu. Na konci srpna jsme se ještě 
sešli na odpoledním opékání buřtů v  Plzni 
u Boleváku.

V letošním roce se na přání věrných účastníků 
uskuteční další dva pobyty na základně na 
Javorné. Již v únoru se koná víkendový pobyt, 
kdy si plánujeme užít sněhové radovánky. 
A  červenci si už na třetí letní „Kukačce“ 
užijeme zase přírodu a přátele a vymyslíme 
si společně zajímavý program pro naše děti. 
Kromě těchto dvou šumavských pobytů 
mám v  plánu ještě nějaké jednodenní akce 
na Plzeňsku.

Odkazy na články o  zmíněných akcích 
najdete na straně 26.

SIG Dračí doupě
Martin Hladík  – V SIGu Dračí doupě již 
mnoho let hrajeme hry na hrdiny. Kdysi to 
bylo Dračí doupě, ale nyní již více než dva 
roky hrajeme systém FATE. To nám umožňuje 

oprostit se od složitých pravidel a více si 
užívat vyprávění a příběh našich hrdinů. 
Scházíme se pravidelně každé pondělí večer 
v Praze.
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SIG Facebůk
Dagmar Hladíková  – SIG byl založen 
v  roce 2022 během celostátního setkání 
v Hluboké nad Vltavou. Hlavní činnost SIGu 
je nikdy si nezaložit Facebook, žít tradičními 
hodnotami a vrátit nástěnkám jejich důstojné 
společenské postavení. Události SIGu 
jsou psány ručně na nástěnce umístěné 
fyzicky v  Horním Slavkově. SIG Facebůk 
zorganizoval velmi, ale doopravdy velmi 
úžasnou a  úspěšnou soutěž v  abstraktním 
umění v rámci víkendu SIGů.

SIG Ekologie
Vladimír Kutálek – SIG funguje více než 10 
let, pravidelně publikuje v časopise a nabízí 
minimálně jednu akci za měsíc. Naprostá 
většina akcí probíhá prostřednictvím online 
seminářů.

Soutěž SIGu Facebůk
mensa.click/173

Miroslav Charvát  – Činnost SIGu 
Improvizace jsme přerušili na začátku COVID 
pandemie a  od té doby se neobnovila. 
Pro tento SIG budeme hledat nového 
koordinátora.

Vít Švachouček – SIG Jazyky byl založen 
v  roce 2003 Luďkem Kovářem s  úmyslem 
lepšího poznání a osvojení češtiny mensany, 
zvláště s  ohledem na psaní článků do 
časopisu Mensy. Následně bylo zaměření 
SIGu rozšířeno i  na poznávání a  způsoby 
učení jazyků.

Před sedmi lety se členové SIGu začali 
zapojovat do jazykové kontroly mensovního 
časopisu, která do konce roku 2023 
probíhala těsně před jeho odesláním 
do tiskárny. Tito členové sice většinou 
do časopisu nepřispívali, ale právě to 
jim umožňovalo nahlížet na časopis 
nezúčastněným pohledem. Každý opravující 
měl na starost několik málo stránek, proto 
si dokázal všimnout i  těch nejmenších 
detailů. Tyto poznámky považovala redakce 
za velice přínosné a  pomáhaly tak udržet 

SIG Improvizace

SIG Jazyky

SIG Geocaching
Pavel Terber – SIG se v roce 2023 nesešel.

vysoký standard našeho časopisu. Za to 
patří opravujícím vřelé díky. Na korekturách 
časopisu se podílelo průběžně kolem deseti 
opravujících.

V  roce 2024 dochází ke změně způsobu 
vycházení mensovního časopisu. Činnost 
SIGu se tedy bude podle toho měnit, 
bude však stále pokračovat. Je nicméně 
potřeba zapojovat do korektur stále nové 
spolupracovníky. Opravující se musí hodně 
soustředit na vybrané příspěvky, proto musí 
zůstat rozsah kontroly v rozumných mezích.

Pro ostatní aktivní členy zůstává možnost 
zapojení se do tandemové výuky se členy 
ostatních Mens na languagexchange.club 
nebo do výše zmíněné korektury časopisu, 
pasivní si mohou třeba jen číst v  knížce 
od Jozefa Genzora Jazyky světa, kterou má 
SIG k dispozici.
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SIG Jihočeské nadané děti
Marta Frydrychová  – SIG fungující 
více než pět let pořádá pro děti nejen 
z  Českých Budějovic jak pravidelné akce, 
mezi které patří deskové hry, šachová 
odpoledne a  tematické workshopy střídající 
se s  matematicko-logickými schůzkami, 
tak i  řadu různorodých nepravidelných akcí. 
S  dětmi jsme mimo pravidelné schůzky 
během roku navštívili Jihočeské muzeum, 
uspořádali kulatý stůl pro rodiče nadaných 
dětí, vydali se na velikonoční šifrovačku na 
Hlubokou, prezentovali jsme svou činnost na 
Bambifestu, zúčastnili se Běhu Jihočeských 
nadějí a také uspořádali odpoledne pro děti 
v  dětském domově Zvíkovské Podhradí. 
Na konci roku jsme vyrazili na společnou 
návštěvu divadelního představení Osudová 
setkání Přemysla Otakara  II. Vrcholem 
sezóny jsou každoročně dva termíny 
příměstského tábora  – v  roce 2023 byly 
nosným bodem toho prvního šachy, druhý 
termín, s  rozšířenou výukou angličtiny, se 
pak nesl v  duchu cesty kolem světa. Na 
táboře se vystřídalo 50 dětí ve věku 7–13 let. 
Aktivně jsme se také zapojili do víkendu SIGů 
v Písku.

Zájem o  aktivity SIGu nám dělá radost 
a  spokojené děti jsou pro nás obrovským 
přílivem energie a motivací do další činnosti, 
ve které chceme v  podobném duchu 
pokračovat i v následujícím období. Největší 

Strom splněných přání
mensa.click/174

SIG Jihočeské nadané 
děti a 13 lvů
mensa.click/175

SIG Lady

SIG Junior

Jana Šobrová – Máme za sebou již druhý 
rok SIGu Lady, který byl opět ve znamení 
příjemných setkání, pozitivní energie 
a  usměvavých tváří. V  loňském roce jsme 
společně vyrazily na jógu, na dostihy, 
podruhé jsme se v  sešly v  Café Louvre 
a  také nabíjely energii v  srdci staré Prahy. 
Konferenci SIG Lady odebírá na intranetu 
v současnosti 70 členů (oproti roku 2022 je 
to dvojnásobek). Akcí se účastní obvykle 
5–20 mensanek. V  době psaní této zprávy 
se zájemkyně přihlašují na další workshop 
na téma vyhoření, který se bude konat 
1.  března  2024. Toho listopadového se 
zúčastnilo 20 mensanek a ohlasy byly velmi 
pozitivní. Další setkání plánujeme v  červnu, 
v  našem oblíbeném Café Louvre, kde 
společně oslavíme druhé narozeniny SIGu 
Lady. Samozřejmě ještě doplníme další 
akce, ať už to bude spontánní návštěva kina, 
venkovní úniková hra, dostihy nebo letní 
venkovní setkání.

Jan Hubert Pavelka  – V  březnu 2023 se 
konal Discord SIGu Junior. V červnu a srpnu 
jste si mohli společně s  námi zahrát florbal 

a přidat se na následné hraní her a příjemně 
strávený večer s  občerstvením. V  letošním 
roce se zaměříme na podporu tohoto SIGu, 

junioři si ji určitě zaslouží. Budeme rádi na 
jakékoliv náměty na akce, které by chtěli 
junioři v různých koutech republiky uspořádat.

novinkou v  roce 2024 bude uspořádání 
víkendu pro rodiny s  nadanými dětmi, 
který budeme organizovat úplně poprvé, 
a  to poslední květnový víkend v  Mozolově 
u Milevska.

SIG Lady na dostizích
mensa.click/176

SIG Lady v kině
mensa.click/177
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SIG Lišky
Milada Pytelová  – SIG Lišky se schází 
pravidelně vždy v  úterý od 14:30 do 16:00 
hodin v  klubovně, v září pak ve čtvrtek 
od 16 do 17:30. V dubnu jsme jeli dvoudenní 
výlet s  výstupem na Ivančickou rozhlednu, 
v  červnu jsme navšívili filmové představení. 
V létě proběhl dvoutýdenní tábor v Rokytnici 
v Orlických horách, 15.–28. 7. 2023. Tábora 
se účastnilo 30 dětí a  vedoucích. Naučili 
jsme se hrát spoustu nových deskových der, 
vyluštili hromadu šifer, nasbírali litry borůvek 
a  malin, které jste pak přeměnily ve frgály, 
koláče a knedlíky. Cyklisté najezdili více jak 
100 km a  pokořili i  nejvyšší horu Orlických 
hor Velkou Deštnou. Navštívili jsme Říčky, 
Plačtivou skálu, pevnost Hanička, Muzeum 
železnice, Vamberk a  spoustu dalších míst. 

Výlety SIGu Lišky 
v listopadu a prosinci
mensa.click/178

Odpoledne v rozpuku léta
mensa.click/179

Umíte počítat?
mensa.click/17b

Telepatie
mensa.click/17d

Ekfráze i jiné formy aneb 
psaní všemi smysly
mensa.click/17a

Členové Dětské Mensy 
na MS v Kazachstánu
mensa.click/17c

SIG Literární tvorba

SIG Logické hry

Eliška Anna Kubičková  – Zaměření 
SIGu je na rozvoj tvůrčího psaní a podporu 
začínajících i zkušených autorů. Od založení 
v roce 2014 jsme měli přes padesát setkání 
a  uspořádali okolo dvaceti velkých akcí, 
kterých se zúčastnily desítky literárních 
nadšenců všech věkových kategorií. Naší 
největší aktivitou je celostátní literární soutěž 
zakončená společenskou akcí s  autorským 
čtením, křtem sborníku a  kulturním 
programem, v  němž již vystoupili umělci, 
jako je Gabriela Vermelho, Vlastimil Shaana 
Šantroch nebo Miluška Voborníková. 
V  loňském roce jsme uspořádali úspěšný 
workshop v  rámci víkendu SIGů. Otevřeli 
jsme online kurzy tvůrčího psaní, dlouhodobě 
přispíváme do mensovního časopisu. SIG 
slaví v  roce 2024 desáté výročí založení. 
Proto kromě tradičního zakončení soutěže 

Hana Kotinová  – SIG funguje více než 
pět let. Pořádá minimálně jednu akci 
měsíčně a  pravidelně publikuje v  časopise. 
Veškeré akce jsou pravidelně vypisovány 
prostřednictvím konference. SIG pravidelně 
vypisuje pozvánky na různé multiherní 
soutěže, pořádá deskohraní a  zve na 
zahraniční akce.

Za velmi přínosnou v roce 2023 považujeme 
spolupráci s psychologem, který se zúčastnil 
tábora a  ke kterému mají děti možnost 
docházet idividuálně i  během roku. Na 
podzim se v listopadu a prosinci uskutečnily 
dva trojdenní výlety, filmový maraton 
a návštěva adventního jarmarku. Celkem se 
akcí SIGu zúčastnilo 54 dětí do 18 let.

chystáme druhou velkou akci, na niž jsme 
pozvali kolegy a  přátele, kteří vystoupili 
v  našich programech, věnovali ceny 
do soutěže či nás jinak podpořili v  naší 
činnosti. Připravujeme také speciální sborník 
s  tvorbou zakladatelů SIGu, našich přátel 
a spolupracovníků.
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SIG Manager
Stanislav Wolf  – Předáváme zajímavé 
inspirace, trendy a  zkušenosti z  oblasti 
managementu, leadershipu a  budování 
osobnosti. Setkáváme se s  byznysmeny 
a  známými osobnostmi. Odhalujeme s  nimi 
roušku tajemství úspěchu. Soustředíme se 
na poznávání a trénink měkkých dovedností. 
Poskytujeme základní i  pokročilé vzdělání 
a  přesahujeme do praxe. Součástí našich 
aktivit jsou exkurze do firem, podniků 
a  technologických center. Občas také 
přispíváme do časopisů a  podporujeme 
šíření dobrého jména Mensy Česko. 
Výhodou SIGu Manager je jeho otevřenost 
a  vstřícnost. Na své si u nás přijde student 
stejně jako ostřílený manažer.

Mezi poslední akce zájmové skupiny 
patří například setkání na hradbách, což 
bylo večerní přátelské setkání v  rámci 
networkingu. Tedy akce, na které můžete 
najít klienta, zákazníka, partnera, kolegu, 
zaměstnance nebo naopak zaměstnání. Ve 
spolupráci se SIGem Věda jsme uspořádali 
exkurzi do brněnského FABLABu.

Další akce proběhla ve spolupráci se SIGem 
Peníze. Pan finanční architekt Ing. Vladimír 
Kutálek, Ph.D., nám na své přednášce 
poradil, jak na maximalizaci důchodu od 
státu, kde si jej lze spočítat a  konkrétní 
možnosti a  produkty pro zabezpečení 
a navýšení peněz v důchodu. SIG Manager 

funguje také na sociální síti Facebook, kde 
najdete různé zajímavé příspěvky, odkazy na 
články, myšlenky, citáty a jiné.

SIG Mensa English Group

SIG Natura

SIG Nihongo

SIG Peníze

Jitka Nováková – V SIGu MEG jsem dosud 
navrhovala občas diskusní setkání, nebo třeba 
návštěvu muzea, ale buď se nepřihlásil nikdo, 

Pavel Terber  – SIG Natura funguje více 
než deset let. Největší úspěch a  účast mají 
neohlášené spontánní akce. Na ohlášené se 
málokdy někdo ozve.

Václav Brázda – SIG má za sebou víc než 
deset let činnosti pod vedením koordinátora 
Václava Brázdy. V  roce 2023 uspořádal pár 
nepravidelných akcí. Do budoucna bychom 

Vladimír Kutálek  – SIG peníze patří mezi 
ty nejstarší a  zároveň nejaktivnější. Vypisuje 
minimálně jednu akci měsíčně, a to převážně 
online. Veškeré přednášky a  semináře jsou 

nebo jeden člověk. Uvažuji o  pravidelných 
pozvánkách, a kdyby to neuspělo, přenechala 
bych tuto skupinku jinému koordinátorovi.

byli moc rádi, aby činnost tohoto SIGu 
pokračovala a  našel se nový koordinátor, 
který do činnosti přinese novou energii.

vypsané na intranetu Mensy. V roce 2023 byla 
nabídnuta zajímavá témata: Důchody, DPS, 
PP, státní renty, „pasivní“ příjmy, přednáška 
Jak se zabezpečit na stáří, semináře Jak 

řešit investiční cíle efektivně?, Jak mít na to, 
co chci?, Pojištění vozidel, Životní pojištění. 
SIG se také aktivně zapojil do víkendu SIGů, 
tentokrát byly tématem Energie.
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SIG Škola4
Tomáš Blumenstein  – Cílem SIGu je 
zavádění moderních didaktických metod 
do škol. Realizovali jsme ve spolupráci 
s  Moravskoslezským krajem v  rámci jejich 

SIG Psychologie a komunikace
Karel Kostka – SIG funguje pro středoškolské 
a  vysokoškolské studenty ve Vsetíně, jeho 
činnost je stabilní a  děláme ho pro poučení 
a pro radost. Stávající formát chceme udržet 
i v dalších letech.

SIG Seberozvíjení
Vladimír Kutálek  – SIG funguje více než 
deset let a  v  roce 2023 uspořádal několik 
nepravidelných akcí. Zajímavým tématem 

byla například přednáška Dlouhodobý vztah. 
SIG se zapojil i do víkendu SIGů, o vypsanou 
akci bohužel neprojevili členové zájem.

projektu OKAP  II. desítky školení pro učitele 
s  celkovou účastí přes tisíc osob, dále letní 
i  zimní školu pro učitele a  na 120 školách 
jsme proškolili učitele v  metodice Abaku 

SIG Rozvoj
Tomáš Blumenstein – Realizujeme projekt 
Podporujeme nadané děti pro budoucnost 
(future.mensa.cz), který má za cíl přiblížit 
problematiku nadaných dětí a rozvoje nadání 

učitelům po celé republice. Nejčastější 
formou jsou semináře pro učitele. Dále si 
klademe si za cíl vyhledávat příležitosti na 
mensovní rozvojové projekty a také podporu 

dobrovolníků v  rozjezdu jejich projektů 
a  aktivit  – máte-li nápad, nebojte se jej 
rozpohybovat.

do matematiky. Aktivity SIGu jsou určeny 
učitelům i  členům Mensy, kteří se zajímají 
o moderní vzdělávání. V příštím roce budeme 
v nastavených aktivitách pokračovat.

SIG Senior, Cyklistika, Outdoors
Zdenka Pániková  – Na začátku vznikl 
SIG Cyklistika, to bylo v  roce 2002, jezdili 
jsme na cyklistické výlety po krásách České 
republiky a  bylo to moc fajn. Pak se k  nám 
začali přidávat pěšáci. Pro ně byl později 
zřízen SIG Outdoors. Akce jsme samozřejmě 
organizovali společné. A protože jsme časem 
odrostli, vznikl i SIG Senior, který má s dvěma 
předchozími mnoho společného, a také ještě 
něco navíc souvisejícího se specifiky starších. 
Tyto tři výše uvedené SIGy jsou určeny lidem, 
kteří rádi pěšky, na kole či jiným dopravním 
prostředkem cestují po naší vlasti a  někdy 
i  kousek k  sousedům. SIG Senior je určen 
členům, kteří patří, či mohou patřit do věkové 
kategorie dle uvedeného názvu.

V roce 2023 hned v únoru jsme se zúčastnili 
velmi zdařilé akce Rampoucháč, v pořadí již 
52. ročníku. Na konci srpna se konala akce 
Toulky jihomoravskou historií. Taktéž to byla 
velmi zdařilá akce.

Poslední říjnový víkend byl ve znamení Víkendu 
SIGů. I já jsem chtěla přispět svojí troškou do 
mlýna, tak jsem vyhlásila akci Projděme si 
podzimní Toulovcovy maštale. Ovšem štěstí 
nestálo ten den na mé straně. Počasí nebylo 
vůbec vhodné na toulky přírodou, a  ještě ke 
všemu konkurence akcí byla příliš vysoká, 
takže na tuto akci jsem zbyla úplně sama.

Rampoucháč
mensa.click/17f

Do roku 2024 plánuji několik jednodenních 
poznávacích výletů, jako např. procházka 
údolím řeky Doubravy a  zopakovat si toulky 
Toulovcovými Maštalemi. Nadále bude 
vydáván týdeník Nedělníček a velmi ráda bych 
uskutečnila i  pobytovou akci pro všechny 
věkové skupiny, pokud to bude jen trochu 
možné.
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SIG Turistika
Iveta Jelínková – SIG Turistika se převážně 
zaměřuje na pěší turistické výlety po České 
republice. Výšlapy ale rádi spojíme i s  jinými 
aktivitami, jimiž jsou exkurze do podniků 
nebo různé kulturní akce. Rádi bychom 
přilákali i méně zdatné turisty či rodiny, proto 
se snažíme nabídnout různě dlouhé trasy 
s ohledem na možnosti dané lokality a zájem 
účastníků.

V  únoru 2023 jsme se společně vydali do 
Kouřimi. Před návštěvou místního skanzenu 
s  masopustním programem jsme vyrazili po 
naučné stezce k  Lechově kameni, který je 
opředen různými legendami. Po procházce 
jsme zamířili do místní pivnice Paluba. 
Posilněni jsme pokračovali do muzea lidových 
tradic, ochutnali zde zabijačkové pochoutky 
a  s  průvodem maškar nahlédli do minulosti 
řemeslných tradic.

Poslední říjnovou sobotu jsme se v  rámci 
Víkendu SIGů vypravili na exkurzi do vodní 
elektrárny Orlík, která je klíčovým článkem 
vltavské kaskády a  významně se podílí 
na řízení celostátní energetické soustavy. 
Přehrada zadržuje 720 milionů m3 vody, 
a  je tak nejobjemnější akumulační nádrží 

v  České republice. Po prohlídce elektrárny 
jsme zamířili k  bývalému atomovému krytu, 
který měl v  případě válečného konfliktu 
sloužit jako zázemí pro techniky z elektrárny 
zajišťující dodávky elektřiny. Po polední pauze 
v  místní solenické restauraci se vydáváme 
pěšky vzhůru k nedaleké rozhledně Milada na 
vrchu Krchov. Rozhledna se právě loučila se 
sezónou a tak jsme mohli za doprovodu živé 
hudby vyhodnotit naše sobotní setkání.

Masopustní neděle 
v Kouřimi
mensa.click/17g

Vodní elektrárna Orlík 
a rozhledna Milada
mensa.click/17h

SIG Věda
Stanislav Wolf  – Baví tě věda? Nás 
taky. Rádi si hrajeme, objevujeme, 
experimentujeme a  vynalézáme. Zajímají 
nás fyzikální principy a přírodní zákonitosti. 
Nahlížíme jak do přírodovědných, tak 
technických oborů. Poznáváme naši 
planetu i  světy vzdálené. Naše aktivity se 
točí především okolo populární vědy, ale 
rádi občas nahlédneme pod pokličku také 
odborněji. Jsme otevření všem, dětem 
i dospělým, jednotlivcům i rodinám.

Naposledy jsme s  pomocí dalekohledů 
brněnské hvězdárny měli možnost 
nahlédnout do vzdálených končin vesmíru. 
Ve spolupráci se SIG Manager jsme 
uspořádali exkurzi do brněnského FABLABu, 
neboli výrobní laboratoře. Sám pan ředitel 
nám představil mimo jiné možnosti využití 
místního 3D  skenneru a  tiskáren, řezacího 
plotteru, programovatelného digitálního 
šicího stroje, termolisu nebo elekro a  IoT 
dílny. Další akcí bylo úžasné setkání při 
táboráku s  programem. Děti i  dospělí 
se dozvěděli mnoho zajímavostí okolo 
bushcraftu, o  přírodních materiálech 
a související chemii, jak využít dary přírody 
ve svůj prospěch, jak efektivně rozdělat 
oheň, o  zálesáckých dovednostech a  jak 
přežít v přírodě. Další akcí SIGu byl například 
letní piknik se zábavným kvízem, po kterém 
následovala živá ukázka  – představení 
afrických šneků. Na podzim jsme 
uspořádali akci Jak řešit a vyřešit hlavolamy 

Exkurze FABLAB
mensa.click/17i

Setkání u táboráku
mensa.click/17j

s  povídáním o  hlavolamech a  samozřejmě 
možností vyzkoušet si desítky různých 
hlavolamů.
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SIG Zahraničí
Tomáš Blumenstein  – Cílem SIGu je 
pomoci členům zažít mezinárodní rozměr 
Mensy, navštěvovat zahraničí a  také 
organizovat mezinárodní mensovní akce 
u nás. V červnu 2023 se vydalo 56 účastníků 
poznat ostrov Irsko. Za využití letadel, 
autobusu i  lodí se jim povedlo prozkoumat 
mnoho přírodních krás, historických památek 
i kulturních akcí. V  létě 2023 vyrazilo několik 
automobilů na Evropské mensovní setkání 
EMAG do Rotterdamu. V  září  2023 vyjelo 
přes 40 účastníků autobusem na tajný zájezd. 
Během pětidenní cesty se ukázalo, že je 

Sladké časy v Ostravě
mensa.click/17k

organizátoři zavlekli do Severní Makedonie, 
Albánie, Černé Hory a severního Chorvatska. 
V létě 2023 se také 70 dětí a studentů z 8 zemí 
Evropy setkalo na mezinárodním táboře 
European Mensa Science Camp na zámku 
Nový Světlov.

V  roce 2024 se chystá asi 25 lidí na akci 
Florida, 50 lidí na akci Německo a 80 lidí na 
akci Peru. Pokud se chcete přidat na výpravu 
na EMAG, pak zavítáte do Bukureště.

SIGurmán
Petra Holubová – V roce 2023 se SIGurmán 
soustředil především na pořádání výborných 
snídaní. Pravidelně se setkáváme každé 
čtvrté úterý v  měsíci od 8:00 v  kavárně 
Louvre v  Praze. O  nepravidelných snídaních 
se dozvíte v  naší konferenci a  mensovním 
kalendáři. SIG pravidelně publikuje v časopise 
a pořádá minimálně jednu akci za 14 dní.

SIGLego

Výtvarný SIG

Hana Kotinová  – SIG funguje už více 
než 10  let. V  roce 2023 se bohužel nesešel. 
Uvítáme jakýkoliv nápad, jak SIG podpořit, 
abychom opět nastartovali jeho činnost.

Eva Erbsová – Výtvarný SIG stále JE.

Vltavín, akryl na plátně, 75x75 cm, Eva Erbsová, 2023
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SIG 111 
Jana Unruhová, jana.unruhova@mensa.cz, 
739 682 036

SIG ABAKU 
Vladimír Tesař, tesar@vcelicka.cz, 
776 487 642

SIG Aktivní děti 
Mgr. Milada Pytelová, 
milada.pytelova@mensa.cz, 602 171 498

SIG Bowling 
Zdeněk Falář, zdenek.falar@mensa.cz

SIG Business Club 
Aleš Hodina, mail@hodina.cz, 605 551 551

SIG Cyklistika 
Zdenka Pániková, zdenka@mensa.cz, 
737 154 078

SIG Deskovky Brno 
Radim Novák, radim.novak@mensa.cz

SIG Děti Plzeň 
Jana Soukupová, 
jana.soukupova@mensa.cz, 603 559 649

SIG Dobrovolník 
Petra Holubová, petra.holubova@mensa.cz, 
608 338 417

SIG Dračí doupě 
Martin Hladík, sig-doupe@mensa.cz

SIG Ekologie 
Vladimír Kutálek, vlk@mensa.cz, 
sig-ekologie@googlegroups.com

SIG Facebůk 
Dagmar Hladíková, 
dagmar.hladikova@mensa.cz

SIG Geocaching 
Pavel Terber, pavel.terber@mensa.cz, 
604 750 324

SIG Improvizace 
Miroslav Charvát, 
miroslav.charvat@mensa.cz, 606 427 893

SIG Jazyky 
Vít Švachouček, vit.svachoucek@mensa.cz

SIG Jihočeské nadané děti 
Marta Frydrychová, 
marta.frydrychova@mensa.cz, 777 165 811

SIG Junior 
Jan Hubert Pavelka, 
jan.hubert.pavelka@mensa.cz

SIG Lady 
Jana Šobrová, jana.sobrova@mensa.cz

SIG Lišky 
Mgr. Milada Pytelová, 
milada.pytelova@mensa.cz

SIG Literární tvorba 
Eliška A. Kubičková, elize@volny.cz, 
604 329 451

SIG Logické hry 
Hana Kotinová, hana.kotinova@mensa.cz, 
732 142 964

SIG Manager 
Stanislav Wolf, stanislav.wolf@mensa.cz, 
604 623 092

SIG Mensa English Group 
Jitka Nováková, jitka.novakova@mensa.cz

SIG Natura 
Pavel Terber, pavel.terber@mensa.cz

SIG Nihongo 
Václav Brázda, vaclav.brazda@mensa.cz

SIG Outdoors 
Zdenka Pániková, zdenka@mensa.cz, 
737 154 078

SIG Peníze 
Vladimír Kutálek, vlk@mensa.cz, 
sig-penize@googlegroups.com

SIG Psychologie a komunikace 
Karel Kostka, cubeca@seznam.cz

SIG Rozvoj 
Tomáš Blumenstein, tblumen@mensa.cz, 
603 726 030

SIG Rozvoj intranetu 
Tomáš Kubeš, tomas.kubes@mensa.cz

SIG Seberozvíjení 
Vladimír Kutálek, vlk@mensa.cz, 
sig-seberozvijeni@googlegroups.com

SIG Senior 
Zdenka Pániková, zdenka@mensa.cz, 
737 154 078

SIG Škola4 
Tomáš Blumenstein, tblumen@mensa.cz, 
603 726 030

SIG Turistika 
Iveta Jelínková, iveta.jelinkova@mensa.cz, 
607 832 331

SIG Věda 
Stanislav Wolf, stanislav.wolf@mensa.cz, 
604 623 092

SIG Zahraničí 
Tomáš Blumenstein, tblumen@mensa.cz, 
603 726 030

SIGurmán 
Petra Holubová, petra.holubova@mensa.cz, 
608 338 417

SIGLego 
Hana Kotinová, hana.kotinova@mensa.cz, 
732 142 964

Výtvarný SIG 
Eva Erbsová, eva.erbsova@mensa.cz

ADRESÁŘ SIGŮADRESÁŘ SIGŮ
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ZAHRANIČÍZAHRANIČÍ
Mensa je mezinárodní organizace s celkovým počtem 
150 tisíc členů v padesáti národních pobočkách. 
Největší národní Mensy jsou v USA, Britských ostrovech 
a Německu. Mensa Česko patří do desítky největších 
a v poměru počtu členů na počet obyvatel je Mensa 
Česko šestou na světě.

Výhody toho, že Mensa působí v padesáti zemích, může zažít 
každý, kdo se rozhodne vycestovat. Pokud se jedná o delší pracovní 
či studijní pobyt, může pro vás místní skupina Mensy ve vašem 
novém domově být prvním útočištěm a místem, kde narazíte na 
otevřené a zpravidla přátelsky naladěné lidi. V případě krátkodobé 
cesty zkuste kontaktovat místního koordinátora programu SIGHT, 
který vám může pomoci najít mensany na společnou večeři nebo 
i přespání. A přihlášením do SIGHTu (sight@mensa.cz) můžete 
obdobné nabídnout i zahraničním členům přijíždějícím do Česka.

Vydejte se také na některou z větších mezinárodních mensovních 
akcí. EMAG (Evropské mensovní setkání) proběhl v roce 2023 
v nizozemském Rotterdamu (za účasti i několika desítek českých 
mensanů) a v roce 2024 se můžeme těšit do rumunské Bukurešti. 
Na konci roku se koná tradiční Silvensa, pro mladší členy je určen 
letní My Camp, dále každoročně probíhá Asijské mensovní setkání, 
v roce 2024 poprvé i Mensovní setkání Latinské Ameriky a počtem 
největší světová akce bývá Americké mensovní setkání.

Všem členům je otevřené IBD (International Board of Directors),  
což je každoroční jednání vedení Mensy International a představitelů 
všech národních Mens. V roce 2023 proběhlo v Dallasu (Texas)  
a na rok 2024 je plánováno v Perthu (Austrálie).

Tomáš Blumenstein
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MENSA číslo 4/2023

SIGHT
SIGHT (z anglického Service for Information, 
Guidance and Hospitality to Travellers) 
je mezinárodní aktivita Mensy, díky které 
jsou poskytovány informace a  kontakty 
na mensany v  zahraničí. Je to způsob, 
jak mohou mensané při cestování potkat 
jiné mensany. Základní podmínkou je, že 
hostitel i  cestovatel jsou členy Mensy. 
SIGHT je realizován ve všech zemích světa 
tam, kde existuje národní Mensa. Úkolem 
SIGHT a  potažmo SIGHT koordinátora 
je jen zprostředkovat první kontakt, pak 
už vše záleží na samotných mensanech. 
Koordinátoři jsou základem celého programu, 
jsou připraveni vám v  dané zemi pomoci  – 
například vás provést městem, uspořádat 
setkání s dalšími mensany, anebo vás přivítat 
u sebe doma. Tento program umožňuje také 
získat informace o  místních zajímavostech, 
popřípadě je můžete spolu s  hostitelem 
navštívit. Velmi atraktivní je možná návštěva 
schůzek místní skupiny, která umožňuje 
zejména seznámení se s  dalšími mensany, 
poznání kultur a výměnu různých pohledů na 
svět. Samozřejmě lze podniknout i  spoustu 
dalších věcí, které si účastníci dohodnou.

Informace o SIGHT najdete na webu mensa.
cz/sight. Tam najdete rady hostitelům 
a  hostům. Na webu Mensy International 
www.mensa.org v členské části po přihlášení 
se jsou k  dispozici informace o  programu 
SIGHT, doporučení pro hosty a  pro 
cestovatele, úplný seznam zemí, kde jsou 
národní koordinátoři SIGHT a  také seznam 
mensanů, kteří jsou aktivními hostiteli 
programu. Pro využití tohoto programu je 
nutné mít profil na webu Mensy International.

Zuzana Poláková, sight@mensa.cz

„They were very generous hosts, 
feeding me as well as giving me 
a bed for 2 nights. As they were 
at work the next day, I walked 
around the old town again going 
a bit further in all directions than 
the previous day. I have to say 
that Prague is one of the most 
attractive cities I have visited, and 
I was very pleased I had added 
it to my trip. In the afternoon, 
Zuzana with Mali in a pram, took 
me to the castle, then to the 
Petrin tower and down through 

the park to the river. We then met 
up with Jiri and Atu for dinner 
in an outdoor restaurant, where 
I tried the local dish svickova 
na smetane. The next morning, 
I joined the local Mensans at 
their monthly breakfast, before 
heading back to Germany 
and then on to England, the 
Netherlands and then home via 
Singapore.“

Australian Mensan in Prague

mensa.click/17l

Pokud by vás zajímala možnost 
účasti na letošním EMAGu 
v Bukurešti, více informací 
k programu a přihlášení 
najdete na

emag24.eu

Další informace o Mense 
International najdete na

mensa.org

Web se skládá z veřejné části a části pro členy. Ve veřejné části 
jsou dostupné informace o Mense, její stanovy, základní informace 
o nadačním fondu Mensa Foundation, často kladené dotazy, kontakty, 
novinky a tiskové zprávy. Zajímavý je pak kompletní přehled národních 
Mens s podrobnějšími informacemi a s odkazy na příslušné weby.

V členské části můžete po přihlášení vyhledávat informace o členech, 
dostanete se ke kalendáři mezinárodních akcí a objevíte tu i spoustu 
materiálů týkajících se fungování a řízení Mensy (zápisy z jednání 
mezinárodní Rady Mensy, informace o volbách, sdílení zkušeností mezi 
jednotlivými Mensami…). Získáte tu i přístup k časopisům jednotlivých 
národních Mens včetně Mensa World Journal, elektronického 
časopisu Mensy International. Články z něj se pravidelně objevují 
i v časopise Mensy Česko, v plném rozsahu si ho ale můžete stáhnout 
i po přihlášení do českého intranetu v sekci Dokumenty Mensy > 
Časopis. V neposlední řadě najdete v Memebers Area > Social Media 
> Workplace informace o tom, jak se připojit k mezinárodní mensovní 
sociální platformě Workplace.



Z ČASOPISU | 53 |

únor/2024
MENSA

číslo 6/2023

MENSA číslo 5/2023MENSA číslo 4/2023

Z ČASOPISU 
MENSA

Z ČASOPISU 
MENSA

Časopis Mensa vychází každý měsíc v elektronické 
podobě, příspěvky jsou průběžně publikované na webu 
magazin.mensa.cz a dvakrát ročně je vydán fyzický 
„sborník“ shrnující informace o dění v Mense a současně 
nabízející výběr z kvalitních článků, které se za poslední 
půlrok v elektronické verzi objevily. Právě ten nyní držíte 
v ruce – informace o dění v Mense už máte za sebou a na 
následujících stránkách vás čeká výběr z publikovaných 
článků. Mezi nimi dva rozhovory, článek o tom,  
jak Mensa pomáhá ve světě nebo ochutnávka  
z literární tvorby mensanů.

Pokud si po přečtení řeknete, že by vás také lákalo do časopisu 
Mensa přispět – jen do toho, vaše příspěvky rádi uvítáme. Níže 
najdete orientační přehled pro přispěvatele, abyste získali lepší 
představu, o čem všem do časopisu můžete psát a jak na to.

Kdo a o čem může psát
Mensané jsou pestrá společnost plná rozmanitých zájmů a oblastí 
činnosti. Tuto pestrost rádi v časopise odrážíme – je tedy možné 
zaslat nám články z nejrůznějších oborů a na nejrůznější témata. 
Do časopisu Mensa přitom mohou přispívat jak mensané (děti 
i dospělí), tak i nečlenové.

Nejčastější typy příspěvků by se daly shrnout do následujících 
deseti kategorií:

 Reportáže z uskutečněných mensovních akcí 
Ty nabízejí příležitost dát pozitivní zpětnou vazbu organizátorovi, 
nalákat dosud neaktivní členy k budoucímu zapojení nebo 
zprostředkovat zajímavé informace z exkurze nebo přednášky.

 Rozhovory se zajímavými mensany 
i nemensany

 Články zaměřené na téma inteligence, nadání 
a vzdělávání

 Popularizačně-vědecké články 
Nebráníme se článkům z jakékoliv oblasti – měly by ale vždy mít 
popularizační přesah, aby se v nich orientovali i ti čtenáři, kteří se 
danou oblastí aktivně hlouběji nezabývají.

 Články zaměřené na seberozvíjení

 Recenze a doporučení 
Ať už her, knih, filmů…

 Logické i vědomostní hry, hříčky a kvízy do 
rubriky Bystřílna

 Vlastní umělecká tvorba 
Literární díla, fotografie, malby, kresby…

 Dětská tvorba 
Všechny výše uvedené typy příspěvků vítáme i od členů Dětské 
Mensy a potomků členů Mensy „dospělé“.

V článcích je potřeba vyhnout těm tématům, která jsou v rozporu se 
stanovami Mensy Česko nebo prezentují zboží, služby nebo názory, 
které jsou v rozporu se zákony ČR. Rozhodnutí o zveřejnění či 
nezveřejnění konkrétního příspěvku je vždy v kompetenci Redakční 
rady. Pokud máte nápad, čím časopis obohatit, ale nejste si jistí, 
jestli je daný příspěvek vhodný, napište nám do redakce, rádi to 
s vámi probereme.

Jak a kam příspěvek poslat
Své příspěvky i  dotazy zasílejte na e-mail redakce@mensa.cz. 
Uzávěrka časopisu je vždy první neděli každého měsíce.

Příspěvky posílejte jako samostatné textové soubory (docx, txt, odt). 
Fotografie ke svému článku vždy zasílejte jako samostatné soubory 
(ne vložené do textového dokumentu) a  v  co nejvyšším rozlišení. 
Nezapomeňte nám napsat i  jméno jejich autora. Fotografie můžete 
poslat buď e-mailem společně s článkem, nebo je při větším objemu 
nahrát na mensa.click/foto do nově založené složky s  názvem 
článku, ke kterému patří. Při výběru fotografií z mensovních akcí volte 
ideálně takové, na kterých jsou kromě krajiny/exponátů/prostředí vidět 
i účastníci – nejlépe neotočení zády k fotografovi a se spokojenými/
zaujatými/šťastnými výrazy ve tvářích. Bližší informace k technickým 
náležitostem příspěvků najdete na mensa.click/prispevatele.

Těšíme se na vaše případné příspěvky – a v každém případě 
přejeme příjemné čtení.
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to dejte do auta, ať vidím, jestli to funguje.“, 
ale když do auta vrtali díru, začalo hořet. Jeho 
filozofií bylo nebát se neúspěchu a  jít s  kůží 
na trh. Myslím, že jsem to po celou dobu své 
kariéry ve společnosti Motorola praktikoval. 
Mé snahy nebyly vždy úspěšné, ale uspělo 
jich celkem dost.

Co vás tedy přimělo nastoupit k Motorole?

Když jsem v roce 1953 odešel od námořnictva, 
začal jsem pracovat pro společnost Teletype. 
Vyráběli mechanické tiskárny, kterým se říkalo 
„teleprinter“. Nebyla v nich žádná elektronika, 
jen jeden elektrický motor a ta nejdůmyslnější 
mechanika, jakou si vůbec dokážete 
představit. Ale očekávali, že elektronika 
jednou nějak převládne, a  tak mě najali do 
svého výzkumného oddělení. Po nějaké době 
mi však bylo jasné, že to není prostředí pro 
mě. Představte si, že sedíte v  místnosti se 
stovkou dalších inženýrů. Měli tam zvonek, 
který zazvonil, když byl čas na přestávku, měli 
zvonek na oběd a  zvonek na odchod domů. 
A když zazvonil, všichni se zvedli a šli.

Pak mě oslovila Motorola. Během pohovoru mi 
dali za úkol vyřešit nějaké technické problémy. 
A  pak mě přijali do svého výzkumného 
oddělení. Tam jsem narazil na úplně jiný 
způsob, jak odcházet domů. Padla měli v pět 
hodin. Někdo ale třeba deset minut před 
pátou začal o  něčem diskutovat a  skončili 
jsme, až když diskuse dospěla k  nějakému 
závěru. I kdyby to trvalo dvě hodiny. Lidé tam 
byli nadšení. Bavilo je to, co dělali.

Podílel jste se někdy také na dodávkách 
zařízení Motoroly pro vesmírný program 
NASA?

Vůbec ne. Celou svou kariéru jsem strávil 
v  oblasti komunikace. Vyrobil jsem telefon, 
který fungoval na venkově. Konstruoval jsem 
bezdrátové ovládání semaforů a  podobné 
věci. V jeden moment mě přeřadili k práci na 

HOnza Koudelka

Marty zahájil náš videohovor ze svého iPhonu 
a jedna z jeho prvních otázek byla, jak se nám 
daří v  České republice a  zda jsme nervózní 
z  toho, co dělají Rusové na Ukrajině. Sám to 
pak komentoval následovně: „My máme velké 
štěstí, že jsme od toho konfliktu tak daleko. 
Ve skutečnosti se ale týká všech lidí na celém 
světě, nejen v  Evropě. Je to prostě škoda. 
Dvě věci, které by podle mě v dnešním světě 
neměly existovat, jsou válka a  chudoba. Ani 
pro jedno neexistuje omluva. Když jste inženýr 
jako já, smyslem vaší existence je efektivita 
a to, aby věci fungovaly lépe. Válka je přesný 
opak, lidem život zhoršuje, ne zlepšuje. Ani 
pro chudobu není omluva. Ve světě všeho 
vyrábíme dost. Jsme dostatečně efektivní. 
Nikdo by neměl mít hlad.“

Marty, vy jste známý především díky 
vynálezu mobilního telefonu. Co si myslíte 
o dnešních mobilech?

Výraz mensantrop jsem vymyslel jako označení člověka, který 
naplňuje hlavní poslání Mensy, využití inteligence ve prospěch 
celého lidstva, tím, že dělá něco prospěšného pro všechny, u čeho 
se bez inteligence neobejde.

V tomto díle jsem měl to potěšení popovídat si s Martinem Cooperem, 
americkým inženýrem, vynálezcem, podnikatelem a technologickým 
vizionářem, známým jako „otec mobilního telefonu“. Cooper, který 
všechny žádá, aby mu říkali jednoduše Marty, se narodil v Chicagu 
v prosinci 1928, patentoval si rádiem řízené semafory, vynalezl ruční 
policejní vysílačky, předpověděl trend rozšiřování rádiového spektra, 
známý pod jeho jménem jako Cooperův zákon, vynalezl ruční osobní 
mobilní telefon a dodnes inovuje komunikační technologie.

Myslím, že největším přínosem mobilního 
telefonu je možnost spolupráce. Lepší 
spoluprací vyřešíme všechny problémy světa. 
Věřím také, že všechny sociální sítě jednou 
dospějí a stanou se prostředkem spolupráce, 
a  to bude velmi užitečné. Dnes jsou zatím 
spíše na hraní než produktivitu.

Mobilní telefon jste vynalezl, když 
jste pracoval pro Motorolu. Souviselo 
nějak vaše rozhodnutí nastoupit k  této 
společnosti s  tím, že Motorola byla 
založena ve stejném roce, kdy jste se 
narodil?

V té době jsem to vlastně nevěděl, ale nástup 
k Motorole byl jedním z mých nejšťastnějších 
rozhodnutí. Nejsem totiž náturou korporátní 
člověk, ale Motorola mě 29 let tolerovala 
a  chovala se ke mně mimořádně dobře, 
přestože jsem korporátní styl vlastně 
nikdy nepřijal. Nevěřím ve strukturu. Být 
neorganizovaný je pro mě základem kreativity. 
Pokud je někdo příliš organizovaný, nikdy 
nepřijde s novým nápadem.

Zakladatel společnosti Motorola byl skutečný 
podnikatel. Jeho prvním produktem bylo 
topení do automobilu. Nejprve bylo úspěšné, 
pak ale ta topení začala vybuchovat. Tím tento 
podnik skončil. Jeho dalším produktem bylo 
autorádio. Vyprávěl, jak šel za bankéřem, aby 
získal nějaké peníze. Bankéř mu řekl: „Tak mi 

Mensantrop: Ve prospěch lidstva
Díl sedmnáctý: Martin Cooper
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Článek v elektronické podobě mensa.click/17q
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mluvit se všemi ostatními policisty. Naším 
cílem proto bylo mít na zápěstí obousměrnou 
vysílačku. A  když se to podařilo, přišel Dick 
Tracy s  obousměrným videotelefonem. Ten 
koncept svobody vycházel hlavně z  firem, 
které potřebovaly řídit své mobilní zdroje, 
zejména lidi.

Tehdy Bell System, který byl podle všech 
měřítek (tržeb, zisků i  počtu lidí) největší 
společností na světě, oznámil, že jeho lidé 
vynalezli celulární koncept mobilní sítě. To se 
ale stalo už v  roce 1947 a nyní, v  roce 1969, 
se konečně chystali k realizaci, což vám dává 
představu o tom, jak pomalý Bell System byl. 
Jejich představa svobody spočívala v tom, že 
mobilní telefony montovali do aut, což nám 
připadalo směšné. Lidé tráví v  autě možná 
5 % svého času. Jejich druhou zásadou byl 
monopol. Měli velký vliv u  Federální komise 
pro komunikaci (FCC), takže hrozilo, že by 
mohli vyhrát a stát se jediným poskytovatelem.

Samozřejmě by nás tím vyřadili z  provozu. 
Motorola se proto pustila s  Bell System do 
boje. V roce 1972 se FCC chystala rozhodnout. 
Měli jsme strach, že rozhodnou špatně, a tak 
se naše vedení rozhodlo pro velkou veřejnou 
demonstraci obousměrného rádia. Řekl jsem 
jim, že demonstrací obousměrné vysílačky 
podle mne nikoho nezaujmeme. Ale věřil jsem, 
že bychom mohli sestrojit mobilní telefon, 
který by lidé mohli nosit s  sebou. Oni na to: 
„Za čtyři měsíce už máme naplánovanou 
demonstraci v New Yorku. Pokud se vám ale 
podaří postavit mobilní telefon do čtyř měsíců, 
podpoříme vás a  můžete mít k  dispozici 
veškeré zdroje společnosti, které budete 
chtít.“ A tak se stalo. A to byl začátek.

Předvedení kapesního telefonu se nám 
podařilo 3. dubna 1973. Dalších deset let bojů 
mezi Motorolou a Bell System pak trvalo, než 
se FCC konečně rozhodla, že umožní vytvořit 

konkurenční prostředí a  že o  hodnotě této 
technologie rozhodne trh, nikoli monopol.

Dočetl jsem se, že komerční verze byla 
uvedena na trh v roce 1983. Pak jste odešel 
od Motoroly a založil vlastní společnost?

V roce 1983 jsem založil svou první společnost 
a  v  roce 1984 jsem opustil Motorolu, právě 
v  době, kdy se mobilní telefon dostal na 
veřejnost. Pak jsme s manželkou založili ještě 
několik firem. V jedné z nich jsme dávali mobilní 
telefony do taxíků a  limuzín. Tento byznys 
samozřejmě netrval dlouho, ale měli jsme 
několik dalších podniků, které byly úspěšnější.

V  roce 1992 jsme s  několika kolegy založili 
firmu ArrayCom a vytvořili mobilní technologii, 
jež se teprve nyní začíná prosazovat. Jsme 
daleko před zbytkem odvětví. Pro milimetrové 
vlny, 5G, se používají takzvané chytré antény. 
A přesně to byl náš koncept v roce 1992.

V  rozhovoru pro BBC v  roce 2013 jste 
zmínil, že průmysl se při inovacích ubírá 
špatným směrem a  zaměřuje se spíše 
na novinky, než aby dořešil základy. 
Zaznamenal jste od té doby nějakou 
změnu správným směrem?

Považuji za výsměch, jak operátoři kladou 
důraz na budoucí byznys. Myslí si, že jejich 
budoucností je internet věcí. A  proč si to 
myslí? Na světě je jen 8 miliard lidí a  růst 
populace se zpomaluje. Ale počet věcí není 
nijak omezen. Proto jsou z  internetu věcí 
všichni nadšení, zatímco práci na internetu lidí 
ještě nedokončili.

Já říkám, že smyslem technologií je 
zlepšit lidem život. Nedává smysl začínat 
s  technologií jen pro technologii samotnou. 
Musíte vědět, jak zlepší společnost.

Dnes se například nemůžete vzdělávat, aniž 
byste měl plnohodnotný přístup k  internetu. 
Pokud potřebujete nějakou informaci, hned 
si ji vyhledáte. Pokud chcete spolupracovat, 
můžete začít okamžitě. Ale náš vzdělávací 
systém je zastaralý. Přednášky jsou naprosto 
nejhorší způsob komunikace s lidmi.

Jsem přesvědčen, že svoje vzdělání by si měl 
každý člověk formovat sám. Naučte ho, jak 

první mobilní telefonní službě s názvem IMTS, 
která měla ve Spojených státech obrovský 
úspěch. Druhou důležitou věcí, na které jsem 
pracoval, byl rádiový pager, který sice existuje 
dodnes, ale mobilní telefony ho v  podstatě 
zcela vytlačily. Nakonec jsem založil novou 
divizi, kde jsem pracoval na mobilních 
telefonech.

V  jednom rozhovoru jste řekl, že vaším 
cílem u  kapesního mobilního telefonu 
bylo osvobodit lidi od toho, aby museli být 
připoutáni k autu nebo domácnosti. Byl to 
váš osobní nápad, nebo jste prostě dostal 
za úkol vymyslet technologii, která by to 
umožnila?

Nikdo mi to nikdy neuložil. Mou skutečnou 
inspirací byl komiks Dick Tracy. Tracy byl 
detektiv a měl náramkový telefon, kterým mohl 
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používat nástroje. Naučte ho, jak se dostat ke 
všem informacím světa, dejte mu návod. To by 
měli dělat učitelé.

Myslíte si, že třeba Muskův StarLink jde 
lepším směrem, když přináší připojení do 
míst, kde dosud nebylo žádné pokrytí?

Rozhodně ne. Hlavním důvodem je, že satelity 
nefungují uvnitř budovy nebo lesa. Neposkytují 
tedy příliš dobrou osobní komunikaci. Druhý 
důvod vidím v  tom, že jsou příliš nákladné. 
Elon Musk si za používání jednoho ze svých 
satelitních přijímačů účtuje 110 amerických 
dolarů měsíčně. Pro lidi na venkově by ale 
připojení nemělo stát více než 5 dolarů měsíčně.

V každé demokratické zemi musí být vzdělání 
pro každého. Někteří lidé budou chytřejší 
než jiní, ale každý by měl mít možnost získat 
vzdělání. Každá mobilní buňka musí mít 
nějaký přístup k  internetu, to ano. Pro tento 
účel se drahé technologie, jako je satelit, 
optické vlákno nebo kabel, hodí. Ale poslední 
míle vzdělávání vyžaduje levnou komunikaci.

Kam se podle vás bude mobilní 
komunikace ubírat v příštích desetiletích?

Vidím, že telefon se bude vyvíjet dvěma 
směry. Jedním z  nich je jeho personalizace 
podle způsobu použití. Mezi nejvýznamnější 
způsoby použití patří vzdělávání, ale dalším 
je zdravotnictví. Proč si na tělo nedat senzory 
přizpůsobené naší genetické výbavě? Pokud 
máte sklony k srdečnímu selhání, můžete mít 
senzor, který bude neustále monitorovat vaše 
srdce. Když budeme mít na těle senzory, které 
blížící se selhání odhalí dříve, než k  němu 
dojde, máme šanci se zbavit spousty nemocí.

Můj mobilní telefon je kus plastu a  kovu. Je 
plochý, kdežto moje tělo je zakřivené. Musím 
ho držet ve velmi nepohodlné poloze. Jako 
telefon tedy nedává žádný smysl. Myslím, že 
telefon budoucnosti bude zařízení umístěné 
blízko ucha. Bude zabudovaný pod kůží 
a napájený energií našeho těla.

Všechny funkce telefonu bychom měli 
optimalizovat. A  jediný způsob, jak toho 
dlouhodobě dosáhnout, je mít v něm umělou 

inteligenci, která se podívá na vaše zvyky, 
přání a  potřeby a  vytvoří nebo vybere 
takové aplikace, které vám budou vyhovovat 
a zlepší váš život. Mohla by projít všechny ty 
4 miliony aplikací a najít tu správnou, abyste to 
nemusel dělat vy. Lidé by se neměli nástrojům 
přizpůsobovat. Měli by ty nástroje používat 
a nástroje by jim měly zlepšovat život.

Když se podíváte do trochu vzdálenější 
budoucnosti, myslíte si, že se třeba 
za dalších 200 let naučíme používat 
technologie, které máme v  těle, 
a  komunikovat po celém světě zcela bez 
přidaných zařízení?

Dříve nebo později se to může stát. Ale 
nejsem si jistý, zda vývoj skutečně půjde 
tímto směrem. Už dnes mobilní telefon umí 
věci, které my neumíme. Jeho mikrofon 
slyší zvuky, které my neslyšíme. Fotoaparát 
vidí mnohem širší frekvenční rozsah a  ve 
vyšším rozlišení než naše oči. Váš mobilní 
telefon může postupně přebrat všechny vaše 
funkce. Jednoho dne přijde na to, že „možná 
nepotřebuji HOnzu, protože jako jedinec sám 
o sobě jsem mnohem schopnější než jakýkoli 
člověk“. Jsme teprve na začátku.

Měl jste někdy obavy, že budou vaše 
vynálezy použity špatným způsobem, 
nebo jste byl vždy optimista a věřil, že se 
lidstvo ze svých chyb poučí?

Jsem optimista. Vnímám ale i  všechny ty 
současné způsoby používání mobilních 
telefonů, které nejsou ve veřejném zájmu. 
Zločinci dnes pomocí mobilních telefonů 
řídí svou trestnou činnost. Lidé přecházejí 
ulici za provozu a  dívají se přitom do 
mobilu. V  restauraci dřív lidé seděli u  stolu 
a  komunikovali mezi sebou. Teď tam všichni 
sedí a dívají se do svých telefonů.

Když ale máte něco nového, vyžaduje 
to opravdu velkou kulturní změnu. Mám 
neutuchající víru v  lidi a  lidskost. Myslím, že 
se lidé tyto nástroje nakonec naučí používat 
a že přinesou více dobrého než zlého. Ale než 
se to stane, to bude trvat nejméně jednu nebo 
dvě generace.

Jedním z  velkých problémů dneška jsou 
hrozby pro bezpečnost a soukromí. Žádá 
se po nás dvoufaktorová autentizace, 
třífaktorová autentizace, tisíce hesel. 
Vidím, jak je pro starší lidi opravdu obtížné 
to zvládnout. Máte nějaký nápad, jak tento 
problém vyřešit?

Nejde jen o starší lidi. Jednoduchost prospěje 
každému. Uživatelské rozhraní je zásadním 
prvkem inženýrství, ale to zatím moc inženýry 
neučíme. Máme nový koncept, kterému se 
říká design zaměřený na člověka. Tím by mělo 
všechno začínat. Vše, co děláme, by mělo 
vycházet z člověka a z toho, jak bude na naše 
výtvory reagovat.

Mám jednu posedlost. Zdráhám se 
používat jakékoli technické zařízení, 
dokud nepochopím, jak funguje. Máte to 
podobně?

Musím říct, že jsme oba v  tomto ohledu 
neefektivní. Plýtváme časem. Neměli bychom 
tomu potřebovat rozumět. To jsem si silně 
uvědomil, když jsem se snažil pochopit dvě 
věci, které jsem nepochopil. Jednou z  nich 
je kvantová mechanika a druhou blockchain. 
Oběma jsem věnoval opravdu hodně úsilí 
a musím se přiznat, že jsem to vzdal.

Co se týče zábavy, máte pravdu. Baví mě 
rozebírat a sestavovat různé věci. Ale třeba na 
svůj dům jsem si konečně najal údržbáře. Celý 
život jsem si doma všechno opravoval sám, 
ale loni jsem si začal uvědomovat, že ztrácím 
obrovské množství času blbnutím s  věcmi, 
u kterých se už nic nového nenaučím.

Co si myslíte o  lidské inteligenci 
a o Mense?

Do Mensy jsem vstoupil ještě v době, kdy mi 
to mnohem více myslelo. Muselo to být někdy 
kolem třicítky, tedy před více než šedesáti lety. 
Tehdy jsme museli test udělat doma a poslat 
ho poštou. To bylo dávno před existencí 
internetu, mobilního telefonu nebo něčeho 
podobného. Test se mnou dělala i  moje 
žena. Když jí přišly výsledky, které uváděly 
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IQ 150, bála se, že nebudu rád, když bude chytřejší než já. V tom se 
samozřejmě mýlila, ve skutečnosti bych byl moc rád. Ale o  dva dny 
později přišel můj výsledek a ten byl 152 bodů, což ji uspokojilo.

Od svého členství v  Mense jsem si hodně sliboval, ale vždycky mě 
rozptylovaly jiné věci, kvůli kterým mi na aktivní zapojení do mensovních 
aktivit nezbýval čas. Jsem ale velmi hrdý na to, že jsem členem, a to 
nejen proto, že moje IQ náhodou dosáhlo správného čísla, ale protože 
si nesmírně vážím věcí, kterými Mensa pomáhá společnosti. A trochu 
se stydím, že jsem se na tom nepodílel.

Každý by měl využít svůj talent k  tomu, aby učinil svět lepším. Proto 
jsem tak zapálený do vzdělání. Myslím si, že když vzdělaná populace 
nedovolí, aby existovala chudoba, a zabrání válkám, zefektivní to naši 
společnost a přinese to zlepšení všem lidem.

Marty, brzy vám bude 94 let a  nezdá se, že byste měl méně 
práce než před desítkami let. Jaký je váš osobní recept na 
dlouhověkost?

Cvičení. Musíte dělat tři věci. Musíte cvičit svou mysl, své tělo 
a  schopnost komunikovat s  ostatními lidmi. A  asi nejdůležitější je ta 
poslední, věřte tomu nebo ne.

To je vědecky podložené, nejen můj názor. V Itálii provedli studii, v níž 
našli oblast obklopenou horami. Lidé odtamtud příliš necestovali, ale 
jejich průměrná délka života byla o 12 let delší než u lidí ve zbytku Itálie. 
Tak tam poslali skupinu vědců, aby to prozkoumali. Zjistili, že tito lidé 
měli tendenci být obézní a pili hodně vína. Jedinou charakteristikou, 
kterou se odlišovali, byly jejich velmi silné rodinné a  sociální vazby 
v rámci komunity.

Tyto tři věci byly tedy v mém životě klíčové. Ještě v osmdesáti letech 
jsem běhal, lyžovat jsem přestal až v osmdesáti osmi. Stále třikrát týdně 
cvičím s činkami a chodím na procházky. A moc si cením setkávání 
s lidmi, kteří mi kladou těžké otázky a jsou dostatečně trpěliví, aby si 
vyslechli mé odpovědi. Takže to je můj recept.
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HOnza Koudelka

Ireno, co pro tebe znamená Mensa?

Pro mě je to taková networkingová platforma. 
Jsem ráda, že můžu poznat lidi, kteří dělají 
v  různých oborech. V  jiných sociálních 
skupinách jsem se často cítila zvláštně, 
v Mense se tak necítím a je to fajn. Před pár 
lety jsem se zúčastnila mensovního bowlingu 

Výraz mensantrop jsem vymyslel jako označení člověka, který 
naplňuje hlavní poslání Mensy, využití inteligence ve prospěch 
celého lidstva, tím, že dělá něco prospěšného pro všechny, u čeho 
se bez inteligence neobejde.

Znáte ji. Je zvláštní. Tichá. Nepřístupná. Zjevně pohrdá vašimi plány, 
sny a  osobností. Nemá chuť ani potřebu se zdržovat. Chce jen jít 
domů a postarat se o domácnost… Není příjemná. Nezajímá ji, jak se 
máte… Ale najednou je pryč. A lidé se začínají ptát. Kam zmizela? Co 
se jí stalo? A kdo vůbec byla?

Toto jsou úryvky z anotace, kterou začíná nová kniha Ireny Pilouškové, 
mensanky původem ze Sokolova, magistry sociologie, nyní žijící 
v Praze, věrné čtenářky našeho časopisu, která si termín „mensantrop“ 
oblíbila a  ráda by k  nějakému mensantropství inspirovala i  ostatní. 
A Irena rozhodně má čím inspirovat. Posuďte sami…

a bylo hezké, jak tam nikdo neřešil, že jedné 
kolegyni jela koule tak pomalu, že se začala 
vracet. Všichni to brali ohromně příjemně, 
nikdo tam nikoho nehecoval a  nesmál se. 
Diskuze, které tam probíhaly, byly hodně 
podnětné, ale nebylo ani divné mlčet, což 
v některých skupinách divné je.

Mensantrop: Ve prospěch lidstva
Díl dvacátý druhý: Irena Piloušková
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Článek v elektronické podobě mensa.click/15h

Vždycky mám taky velkou radost, když třeba 
přijde do mailu, že přijede nějaký mensan ze 
zahraničí a nemá si tady s kým povídat nebo 
kde přespat. Cítím se tak nějak propojená se 
světem. Když jsem zase v zahraničí já, říkám 
si, že když se něco pokazí, ještě je tady 
nějaká další linka, které se dá ozvat. Mensu 
nevnímám jako nějaké elitářské uskupení 
lidí, kteří se na základě testu prohlašují za 
nejlepší na světě, jak to dost slyším v kritice. 
Mně se prostě líbí.

Souvisí to s  tím, že se považuješ za 
přeučeného introverta?

Já jsem rozhodně přeučený introvert. Většinu 
základní a  střední školy jsem prožila s  pár 
kamarády. Doteď vím, že ten osmiletý gympl 
nebyl můj sociálně nejlepší výkon. Až na 
vysoké škole a  v  práci mi tak nějak došlo, 
že mluvit s  lidmi vlastně tolik nebolí. Ale 
baterky se mi vybijí hodně brzo a většinou po 
prokecaném dni pak potřebuju den-dva-tři 
sama doma se svými projekty a myšlenkami. 
Hrozně ráda mlčím. Zní to divně, ale je to tak.

Myslíš, že ti na té vysoké pomohlo, že 
hovory typicky začínaly někde v odborné 
komunikaci a  teprve pak se to stočilo 
někam jinam?

Spíš to byl nějaký nový start. Osm let stále 
na stejné škole je prostě strašně dlouhé 
období rozvoje. Když je ti dvanáct, tak 
nejsi stejný člověk, jako když je ti osmnáct, 
ale ten kolektiv tě vnímá stále stejně. Na 
vysoké jsem najednou měla pocit, že se dá 
začít znova a  trošku jinak a  možná trošku 
míň nenápadně. Tak jsem vešla do třídy 
a  promluvila s  prvními lidmi a  zjistila jsem, 
že jsou vlastně příjemní. Že nemají žádný 
předsudek z těch osmi společně strávených 
let s  tím zvláštním spolužákem, co si radši 
četl a mlčel. A začalo to být fajn.

Pak jsem začala pracovat v  médiích, kde 
komunikace byla potřeba, a doteď se mimo 
jiné živím tím, že dělám i  rozhovory s  lidmi. 
Takže tam se to nějak rozvinout muselo. 
Ale hlavní pozitivní motivací bylo, že jsem 
najednou zjistila, že komunikovat nutně 
nebolí. Do nových lidí se mi vstupovalo líp než 
do té staré gardy. To mi pomohlo se přeučit, 
a docela zásadně. Lidi z doby gymnázia by 
mě asi moc nepoznávali.

Jak ses vůbec dostala k tomu, že jsi šla na 
IQ test?

Na test jsme šli s bývalým partnerem a brala 
jsem to jako takovou zážitkovou aktivitu. 
Podobně jako když si na Slevomatu koupíš 
slevu na kopeček zmrzliny. Po testu všichni 
chodili do „výsledkové“ místnosti. Když vylezl 
přítel, byl spokojený, že je nad průměrem. 
Nakonec jsem tam vešla i  já a  testující mi 
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řekl něco jako: „Tedy, to dopadlo dobře, 
tak se posaďte.“ A  pokračoval: „Víte, že vy 
tady máte chybu úplně na začátku v něčem 
jednoduchém, ale jiné, náročnější úlohy 
máte dobře? Podívejte se na to.“ Došlo mi, 
že jsem jenom napsala špatný křížek. Že by 
ten test mohl dopadnout ještě líp, kdybych 
byla pozornější. Pak mi pogratuloval a nabídl 
mi, jestli chci být součástí Mensy, což jsem 
nadšeně přijala a  šla jsem domů s  dobrou 
náladou.

Překvapilo mě, že to bylo podobné jako testy 
studijních předpokladů. Takové ty logické 
doplňovačky, které jsem vždycky měla 
správně a nepřišlo mi to náročné. Najednou 
mi začalo dávat smysl, proč se pokaždé 
ostatní divili, jak mi to jde. Vstoupení mezi 
partu holek mi vždycky přišlo zásadně těžší 
než najít devátý obrázek k  osmi. Ty testy 
jsem měla pomalu za zábavu, jako když 
ti někdo dá místo učení možnost luštit si 
křížovku. A teď najednou jsem pochopila, že 
se na základě těchhle obrázků měří IQ. A to 
potěšilo.

Narazila jsi při studiu sociologie na to, že 
to může být i handicap při začleňování do 
společnosti?

Bezesporu. Třeba u  dětí. Na škole jsem 
vedla kroužky a  mnohokrát jsem si všimla, 
že podobně, jako jsou znevýhodněny děti, 
které jsou v  něčem pomalejší, jsou kolikrát 
podobně znevýhodněny i ty rychlejší, protože 
se nudí.

Bylo dost znát, když bylo některé z  děti 
„jinde“, ale zároveň na to nebyla kapacita. 
Ne že by se učitelky nechtěly jednotlivým 
dětem věnovat a  hledat jejich všemožné 
talenty. Ony si prostě nemůžou ve třídě třiceti 
dětí vybrat to nejnadanější a věnovat se mu 
nejvíc. Nebo v každém najít jeho jiskru a v té 
ho zdokonalovat.

Ty jsi první knížku napsala už v patnácti. 
Co tě k tomu přimělo?

To samozřejmě člověka udělá ještě divnějším. 
[smích] Spolužačka na gymplu vydala tehdy 
pohádku a mně to přišlo moc pěkné. Navíc 
už jsem měla rozepsaný svůj young adult 
příběh. Pracovala jsem na něm od patnácti 
a  bylo to takové moje malé tajemství. 
Nemluvila jsem o  tom vůbec s  nikým. Pak 
přišla kamarádka, kterou jsem měla mimo 
školu, té jsem to ukázala a  ona mi tehdy 
řekla: „Zkus to! Někam to pošleme!“ Tak 
jsme našly nakladatelství, poslala jsem tam 
rukopis a ono to opravdu vyšlo!

Pamatuju si, že to bylo hrozně zvláštní. Na 
jednu stranu jsem z  toho měla radost, byl 
to významný milník v mém životě, něco, co 
mi otevřelo dveře pro aktivity, které dělám 
teď, ale v té době to byla spíš další známka 
podivnosti.

V  jednom rozhovoru jsi prozradila, že 
inspirací pro tvé knížky jsou kromě 
vystudované sociologie i  zkušenosti 
z  vlastního života. Týká se to všech tří 
knih?

Vždycky se snažím psát o  něčem úplně 
novém a najednou zjistím, že píšu o něčem, 
co důvěrně znám. [smích]

První knížka byla beletrie o  mentální 
anorexii. Bylo to v době, kdy mně právě bylo 
těch patnáct a  kromě toho, že jsem byla 
divná projevem, jsem byla navíc nejvyšší, 
nejsvětlejší pleti a poměrně dost hubená. Tak 
jsem nějak došla k  závěru, že bych mohla 
zkusit modeling. Pár přehlídek bylo, ale nic 
zásadního se nestalo. Do té komunity jsem 
ale trošku pronikla a myslím si, že to, co jsem 
tam viděla, mě inspirovalo.

Později mi vyšla druhá knížka, zase beletrie, 
tentokrát příběh o kyberšikaně. Tam jsem se 
zase trošku inspirovala tím, že moje generace 
zažila začátek Facebooku. Pamatuju, že já 
jsem si profil založila proto, že tam vznikla 
akce „Vyžereme Mekáč“ a byli tam všichni ze 
třídy. A já chtěla zapadnout.

Tehdy navíc ještě nebylo tak cool starat se 
o duševní zdraví a bojovat proti šikaně, byla 
to taková trošku větší džungle nejenom ve 
třídách, ale i na tom internetu.

No a teď je to psychické domácí násilí. Sama 
možná nejsem úplně nejodolnější člověk ze 
všech, a i nejlepší kamarádka mi potvrzuje, že 
jsem někdy až sebedestruktivně empatická, 
a bohužel tím pádem občas trošku přitahuju 
narcistické typy osobností, a  ještě se v tom 
pěkně poválím, než mi to ublíží dostatečně 
na to, aby mi došlo, že z  toho musím pryč. 
Takže samozřejmě nějaká volná inspirace 
tam proběhnout musela.

Pro koho je ta knížka vlastně psaná? Pro 
potenciální oběti psychického násilí, 
anebo pro jejich okolí, aby si všimlo, že se 
něco děje a že jim má pomoci?

Vlastně pro obě tyhle skupiny, protože 
nejhorší je rozeznat vzorec, ať už jsi oběť 
nebo svědek. Ono to někdy vypadá jako 
hádka, usmíření, pohoda, hádka, usmíření, 
pohoda. A  máš pocit, že možná jsi jen 
přecitlivělý, že se vlastně nic moc nestalo. 
Neumíš úplně označit, co se děje, protože 
jsi nedostal pár facek. Je to teda násilí? 
Není? Když si představíš, že jsi frustrovaný, 
nevyspalý a  nemáš pod kontrolou nic od 
vlastního jídelníčku po vlastní program, tak 
logicky se někdy stane, že se nechováš úplně 
nejpříjemněji. I  to tě muže snadno zmást. 
Snadno si i dáš za vinu něco, za co nemůžeš.

Agresoři jsou navíc často na první pohled 
sympatičtější než oběť, protože to umí moc 
krásně zahrát, umí manipulovat. Proto bych 
byla ráda, kdyby má kniha otevřela oči 
nejenom potenciální oběti, ale i  svědkům, 
případně i  někomu, kdo tak trošku cítí, že 
třeba někoho omezuje, ale nedochází mu, 
jak obrovské stopy na tom člověku může 
zanechat.

Jsem moc ráda, že už tu knížku otevřelo 
mnohem víc lidí, než jsem čekala. Počítala 
jsem, že typická cílovka budou ženy 25  až 
60 let. Ale paradoxně se stalo, že jedny 
z  nejhezčích recenzí mám od mužů. Takže 
to asi splnilo účel. Tím vůbec nechci říct, 
že se násilí dopouštějí jenom muži. Spíš 
jen že to moje očekávání, kdo to bude číst, 
bylo překonáno. Cílová skupina čtenářů je 
nakonec mnohem košatější.

Může to souviset s tím, že je ta knížka přímo 
propagovaná jako román o  psychickém 
domácím násilí?

Marketing teď hodně směřuje tímhle směrem. 
I  tím, že jsem sociolog, který se zaměřoval 
na kriminologii, má ta knížka trošku punc 
informovaného vhledu a  není to jen čistá 
fikce. Ale ráda bych uklidnila všechny, kteří 
se té poměrně tlusté bichle bojí, že bude 
příliš odborná. Ona není. Je to opravdu 
příběh člověka. Jeho života a  života jeho 
blízkých. A je na každém, ze které postavy si 
toho vezme nejvíc.
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Když oběť z toxického vztahu uteče pryč, 
co se děje dál? Má šanci se z toho kruhu 
vymanit a najít si někoho lepšího?

Domácí násilí probíhá v jakýchsi zmenšujících 
se kruzích stupňování napětí, výbuchů, omluv 
a  ujišťování… Proto je hrozně důležité se 
hlavně vzdělávat. Pokud nechápu, co se mi 
děje, tak mám mnohem menší šanci z  toho 
odejít, protože ten pocit viny a studu je velmi 
silný. Teprve když to konečně pochopím, 
tak mám šanci se zamyslet nad tím, co dál. 
A  k  tomu jsou tady neziskové organizace, 
které člověku můžou pomoci. Neslouží „jen“ 
k tomu, že tam za deštivého večera zazvoní 
zoufalá žena s pytlíkem věcí a dětmi za ruku. 
Tak si to většinou představujeme, když ten 
systém neznáme. Odborníci ti mohou na 
základě telefonátů třeba pomoct vymyslet 
krizový plán, co udělat, jak se na to připravit, 
jak odejít, jak pokračovat, aby to pro tebe bylo 
co nejbezpečnější. Už jenom ta konzultační 
činnost je strašně důležitá, protože se v tom 
oběť najednou necítí tak opuštěně.

Jmenovitě mou knížku podporují pražské 
ROSA  – centrum pro ženy a  Magdalenium 
v Brně. Už se i mně se ozvalo několik čtenářek, 
které mě požádaly o  pomoc. Já sama jim 
nemůžu ze své „pozice“ konkrétně poradit, 
ale můžu jim dát kontakt na organizaci. I když 
mám radost, že se mi ozvou čtenáři, které má 
kniha zasáhla natolik osobně, že jsou ochotní 
změnit, co se jim děje, tak mě zároveň mrzí, 
jak moc je domácí násilí rozšířené. A často 
jsou obětmi lidi, do kterých bys to neřekl.

Co se stane s  tyranem, když od něj oběť 
odejde? Nenajde si pak další? Co se s tím 
dá dělat?

Je to hrozné, ale moc se dělat nedá. 
Jak zakážeš lidem, aby se k  sobě tajně 
a neprokazatelně chovali ošklivě a opakovali 
to s dalšími a dalšími partnery?

Existuje mezigenerační přenos. Některé 
vzorce doma prostě vnímáme a převezmeme. 

A  týká se to nejenom agresorů, ale i  obětí. 
Jediné dlouhodobé řešení je edukace, 
abychom trošku ten mezigenerační přenos 
dokázali rozbít. A abychom dokázali pomoci 
svému okolí i sobě. Když si mladí lidé začnou 
uvědomovat, co se u nich doma děje, třeba 
dokážou později ve svých vztazích fungovat 
uvědoměleji. Ale to je na delší debatu. 
Prohlásit, že každé dítě z  rodiny, kde se 
projevuje domácí násilí, bude automaticky 
tyranem nebo obětí v  budoucnu, je 
samozřejmě nesmyslné.

Takže vlastně pomáháš s osvětou tím, že 
píšeš knížky, které snad jsou i čtivé. V té 
poslední knížce máš i  ten mezigenerační 
přenos, viď?

Ano, to je důležitá část mojí knihy. Proto 
jsem s  hlavní hrdinkou vyrůstala vlastně od 
úplného malička, od první třídy. Na konci pak 
čtenáři dostanou odměnu v tom, že všechna 
ta malá semínka, co jsem zasela na začátku, 
postupně vyrostou. Nejdůležitější pro mě bylo 
ukázat, kde takové drobnosti vznikají a jak se 
stane, že si vlastně neuvědomíš, v jaké bryndě 
jsi. Až najednou, když už je toho příliš, ti to 
možná dojde a  říkáš si: „Doprčic! Jak jsem 
se sem dostal/a?“ Chtěla jsem také upozornit 
na to, že toxické vztahy nejsou jenom o tom 
partnerovi. Toxický vztah můžeš mít s matkou, 
s bratrem, s babičkou, se synem…

V jednom rozhovoru jsi poukázala na to, že 
lidi mají tendenci hodnotit druhé, aniž by 
o nich dost věděli. To mi připomnělo Amélii 
z Montmartru. Máš ty nějaký osobní vztah 
k tomuhle nebo jinému ikonickému filmu?

Napadá mě třeba Muž jménem Ove od 
Backmana. Z  kina to známe jako Muž 
jménem Otto, ale kniha je ještě lepší. Je 
o nepříjemném staříkovi, který terorizuje ulici 
svými pravidly, píše si značky, kdo kde stojí, 
všem dává najevo, že se neumějí postarat ani 
o vlastní příjezdovou cestu, a ještě tě sprdne, 
když ho pozdravíš. Jeho jemná stránka se 
objeví v  momentě, kdy to nová sousedka 

prostě nevzdá a chce ho poznat. To je takový 
můj hrdina, který toho hodně prožil a  má 
vlastně dobré srdce, jenom to není na první 
pohled vidět.

Moje hlavní hrdinka Dana je v  pozdní 
dospělosti člověk, se kterým se moc bavit 
nechceš. Je to prostě nevrlá sousedka, 
nepříjemná ženská z fronty. Pro mě jsou ale 
nesympatičtí hrdinové ti nejsympatičtější, 
protože je třeba jenom nechápeme.

Prý kromě psaní taky ráda maluješ. Jak to 
kombinuješ?

Moc ráda kreslím a  maluju, koupila jsem 
si i  grafický tablet a  zúčastnila jsem se 
kurzu grafické malby s  ilustrátorkou Bárou 
Balgovou, která mimochodem ilustrovala 
i  obálku mojí třetí knížky a  stala se i  mojí 
blízkou kamarádkou. Chytilo mě to natolik, že 
jsem si z toho samozřejmě hned zase musela 
udělat job. Už se mi podařilo třeba ilustrovat 
obálku magazínu. A jak se mi to rozjelo, tak 
jsem měla kreslení až nad hlavu a zase jsem 
začala psát. Moje kreativita chce vylétávat 
každým směrem, což samozřejmě nejde 
dělat celý den a  občas se mám tendenci 
zahltit. Ale těším se, až se mi povede zase 
něco ilustrovat.

Zmínila jsi také práci v médiích. Já vím, že 
píšeš scénáře a řešíš i nějaké seriály, ale 
nikde jsem o této tvé stránce nic nenašel. 
Co konkrétně v televizi děláš?

V televizi jsem často bezejmenná a vpovzdálí, 
protože některé projekty nemají titulky, 
nepíše se tam o scenáristovi či dramaturgovi. 
Jiné je mají, ale možná se jen nedogooglíš, 
protože zůstanou jen v  tom závěru pořadu 
a  dál se nikam nepropisují. Málokdo ví, 
že i  rozhovory s  reálnými lidmi potřebují 
scénáristu, někoho, kdo si s  nimi dopředu 
popovídá, rozepíše to moderátorovi, nebo 
pro natáčení ilustračních záběrů apod. Takže 
stojím za spoustou takových nenápadných 
činností, kde moje jméno není tak výrazné 
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jako tady na obálce knihy. Proběhne někde 
na konci, kde si už místo koukání na reklamy 
jdeš pro sváču. Ale to mi vůbec nevadí. Pro 
mě je důležité, že mě to baví. A  na rozdíl 
třeba od moderátorek, které vidět jsou, mám 
aspoň možnost vypadat za kamerou hrozně, 
když mám špatný den! [smích]

Bereš tuhle část spíš jako práci na živobytí, 
nebo si myslíš, že i tam můžeš mít nějaký 
hlubší dopad?

Pokud někdo věnuje pozornost něčemu, 
co vzniklo z  mé práce, věřím, že mu to 
něco dalo. I kdyby jen pár minut odpočinku 
a klidu. Nikdy jsem nenapsala nic, za co bych 
se styděla nebo co by mi kroutilo morálně 
ruce. Líbí se mi ukazovat věci, které mohou 
motivovat, inspirovat, edukovat nebo i  jen 
pobavit. Proto mám moc ráda rozhovory.

Co si moc užívám, je, že nechodím do práce za 
trest. Projekty, které dělám, mám ráda, i proto, 
že jsem tam poznala hodně lidí, které bych jinak 
neměla šanci znát – například mého kamaráda 
a kmotra poslední knihy, Honzu Musila. Když 
jsem psala seriálovou tvorbu, viděla jsem, jak 
v mém scénáři hrají lidé jako Jan Čenský nebo 
Dana Morávková či Libuše Švormová a další. 
Napsala jsem kvanta papírů, kde nikdy nikdo 
nezmíní moje jméno, a  nevadí mi to. Pak se 
jednou za čas objeví pěkný projekt, kde to 
jméno je, a jsem za to ráda.

Ty se také angažuješ v  některých 
neziskovkách. Je to něco zase z  jiného 
oboru, nebo to souvisí s tím, o čem píšeš?

Nenazvala bych angažovaností to, že 
jednou za čas naplním auto krmivem pro 
útulek a  odvezu ho. Chci věřit, že něco 
pro svět snad dělá každý. Nyní aktivně 
podporuji neziskovky, které se věnují obětem 
domácího násilí. Zajímavé organizace byly 
součástí mých aktivit už na škole, protože 
tehdy má člověk asi nejvíc času a možností 
se rozhlédnout po světě. Doteď z  těch 
zkušeností čerpám. Třeba vím, jak to chodí 
ve stacionáři pro hendikepované osoby, 
zkusila jsem jezdit s pečovateli po klientech, 
měla jsem možnost podívat se pod pokličku 
pedagogicko-psychologické poradně. Taky 
si moc vážím projektu o kvalitě života občanů 
v Česku, kde jsem při studiu dělala odbornou 
asistentku. Myslím, že pro spisovatele, 

redaktora nebo kohokoli, kdo dělá v médiích, 
není až tak podstatné vystudovat média jako 
taková, ale mít co nejširší rozhled a  vědět, 
o čem píšu. Protože když nevím, o čem píšu, 
tak je to znát.

Co děláš, když skončí psaní, malování, 
práce a je čas trošku na zábavu?

Přestože se tím psaním živím už nějakých 
sedm let, pořád je to můj největší koníček. 
Takže když náhodou tu volnou chvíli mám 
a nemám úplně vymletý mozek z práce, tak 
jdu a  píšu novou knížku, protože si u  toho 
odpočinu. Žiju ve svém světě a  najednou 
zjistím, že uteklo 5 hodin, ani nevím jak. A je 
to moc příjemné. Pak samozřejmě taková 
ta klasika jako kamarádi, kino, moje dvě 
kočky, kreslení a občas jóga pro nešikovné 
začátečníky, jako jsem já. Tu by bylo fajn 
praktikovat častěji, protože mi pomáhá jak 
na těle, tak na duši. Ale jsem někdy v tomto 
ohledu strašný prokrastinátor.

Co si myslíš o  tom, co by lidi měli dělat 
s inteligencí?

Myslím, že to rozhodnutí je každého 
soukromá věc. Když je někdo krásný, taky 
není jeho povinností stát se modelem. Ale ani 

se uměle zošklivovat, aby se ostatní necítili 
špatně. Může dělat to, co ho naplňuje a baví. 
Já osobně musím říct, že ten můj svět, který 
mi jako dítěti tak trošku překážel a  izoloval 
mě, je pro mě teď, když se trošku líp chápu, 
obohacující a líbí se mi v něm šťourat. A když 
se v  něm šťourám stylem, který navíc má 
nějaký dopad, tak mně osobně to prostě dělá 
dobře.

Máš ambici nějak ten svůj dopad ještě 
rozšířit? Třeba dosáhnout toho, aby se 
tvoje knížky překládaly do jiných jazyků?

To by bylo moc pěkné. Zatím nevím, jak 
to udělat. Jestli máme v  Mense nějaké 
publicisty nebo nakladatele v zahraničí, tak si 
s nimi o tom velmi ráda popovídám, protože 
si myslím, že tohle téma by paradoxně 
zasáhlo zahraniční publikum ještě víc než 
to české. České publikum má někdy ještě 
pořád tendenci se dívat na věci jako třeba 
docházení k psychologovi či duševní hygienu 
trošku s despektem. Na druhou stranu dělat 
práci tam, kde je víc potřeba, je asi důležitější. 
Ale jsem upřímně ráda, když se podívám 
směrem na východ, že na tom nejsme ještě 
zas tak zle. A kdyby moje knížka vyšla třeba 
v Polsku, tak by mě to hodně zahřálo…

Mensantrop: 
Zpráva o udržitelnosti
mensa.click/17r

Mensantrop: 
George Francis Simons
mensa.click/17s

Mensantrop: 
Umělá inteligence I
mensa.click/17t

Starší čísla Mensantropa, 
mezi nimi i rozhovory 
s astronautem Chrisem 
Hadfieldem, matematikem 
Mirko Navarou nebo současným 
předsedou Mensy International 
Björnem Liljeqvistem, najdete na 
webu časopisu Mensa na 

magazin.mensa.cz

Mensantrop: 
Umělá inteligence II
mensa.click/17u

Další díly Mensantropa
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Jak Mensa pomáhá ve světě?
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Jedním z oficiálních cílů Mensy je rozvíjet a využívat inteligenci ve prospěch lidstva. Mensa Česko tuto 
úlohu naplňuje především řadou aktivit a projektů zaměřených na nadané děti, jejich identifikaci a rozvoj. 
Logická olympiáda (co do počtu účastníků největší mensovní projekt na světě), Mensa gymnázium, 
semináře pro nadané studenty, pobytové i příměstské tábory, setkávání nadaných dětí a rodičů v rámci 
Dětské Mensy nebo konference a workshopy pro učitele – díky práci řady zanícených dobrovolníků se tyto 
projekty uskutečňují už dlouhé roky v čím dál větším měřítku a přibývají další.

Jak se ale lidstvu snaží prospívat jiné národní Mensy ve světě? Na to se zaměříme v tomto článku – najdete 
zde přehled několika zajímavých mensovních projektů a  nadací, které se snaží za pomoci inteligence 
udělat svět lepším. A to na poměrně široké škále od zaplacení účtu za elektřinu, aby nadaný student viděl 
na domácí úkoly, po tisícidolarové granty na vědecký výzkum v oblasti inteligence.

Severské země
Nordic Mensa Fund je společnou iniciativou, 
která vznikla v  roce 2020 díky dlouhodobé 
úzké spolupráci Mensy Švédsko, Finsko, 
Norsko a  Dánsko. Přestože každá ze 
zapojených národních Mens je sama o sobě 
relativně malou organizací, společnými silami 
chtějí pomoci posunout výzkum inteligence 
zase o krok dál.

Fond si klade za cíl stát se uznávaným 
podporovatelem výzkumu inteligence 
v severských zemích, zvýšit o něm povědomí 
v  akademické komunitě a  povzbuzovat 
výjimečné úspěchy v  této oblasti. Fond 
poskytuje podporu ve formě grantů 
jednotlivcům, výzkumným skupinám 
nebo výzkumným projektům na alespoň 
postgraduální úrovni. Výzkum se může 
zaměřovat na fyzické a  lékařské, stejně 
jako psychologické, sociologické nebo 
vzdělávací aspekty inteligence a  lidského 
mozku. O  udělení grantů rozhoduje správní 
rada fondu s  pomocí vědeckého poradního 
výboru tvořeného akademickými odborníky 
z různých oblastí výzkumu.

Nordic Mensa Fund je financován příspěvky 
od zapojených národních Mens, od 
jednotlivých členů Mensy, široké veřejnosti 

a  dalších nadací. V  současné době uděluje 
cenu pro článek roku (může být uděleno 
až 5 ocenění, každé v  hodnotě 1 000 eur) 
a malé granty pro výzkumné projekty (až do 
5 000 eur). V roce 2022 byly mezi oceněnými 
například práce zabývající se vztahem 
inteligence a kojení u dětí, fluidní inteligencí 
u  dětí syrských uprchlíků nebo vlivem 
dětského traumatu na kognitivní funkce 
a psychické zdraví.

„Klíčovým faktorem úspěchu fondu je a byla 
určitě komunikace,“ říká Janne Sylvest, 
ředitelka fondu. „Intenzivně jsme využívali 
své webové stránky, mensovní časopisy 
i sociální média k šíření informací o projektu 
a  podpoření zájmu o  něj. I  tak je ale v  této 
oblasti pořád co dělat, protože podle našeho 
posledního průzkumu zatím stále ještě asi 
polovina členů čtyř zapojených národních 
Mens nikdy o Nordic Mensa Fund neslyšela.“ 
V  nejbližší budoucnosti si fond klade za cíl 
získat další finanční prostředky, aby bylo 
možné podpořit více projektů významnějšími 
granty, a  zvýšit povědomí o  fondu v  rámci 
Mensy  – například prostřednictvím online 
školení, diskusí na výročních shromážděních 
nebo článků oceněných výzkumníků 
v mensovních časopisech.

Oficiální web nadace: nordicmensafund.org

Austrálie
Australská Mensa každoročně udílí několik 
grantů/stipendií lišících se konkrétním 
zaměřením a podmínkami. Dva z nich přitom 
vznikly a  jsou financované díky odkazu 
zesnulého člena.

Prvním z nich je Bull Bequest, pojmenovaný 
podle Alana Wilfreda Bulla. Ten ve své závěti 
určil, že jím odkázané finanční prostředky 
mají být použité na podporu vyššího 
vzdělání australských nadaných dětí čtvrté 
generace (prostředky tedy může získat 
jen osoba pod 18 let, která má alespoň 
jednoho rodiče, prarodiče a  pra-prarodiče 
narozeného v  Austrálii), a  to konkrétně na 
školné, cestovné, ubytování, pomůcky, 
studijní literaturu, výpočetní technologie, 
hudební nástroje nebo cokoliv dalšího, co 
se vzděláním přímo souvisí.

Richard Johns Research Grant ve výši 
5 000 dolarů je udělován pro účely nějakého 
konkrétního výzkumu a může být použitý na 
vybavení, spotřební materiál, životní náklady 
výzkumníka nebo pro prezentaci výzkumu 
na zahraničních konferencích. Výzkum 
musí cílit na nové objevy v oblasti vlastností 
a  využití inteligence a  nadání. Přednostně 
je udílen takovému výzkumu, který pomůže 
Mense a) identifikovat a rozvíjet inteligenci ve 
prospěch lidstva, b) vytvářet pro své členy 
intelektuálně a sociálně podnětné prostředí. 
Richard Johns o  Mense prohlašoval, že je 
pro něj jako rodina. Jejím členem byl od roku 
1986 až do své smrti v roce 2008.

Gifted Students Fund udílí granty nadaným 
studentům žijícím v  Austrálii, bez ohledu 
na jejich rodinný původ a  věk. Členství 
v Mense není podmínkou, ale mensané jsou 
k  přihlášení zvláště povzbuzováni  – stejně 
jako nadaní studenti, kteří dokázali ve svém 
studiu uspět navzdory hendikepu.

Více informací: www.mensa.org.au/grants

Článek v elektronické podobě mensa.click/17m
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Indie
Převzato a upraveno z MInd, časopisu Mensy 
Indie, číslo 1/2023, s. 5.

Program podpory nadaných dětí, kterému 
se věnuje Mensa Indie, s sebou přináší řadu 
výzev daleko nad rámec těch, se kterými se 
obvykle při podpoře nadání potýkáme u nás. 
Vzhledem k  zaměření na nadané děti ze 
znevýhodněného prostředí zahrnuje podpora 
velmi často i  samotné zajištění základních 
potřeb  – ať už jde o  zdravotní péči, peníze 
na školní potřeby nebo elektřinu pro večerní 
psaní domácích úkolů.

Mensa Indie v  této oblasti nabízí dva 
hlavní projekty  – projekt Dhruv, zaměřený 
na identifikaci a  podporu nadaných dětí 
z  (většinou ekonomicky) znevýhodněného 
prostředí, a  projekt Tribal Mensa Nurturing 
Program zaměřený na totéž u dětí z etnických 
menšin v Indii.

Projekt Dhruv
Projekt Dhruv je zaměřený na identifikaci 
a podporu nadaných dětí ze znevýhodněného 
prostředí.

Program nabízí:

- Odstranění finančních starostí dětí 
prostřednictvím stipendií a finanční 
pomoci potřebným rodinám. Příjmy 
rodin stipendistů jsou obvykle nižší než 
24 000 rupií měsíčně (tj. cca 6 500 Kč) 
a některé vydělávají ještě mnohem méně.

- Poskytnutí prostředků na učebnice.

- Hrazení všech nákladů na zdravotní péči.

- Poskytnutí tabletů a notebooků včetně 
připojení k internetu.

- Služby poradkyně pro ty, kdo je potřebují.

- Lekce angličtiny.

- Dodatečné výukové hodiny ve škole pro ty, 
kteří potřebují doučování.

- Výlety a exkurze, které stipendistům 
rozšiřují obzory a pomáhají navazovat 
kontakty.

- Týmové, leadershipové a motivační 
aktivity.

- Kariérní poradenství a úhradu poplatků za 
vysokoškolské vzdělání, pokud stipendista 

má dostatečně dobré výsledky pro 
studium na dobré škole.

- Podporu mentoringu mezi staršími 
a mladšími stipendisty.

- Udržování kontaktu se všemi stipendisty 
a budování vzájemné důvěry a pocitu 
sounáležitosti. Vždy je tu někdo, kdo je jim 
k dispozici a na jehož pomoc se mohou 
spolehnout, ať už mají jakýkoli problém 
a v jakoukoliv denní dobu. Pocit, že jsou 
součástí něčeho většího, než je jejich 
bezprostřední rodinný kruh, a důvěra, že 
jim v případě potřeby někdo pomůže, jim 
významně pomáhají snižovat stres, a tím 
lépe dosahovat svého plného potenciálu.

„V současné době máme v projektu Mensa 
Dhruv 300 stipendistů. Je nádherné vidět 
děti, které jsme do projektu vybrali, když 
navštěvovaly 7.–9. třídu, jak se proměňují 
v  sebejisté mladé muže a  ženy. Morálka 
a  finanční situace jejich rodin se zlepšily  – 
a alespoň v  jednom případě dokonce došlo 
k  obratu v  myšlení celé vesnice. Ve vesnici 
Anjali Prajapati jsou dívky nyní nově vnímány 
jako přínos,  ne jako zátěž. Cítíme vděčnost 
a  privilegium, že jsme jim mohli pomoci 
dosáhnout tohoto bodu,“ říká Kishore 
Asthana, ředitel projektu. „Díky darům, 
které projekt získává, máme nyní v plánu IQ 
testování 2 000 znevýhodněných dětí ve věku 
od jedenácti do patnácti let v  sirotčincích 
a  školách provozovaných nevládními 
organizacemi; z nich 40 nejslibnějších se pak 
stane našimi stipendisty.“

Příběhy absolventů tohoto programu ilustrují 
inspirativní proměnu, kterou Mensa Indie po-
máhá uskutečnit. Chudoba je sice společným 
jmenovatelem, ale konkrétní příběhy studen-
tů jsou jedinečné. Děti zapojené do projektu 
obvykle vyrůstají pod velkým stresem, často 
způsobeným ekonomickou situací rodiny, kte-
rý je vyčerpává a  snižuje jejich sebevědomí. 
Často žijí v jednopokojových domech se svý-
mi rodinami, otcové z těchto rodin často trpí 
alkoholismem a domácí násilí není neobvyklé.

„Naše stipendistka Gayatri pochází z  velmi 
chudé rodiny. Její otec jezdí s  rikšou. Žijí 
v garáži a výměnou za ubytování se majiteli 
starají o  dům. Gayatri se najednou začaly 
zhoršovat známky, začali jsme tedy pátrat, 
proč. Řekla nám, že majitel domu na delší 

dobu odjel pryč, nezaplatil účet za elektřinu, 
tu jim odpojili a Gayatri se nemohla večer učit. 
Zkoušela se sice učit pod pouliční lampou, 
ale venku bylo strašné horko a nesnesitelné 
množství komárů. Nabídli jsme jim, že 
účet za elektřinu zaplatíme, ale její rodina 
nezaplacenou složenku neměla a  nevěděla, 
kam a  kolik peněz poslat. Gayatri nyní 
studuje druhý ročník zdravotnické vysoké 
školy a  za 11 měsíců bude diplomovanou 
zdravotní sestrou.

Jedna z našich nejbrilantnějších stipendistek 
byla sexuálně zneužívána svým vlastním 
otcem a naše testování absolvovala, když žila 
v  sirotčinci. Nyní studuje magisterský obor 
výtvarných umění. Jednou v  noci mi volala 
jiná stipendistka, Ritu, celá rozrušená  – její 
otec, alkoholik, zkolaboval. Zajistili jsme 
jeho hospitalizaci, a  i  když se pak dočasně 
zotavil, o  několik měsíců později bohužel 
zemřel a  Ritina matka se musela kvůli práci 
kuchařky/služebné i  s  rodinou přestěhovat 
30 km daleko. Ritu teď do školy musí cestovat 
třemi různými autobusy, což trvá 90 minut 
jedním směrem. Ale přestože čelí všem těmto 
obtížím, stále pilně studuje, letos dokončí své 
zkoušky ve 12. třídě a  těší se, že půjde na 
vysokou školu. Nancy se z rodiny provozující 
stánek se zeleninou u  silnice vypracovala 
na členku posádky letecké společnosti 
IndiGo a Satyam to zase z ulice dotáhnul na 
budoucího astrofyzika ve druhém ročníku 
univerzity v Dillí. A existuje ještě tolik dalších 
uspokojujících příběhů. Neskutečně si ceníme 
toho, že můžeme kráčet po boku těchto 
dětí na jejich životní cestě.“ shrnuje Kishore 
dosavadní výsledky projektu.

Zajímavý dvacetiminutový dokument 
o projektu je ke zhlédnutí 
na mensa.click/10n a oficiální web projektu 
najdete na www.mensaprojectdhruv.in.
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Tribal Mensa Nurturing Program
Tribal Mensa Nurturing Program (TMNP) 
je poměrně nová iniciativa zaměřená na 
identifikaci a  podporu nadaných dětí 
z etnických menšin v  Indii. Cílem je vytvořit 
pro tyto nadané děti platformu, kde by 
mohly rozvíjet svůj plný potenciál, dosáhnout 
maxima úspěchů a stát se budoucími lídry.

Jakmile jsou nadané děti identifikovány, 
dostane se jim ze strany projektu podpory 
prostřednictvím řady aktivit navržených 
tak, aby zajišťovaly maximální učení, rozvoj 
myšlení i  těla. Samotný program zahrnuje 
poradenství, rozvoj studijních dovedností, 
speciálně vytvořené pracovní sešity, 
rezidenční workshopy, exkurze, projekt 
Bal Yogesh (v  rámci nějž se studenti učí 
základy jógy i  jak ji vyučovat), stipendijní 
program pro ty nadané studenty, kteří chtějí 
dále pokračovat ve formálním vzdělání, ale 
nemohou to udělat kvůli nedostatku financí, 
i program školení pro lokální učitele zaměřený 
na problematiku nadaných dětí.

V rámci TMNP funguje řada dílčích projektů. 
Projekt VAMA se zaměřuje na identifikaci 
a podporu nadaných dívek ve věku od 14 do 
16 let. Probíhá převážně na školách pro dívky 
a  účastnice směřuje k  tomu, aby se staly 
budoucími průkopníky společnosti. Projekt 
YUVA je platformou pro mladé dospělé, kteří 
díky němu mohou prozkoumat a  projevit 
své talenty. Zahrnuje výstavy posterů 
zaměřených na akademické, zdravotní 
a  sociální otázky, brainstormingová sezení 
a  další. Probíhá za podpory nadace Being 
Human. V  rámci projektu MAHINDRA pak 
dochází k  identifikaci a  podpoře nadaných 
dětí v  zemědělských oblastech a  jejich 
výchově v  budoucí lídry v  těchto odlehlých 
lokalitách. Tento projekt byl zahájen 
v  roce 2013 díky spolupráci se společností 
Mahindra a  od té doby bylo otestováno 
téměř 5 000 dětí, z  toho více než 500 bylo 
identifikováno jako nadané a  absolvovalo 
program podpory.

Oficiální web projektu: tribalmensa.org
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USA
Americká Mensa je se svými 44 000  členy 
bezkonkurenčně největší na světě  – 
a  odpovídá tomu i  aktivita nadace Mensa 
Foundation založené v roce 1971. V loňském 
roce Mensa Foundation od 1 372  dárců 
získala přes 430 tisíc dolarů a  každoročně 
jen na stipendiích rozdá přes 200 tisíc dolarů.

Stipendijní program
Prostřednictvím svého stipendijního 
programu nadace každoročně uděluje 
stipendia studentům, kteří se chystají na 
vysokou školu, a  to na základě esejí, ve 
kterých uchazeči popisují své akademické 
a  profesní cíle. Na organizaci stipendijního 
programu se kromě zaměstnanců Mensa 
Foundation podílí přes 450 dobrovolníků 
po celém USA. V  roce 2022 se o  stipendia 
ucházelo více než 12 000 studentů a  bylo 
uděleno celkem 198 různých stipendií 
v souhrnné výši 219 000 dolarů. 

Konkrétní stipendia se liší původem 
(dary členů i  nečlenů, pozůstalosti, jiné 
organizace…), lokalitou, výší prostředků 
a podmínkami pro získání (např. stipendium 
určené jen pro budoucí veterináře, příslušníky 
LGBTQ+ komunity, studenty, kteří přerušili 
studium na déle než pět let, nebo studenty, 
kteří se doteď vzdělávali doma…). 

Stipendia jsou rovněž rozdělená podle 
národnosti žadatele a  místa plánovaného 
studia. U.S. Scholarship Program udílí 
stipendia americkým občanům studujícím 
na některé z  amerických univerzit (bez 
ohledu na členství v  Mense); američtí 
mensané se pak mohou zapojit rovněž do 
Mensa Member Scholarship Program. 
Pro zahraniční mensany, kteří chtějí 
studovat na americké univerzitě, je tu Ed 
Vincent International Scholarship ve 
výši 1 000 dolarů a pro zahraniční mensany, 
kteří chtějí studovat v  zahraničí, pak 
Mensa International Scholarship ve výši 
1 000 nebo 2 000 dolarů.

Pokud vás mezinárodní stipendia Americké 
Mensy zaujala, další informace najdete na 
webu mensa.click/scholarships.

Ocenění a granty
Mensa Research Foundation udílí velké 
množství nejrůznějších grantů a ocenění – ať 
už pro vědce z řad mensanů, nebo nečleny; 
patří mezi ně Awards for Excellence in 
Research (za výjimečné objevy v  oblasti 
inteligence a  nadání), Copper Black 
Award for Creative Achievement 
(za mimořádný kreativní úspěch člena 
Americké Mensy), Dissertation Mini-Grant 
(ve výši 2 500  dolarů pro doktorandy rámci 
podpory začínajících vědců za výzkum 
týkající se inteligence), Distinguished 
Teacher Award (pro učitele, profesora nebo 
lektora, který významně pozitivně ovlivnil 
život člena Mensy), Gifted Education 
Fellowship (postgraduální stipendium 
pro učitele, kteří chtějí získat odbornost 
v oblasti vzdělávání nadaných), Intellectual 

Benefits to Society Award (pro členy 
Americké Mensy za intelektuální přínos pro 
společnost), Lifetime Achievement Award 
(za celoživotní přínos výzkumu v  oblasti 
inteligence, kreativity nebo nadání), Mensa 
Press Award (pro reportéry a  redaktory za 
vynikající psanou tvorbu na téma inteligence 
a  nadání) nebo Mensa Foundation Prize 
(za nejlepší objev v oblasti inteligence nebo 
kreativity; udílí se jednou za dva roky a  její 
součástí je cena ve výši 10 000 dolarů).

Mensa Research Journal

Mensa Foundation vydává časopis Mensa 
Research Journal, který obsahuje odborné 
články a  informace o  aktuálním výzkumu 
souvisejícím s inteligencí, a to od uznávaných 
autorů z celého světa. Je vydáván minimálně 
třikrát ročně, přičemž každé vydání je 
zaměřeno na konkrétní téma.

Pro jeho odběr nemusíte být členem Mensy, 
stačí, když vás zajímají nejnovější informace 
o  nadání a  inteligenci. Pro podrobnosti 
o možnostech předplatného se podívejte na  
mensa.click/mrj.

Podpora nadané mládeže

Podpora nadání u  dětí a  teenagerů je pro 
Mensa Foundation podstatná  – ať už jde 
o vzdělávací přesah, nebo sociálně podnětné 
prostředí. V  rámci AG Youth Program 
připravuje už od roku 1997 program pro 
mladé mensany na celostátních setkáních 
Americké Mensy. Nabízí také Excellence in 
Reading Program  – program pro podporu 
čtenářství, který nabízí čtenářské výzvy 
v několika věkových úrovních. Po dokončení 
výzvy může dítě fyzicky odškrtaný seznam 
knížek odeslat poštou a  za odměnu získá 
tričko a diplom. Nejrůznější zdroje pro rodiče 
a  učitele nadaných dětí nabízí web Mensa 
for Kids. Zajímavé je, že více než polovina 
všech návštěv tohoto webu pochází mimo 
USA – a 15 % z toho má na svědomí Indie.

Mensa Cares!

V  kontextu Mensa Foundation možná bude 
iniciativa amerických mensanů s  názvem 
Mensa Cares! působit neúměrně male, každá 
aktivita se ale počítá. V rámci této iniciativy 
se mensané místních skupin po celých 
Spojených státech vydávají darovat krev, 
přispívají do potravinových bank, účastní 
se charitativních běhů se psy proti krutému 
zacházení se zvířaty nebo si adoptují ulice 
v  rámci projektu Adopt-A-Street (kdy se 
adopcí mílového segmentu ulice ve Phoenixu 
zavazují, že alespoň čtyřikrát ročně po 
minimálně dva roky tento úsek uklidí od 
odpadků, listí apod.).
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Nová mobilní aplikace Národního muzea provede návštěvníky celou budovou
Národní muzeum v kapse
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Národní muzeum bylo během rekonstrukce dlouhé roky ukryté pod 
plachtou a lešením. Změn a novinek doznala nejen fasáda a veřejné 
prostranství okolo, ale také vnitřní prostory budovy. Kromě přípravy 
zcela nových expozic se jednalo i o přípravy nové aplikace pro mobilní 
zařízení. Ta návštěvníky provede expozicemi pomocí audioprůvodce 
nebo je dokáže navigovat na zvolené místo, k vybranému exponátu 
i  do kavárny. „Slíbili jsme veřejnosti, že po stavební rekonstrukci 
Národního muzea budeme pokračovat v  rekonstrukci digitální, 
komunikovat s  návštěvníky za pomoci nejmodernějších technologií, 
rozšiřovat zážitky z návštěvy expozic a zlepšovat orientaci po našich 
budovách,“ říká generální ředitel Národního muzea Michal Lukeš.

Unikátní bylo propojení státní instituce a dvou 
technologických firem, které na aplikaci 
spolupracovaly. Aplikaci Národní muzeum 
v  kapse vyvinula technologická firma Futured 
společně s firmou More.is.More, která připravila 
modul plejtváka myšoka v  rozšířené realitě. 
Samotná příprava veřejné zakázky trvala téměř 
rok. Celou aplikaci jsem měl projektově na 
starosti, vznikala přes 24 měsíců a  podílel se 
na ní tým 40 odborníků  – kurátoři, produkční, 
vzdělávací oddělení, obsahový tým a technický 
tým  – kterým bych chtěl touto cestou všem 
poděkovat. Stejně tak bych rád poděkoval 
řediteli Odboru digitalizace a  informačních 
systémů Martinu Součkovi za důvěru a možnost 
vést takto komplexní projekt.

Z  technologického hlediska je aplikace 
vyvíjena nativně, tedy pro každou platformu 
zvlášť. Pro Android je psána v  Kotlinu, pro 
iOS v  Objective-C. Počítali jsme s  tím, že 
chceme být schopni obsah spravovat sami, 
neboť se neustále připravují nové výstavy. 
Z toho důvodu máme i redakční systém (CMS), 
ve kterém můžeme libovolně přidávat nové 
výstavy, exponáty a  k  nim audiostopy. Ten 

je napsaný na front-endu v  Reactu a  datová 
vrstva běží na GraphQL. Celý redakční systém 
je pak napojený skrze API rozhraní na Aruba 
Meridian, díky čemuž jsme schopni přidávat 
jednotlivá místa na mapu a  nastavovat 
trasy. Oříškem byl hosting. Vzhledem ke 
kolísající návštěvnosti a  špičkám o  víkendu 
musí být jednoduše škálovatelný  – a  ideálně 
automaticky. Z  toho důvodu jsme zvolili 
hostování na službě Amazon Web Services 
(AWS). Jako problematické se ale ukázalo 
placení, neboť Amazon přijímá pouze platby 
kartou, což pro státní instituci není vůbec 
jednoduché zajistit. Trvalo nám několik měsíců, 
než jsme byli schopni získat přístup k platební 
kartě a platby zajistit.

Aplikace nabízí čtyři hlavní způsoby, jak 
uživatelům návštěvu Národního muzea 
usnadnit. Nejprve již zmíněnou navigaci, 
která funguje na technologii Bluetooth. Díky 
tzv. Bluetooth beaconům jsou zmapované 
všechny chodby, zákoutí i místnosti v budově, 
a  návštěvníka tak aplikace dovede k  šatně, 
konkrétní expozici, kavárně či mimo budovu 
na nejbližší tramvaj nebo metro. Beacony si 
lze představit jako Tic Tac krabičky, které 
fungují na principu triangulace. Vysílají signál 
do prostoru a  aplikace na základě intenzity 
signálu z jednotlivých směrů v kombinaci s API 

rozhraním Aruba Meridian posílá do mobilu 
aktuální polohu. Navigace mimo budovu 
již funguje pomocí GPS a  výchozích map 
v mobilním telefonu.

Druhou přidanou hodnotou jsou připravené 
komentované prohlídky pro každou z  nových 
expozic a  výstav, které si návštěvník může 

Článek v elektronické podobě mensa.click/17n
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pustit dle svého tempa, nebo si je v  klidu 
poslechnout v  prostředí domova. To vše 
je připraveno ve třech jazycích  – češtině, 
angličtině a nově i ukrajinštině.

Třetí funkcionalitou je nákup vstupenek 
v  předstihu nebo přímo v  budově. Národní 
muzeum je jedno z nejnavštěvovanějších míst 
v  Praze, a  proto se tvoří na kasách fronty  – 
obzvlášť o  víkendech, kdy je mnohdy až 
trojnásobná návštěvnost oproti pracovním 
dnům. Nově stačí skrze aplikaci provést 
platbu, se získaným QR kódem zamířit rovnou 
k turniketu, a předběhnout tak čekající frontu…

Ovšem to nejdůležitější, čím se mobilní 
aplikace odlišuje od ostatních aplikací, je AR 
(z  anglického „Augmented Reality“ neboli 
rozšířená realita). Firma More.is.More, ve 
spolupráci s firmou Futured, stvořila realistický 
3D model namapovaný na slavnou kostru 
plejtváka myšoka, kterým Národní muzeum 
disponuje již 200 let. Nyní se tak návštěvníci 
mohou podívat na to, jak kytovec vypadal 
v  době, kdy žil, jak se plavil v  moři či jak 
obrovský vlastně doopravdy byl.

Návštěvník jednoduše namíří na kostru 
mobilní telefon se spuštěnou aplikací a uvidí 
kytovce plavat v  moři pod fotorealistickou 
hladinou. Vše je postaveno na technologii 
SLAM (Simultaneous Localization and 
Mapping), která je unikátní v  tom, že 
pro správné namapování 3D modelu do 
místnosti nevyžaduje žádný viditelný marker 
( jako QR kód nebo specifikovaný obrazec), 
ale stačí pouze otevřít rozšířenou realitu, 
podívat se na kostru a  plejtvák ožije. Tato 

technologie od společnosti Google je na 
produkci lehce přes půl roku a  jsme první 
instituce minimálně ve střední Evropě, která 
ji v takovémto rozsahu nasadila.

Pokud vás zajímají hlavně čísla, tak od 
spuštění 1. dubna 2022:
• zaznamenala aplikace přes 55 tisíc 

stažení – pro zajímavost je poměr Android 
vs. iOS přibližně jedna ku jedné,

• na App Store ji z celkových 665 hodnocení 
ohodnotilo pěti hvězdičkami 603 recenzentů 
s průměrným hodnocením 4,8 z 5,

• na Google Play z celkových 231 hodnocení 
je 185 pětihvězdičkových s průměrným 
hodnocením 4,5,

• přes 40 tisíc návštěvníků si v ní spustilo 
nějakou z připravených komentovaných 
prohlídek jednotlivých expozicí,

• plejtváka v rozšířené realitě si spustil 
přibližně každý druhý návštěvník 
(přes 27 tisíc spuštění),

• okolo 80 tisíc lidí otevřelo detail exponátu 
na mapě a pustilo si audiovýklad,

• 10 000 lidí si již koupilo přes aplikaci 
vstupenku a vyhnulo se tak čekání 
na pokladně.

Zároveň máme z aplikace velkou radost – jako 
jedni z prvních v České republice jsme v oblasti 
kultury získali prestižní ocenění Red Dot Winner 
2022 (mensa.click/vt), 1. místo v kategorii Mobilní 
aplikace a inovace v soutěži Zlatý středník 2022 
(mensa.click/vu) a  v  listopadu  2022 jsme 
vyhráli 2. místo v  kategorii Mobilní aplikace 
a Hlavní cenu Grand Prix celé soutěže Internet 
Effectivness Awards (IEA 2022, mensa.click/vv).

Aplikace Národní muzeum v kapse je dostupná 
zdarma pro všechny návštěvníky a je volně ke 
stažení pro platformy Android a  iOS. Lze ji 
rovněž spustit doma bez nutnosti být fyzicky 
v  budově a  poslechnout si audiostopy ve 
formě komentovaných prohlídek podobně 
jako podcasty.

Adopce hrdinné krysy
Převzato z Mensa Chronicle, časopisu Mensy Jihoafrická republika, duben 2023. Přeložila Zuzana Kořínková. Foto: apopo.org

Mensovní místní skupina Kapské Město 
si v  rámci podpory humanitární práce 
v  postižených regionech Afriky adoptovala 
krysu jménem Suri  – a  to od organizace 
Apopo sídlící v Angole a specializující se na 
výcvik krys k odhalování nášlapných min.

Projekt “HeroRat” je přitom nad očekávání 
úspěšný  – stovky akreditovaných krys od 
roku 2000 našly v Tanzanii 1 500 zakopaných 
nášlapných min na ploše o  celkové rozloze 
240 000  metrů čtverečních. V  Mosambiku 
objevily 6 693 nášlapných min, 26 934 munice 
a  ručních palných zbraní a  1 087 bomb na 
ploše 9 898 690 metrů čtverečních.

V dospělosti tento druh krysy dorůstá délky 
kolem 0,9 metru a váhy 1,4 kilogramu. Jsou 
tak sice výrazně větší a  těžší než „běžné“ 
krysy, jaké známe, ale pořád jsou příliš 
lehké, aby protipěchotní miny svou vahou 
spustily – krysím hrdinkám se tedy při práci 
nic nestane, dokáží ale spolehlivě vycítit TNT 
a  rychle upozornit profesionála, který miny 
následně zneškodní.

Výcvik krys na tento druh úkolů ale není 
jednoduchý. Trvá devět měsíců, než mládě 
vyroste v  krysu hrdinku, a  ne všechny při 
výcviku uspějí.

Projekt byl tak úspěšný, že byl zahájen 
sesterský projekt, který úžasný krysí čích 
využívá pro identifikaci pacientů infikovaných 
tuberkulózou. Pro tuto roli bylo dosud 
vycvičeno pouze 54 krys, ale ty již pracují na 
19 klinikách pro léčbu tuberkulózy v  Dar es 
Salaamu v Tanzanii, kde od roku 2002 prověřily 
226 931 vzorků a identifikovaly 5 594 pacientů 
s  tuberkulózou. Tím se výkonností dostávají 
na víc odhalených vzorků za 10 minut než 
laboratorní technik za celý den.
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Startupy a investování
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Slovo „startup“ se v  poslední době stává více a  více populárním, 
stejně tak s  rostoucí inflací i  slovo „investování“. Existuje několik 
způsobů investování  – od těch jistých, ale s  nižší možností zisku 
(např. podílové fondy či pozemky), přes středně rizikové (akcie), až 
po ty určené ostříleným investorům (kryptoměny, startupy). Z pozice 
investora možná už s některými z nich máte zkušenost  – jak to ale 
vypadá na druhé straně, když namísto investiční příležitosti naopak 
hledáte investora pro svůj projekt?

Investování do startupu se v  angličtině 
nazývá Venture Capital a  do češtiny se 
překládá jako „rizikový kapitál“. Riziko tam 
totiž je – a ne zrovna malé. Dle Investopedie 
(mensa.click/vp) zanikne 20 % všech 
startupů ve svém prvním roce života, 50 % 
do pěti let a 65 % do deseti let – a do toho 
jako investor dáváte své peníze. A  nejsou 
to malé částky, běžná počáteční investice 
do českého startupu (v  andělském kole) 
byla 214 150 EUR od tří až pěti investorů, 
takže odhadem 53 000 EUR (1 283 821 Kč 
k 28. 12. 2022) na jednoho investora.

Čeští rekordmani
Nejvyšším exitem české firmy je prodej 
antivirového AVASTu v  srpnu 2021 za 
celkových 7 560 000 000 EUR. Ohromující 
částka. Rohlík.cz Tomáše Čupra zase získal 
z  českých startupů od investorů nejvíce 
peněz – 677 798 712 EUR v osmi investičních 
kolech. Za zmínku stojí také ShipMonk 
Honzy Bednáře s 325 894 300 EUR ve třech 
investičních kolech. Mezi nejaktivnější 
české venture kapitálové fondy patří 
Credo Ventures (56  investic ke konci 
roku 2022), StartupYard (50  investic), 
Miton (39  investic), Reflex Capital 

(37  investic) nebo Lighthouse Ventures 
(34 investic).

Pokud vás toto téma zaujalo a rádi byste viděli 
jednotlivá investorská kola a  výše částek 
přehledně na jednom místě, doporučuji se 
začíst do excelového dokumentu Funding, 
Failures and Exits of Czech Tech Startups 
(mensa.click/vn), který připravil Adam Kurzok 
společně s naší iniciativou Czech Founders. 
Jsou zde sesbírána veškerá dostupná data 
o  investicích, exitech i  zánicích českých 
startupů od února 2006 do současnosti.

Možná si říkáte, proč startupy potřebují na 
rozjezd takový balík peněz. V  dnešní době 
se startupem nazývá kdejaký projekt či 
firma, ovšem Investopedie (mensa.click/vq) 
vidí jako startup firmu, která roste o 5–7 % 
každý týden. Paul Graham (mensa.click/vr) 
z  jednoho z  nejlepších světových startup 
akcelerátorů Y Combintator vidí jako 
startup firmy, které jsou schopné růst až 
o 10 % každý týden.

Na druhou stranu je třeba uvést a zdůraznit, 
že startupy a firmy založené na rychlém růstu 
(a  tedy závislé na externích penězích) není 
třeba glorifikovat. Budování „jen“ běžné firmy 
sice nemusí přilákat velké investice ani články 

v médiích, ale mnohdy se jedná o zdravější 
způsob podnikání, kdy utratíte jen to, co sami 
vyděláte. Již od začátku tedy ověřujete, že 
o váš produkt/službu je opravdový zájem.

Hledání investora – rychle 
nebo dobře
Pro potřeby článku zůstaňme u předpokladu, 
že budujete startup a  plánujete oslovit 
investora s  žádostí o  finanční injekci. Jak 
takový proces probíhá?

Začněme tím, že ve svém okolí nemáte nikoho, 
kdo by do firem investoval, je tedy třeba oslovit 
někoho mimo vaši sociální bublinu. Téměř 
každý venture capital fond má webové stránky 
s kontaktní osobou či formulářem k vyplnění 
základních údajů o  vašem podnikání. 
Formulář bývá delší a  jeho vyplnění několik 
minut zabere  – bude po vás chtít informace 
o odvětví, ve kterém podnikáte, počet členů 
týmu, vaše zkušenosti s produktem/službou, 
PDF prezentaci o  vás, kde geograficky 
podnikáte, kdo je vaším cílovým zákazníkem 
a  jak ho hodláte oslovit a  přesvědčit, nebo 
také výši samotné poptávané investice.

Stejně jako když při hledání práce posíláte 
„na míru“ sestavený životopis a  motivační 
dopis pro každou pracovní nabídku, tak 
i  u  hledání investora je dobré udělat si 
v předstihu rešerši jednotlivých fondů (klidně 
z  jejich webu), zjistit, do kterých odvětví 
investují, jakou mají průměrnou výši investice 
nebo zda má někdo z  jejich týmu s  vaším 
produktem/službou zkušenost. Ušetří to čas 
oběma stranám, hlavně ale vám.

Většina fondů disponuje týmem analytiků, 
kteří všechny přijaté zprávy procházejí 
a  rozhodují, kterým dále věnovat čas, 
a  kterým nikoliv. Pokud váš projekt tímto 
sítem projde, proběhne následné seznámení 
nejen s  vámi, ale hlavně s  vaším týmem 
a projektem. Záměrně píši i týmem, protože 

Zdroj: Funding, Failures and Exits of Czech Tech Startups, mensa.click/vn
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v  počátcích startupu bývá tým jedním 
z nejdůležitějších kritérií při rozhodování.

Stejně jako u  vaší důslednosti při 
„proklepávání“ investorských fondů, i  zde 
záleží na důslednosti jednotlivých investorů. 
Někde totiž lze investici získat do pár dní od 
prvotního setkání, jinde celý proces zabere 
několik měsíců. Obojí má svá pro a  proti. 
U  rychlé investice máte peníze brzy na 
bankovním účtu a můžete se plně soustředit 
na vývoj svého produktu/služby. Na stranu 
druhou zcela nevíte, s  kým jste si „plácli“, 
jak dotyční fungují pod tlakem, jaké s vámi 
mají dlouhodobé plány, na kolik se plánují 
zapojit do chodu vašeho startupu či jak se 
zachovají, když se vám nějaký čas nebude 
dařit dle předpokladů. Ne nadarmo se říká, 
že získání investice je jako manželství, 
pokud to nevyjde, pokazí to nemálo věcí 
a těžko se z toho vystupuje/rozvádí.

Ze zkušenosti preferuji investory a  fondy, 
kteří si dávají záležet na proklepnutí startupu, 
což na jednu stranu vyvíjí tlak mimo jiné 
na doložení podkladů a  finančních plánů 
a  mnoho hodin setkávání, zároveň ale 
víte, s  kým zaléháte do zákopů, a  je zde 
šance, že se můžete spolehnout na pomoc 
od svých investorů i  nad rámec samotné 
investice. Jedná se o velice oblíbený pojem 
„Smart Money“ (mensa.click/vs), kdy nad 
rámec poskytnutých peněz investor také 
pomáhá s  tím, co je potřeba  – například 
s  budováním komunity, hledáním klientů, 
nabíráním zaměstnanců, konzultacemi Steve Wozniak, spoluzakladatel Apple, na naší akci v Praze v roce 2021.

nad marketingem, prodejem, účetnictvím 
a podobně. Proč na něco přicházet sama či 
sám, když se mohu poučit od těch, kteří už 
tím prošli a určitě se u toho i spálili?

A  na závěr  – co mi „dává právo“ o  tom 
psát? Starám se o  jednu z  největších 
středoevropských vzdělávacích platforem 
pro startupy Disraptors, jsem investičním 
analytikem ve venture capital fondu Air 
Ventures, pomáhám budovat startup 
komunitu v  uskupení Czech Founders 
a  sám mám za sebou podnikání. Toto vše 

mi umožnilo nahlédnout pod pokličku 
největších investic do středoevropských 
startupů, ale také jsem se mohl třeba setkat 
se Stevem Wozniakem, spoluzakladatelem 
Apple, s  Tomem Cwikem, odpovědným za 
přípravu vozítka Perseverance na Marsu, se 
sestrou Elona Muska Toscou Musk, která 
podniká ve streamovacích službách, nebo 
díky našim akcím s dalšími úspěšnými lidmi 
ze Stanfordu, NASA, Evropské vesmírné 
agentury, Revolutu nebo třeba i  českého 
AVASTu.
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Z literární soutěže: V rozpuku
Kategorie do 14 let

Mládí
Zuzana Francová

Já jsem to poupátko,
poupátko v rozpuku.
Tak už mě laskavě
nedržte za ruku.
Já prostě vyraším,
vůbec se nebojím,
možná že zakopnu,
nakonec obstojím.

Koukněte na vaše princezny z pohádek,
ty taky neměly ve věcech pořádek.
Karkulka u lesa s prevítem kecala,
blbému vlkovi sežrat se nechala.
Zvědavá Růženka píchla se o trní,
sto let je zakletá, celý zámek chrní.
Ubohá Popelka u pece seděla,
čočku a hrách tam sbírala z popela.
Hrozně se nudila, tak prostě z recese,
oříšek rozbila a byla na plese.

Nastalo rašení,
je důvod k panice?
Vůbec se nebojím,
spoléhám na prince.

Mám ji rád
Michal Strnad

Slunce svítí,
všechno voní,
příroda je
v rozpuku.

Až se tráva
zazelená,
posadím se
na louku.

Stromy pučí,
kytky kvetou,
brouk mi sedl
na ruku.

Jaro, to je
nejkrásnější,
vezmu mámu
za ruku.

Kategorie 15 – 17 let

Stáří hrdliček
Hana Kubeczková

Mé ruce jsou jako ptáci
Lačně zobou doteky
Ve tvých vlasech udělám si
Hnízdo, kde se budu hřát
Kde zůstanu navěky
Pro radost ti budu zpívat
Přežívat i umírat

Usadím se na tvé hrudi
Budu ti spát na žebrech
Ze sna pokaždé se budím
Když necítím srdce bít
Když snad neslyším tvůj dech
Ochránce, přesto tak slabý
Nikdy nenaleznu klid

Dnes němý ve tvém sevření
Uchýlím se do věčných běd
Co dříve bylo, už není
Zima je blázen do léta
A naše poprvé je naposled
Ráno z nás zůstane pouhý stín
Můj dotek navždy odlétá

Vyznání matematika
Hana Kubeczková

Intervaly naší lásky stále nejsou nekonečné
Však mé city každý den se s těmi tvými násobí
Trápí mě jen sjednocení množin našich atomů
Tato slova, tyto řádky snad ti brzy napoví
Že se máš mou podmnožinou zítra večer stát

Chci se s tebou rozložit na něžná prvočísla
Jeden na druhém jsme zlomky s čarou uprostřed
Já budu tvůj jmenovatel, staneme se jedním
Omluv prosím pošetilost mých komplexních vět
Jen na ose tvého citu toužím v noci spát

Obdivuji všechny křivky tvého souměrného těla
Graficky jej znázorniti zdá se jako hřích
Vím, že tvé srdce již není jen lomený výraz
Navždy budu základem všech mocnitelů tvých
Na Newtona a na Einsteina budeme si hrát

Už jsem si tě vypočítal, už mi nejsi neznámou
Odstranil jsem závorky, co držely nás zpátky
Zbavil jsem se svých záporných vlastností i čísel
Ty si pamatuj mé vzorce, já poznám tvé zkratky
Všechnu racionalitu krade schopnost milovat

Kategorie dospělí

Myšlenky a fantazie
Bohumil Matějovský

Raději být…
nejmenším kamínkem
v Tádž Mahalu
než největším kamenem
obranného valu.

Raději být…
orobincem na rybníku
než vzácnou růží ve skleníku.

Vrabcem ve větvích keře,
než slavíkem ve voliéře.

Věřím, že…

na konci duhy je brána do ráje ukrytá,
a první láska navždy zůstane v srdci vyrytá.
Věřím,
že noc na křídlech netopýrů odlétá
a když léto odchází, louka steskem odkvétá.
Věřím,
že v každém zlu kapička dobra dřímá
a že všechny cesty vedou domů, ne do Říma.
Že vteřina života cennější je nekonečna vesmíru,
a oblohy se mohu dotknout z Pamíru.
A že stejně jako my, po životě dychtí malé ptáče
a svět vždy bude místem radosti i pláče.
Věřím,
že neznali bychom cenu přátelství,
kdyby neexistovala i zrada
a že věta zlá může ublížit víc,
než uštknutí hada.
A vážně věřím
že druhý život nám ve snech noci dávají
a právě teď si někde lidé
na přivítanou mávají.
A věřím
že jiné bytosti žijí tam za hvězdami
a že stejně jako my se ptají,
zda jsou v tom nekonečnu sami.
A nakonec věřím,
že upřímnost otevírá cestu do duše lidí,
že ne oči – to srdce všechno vidí.

Facebook rande
Bohumil Matějovský

Chci jí lásku dát
na sociální síti.
Mám ji asi rád.
Snad i ona něco cítí.

Online teď rande máme
deset minut už se známe.
Kliknu myší
vidí mne i slyší.

Tak mi prosím
šanci dej,
dotknu se tě
přes display.

Svoje data já jí dám
i svůj něžný instagram

Poslala mi selfíčka
jsou ve tvaru srdíčka.

Každý v bytě svém
v dobrém i zlém
od pondělí do pondělí,
dokud nás výpadek
nerozdělí.
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